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مهم ترین  آب،  گفت:  زنجان  استان  زیست  محیط  کل  مدیر 
آبه  باید حق  و  است  استان  زیست محیطی  معضل  و  چالش 
رعایت شود.سیدرضا موسوی گفت:  و حیات وحش  طبیعت 
و  اعتبارات  انسانی،  منابع  در  جدی  محدودیت های  وجود  با 

تجهیزات، تلاش ما حفظ مناطق تحت ...

آب مهم ترین چالش و معضل 
زیست محیطی استان زنجان است

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره 288۰288۰                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۱۰۰۰۰۱۰۰۰۰ تومان تومان

این  برویم«  به سمت اصلاحات  خبرآنلاین/ »باید 
ایران  میان  بس  آتش  از  پس  روزهای  در  عبارت 
و اسرائیل از زبان برخی از چهره هایی سیاسی و 
تحلیلگران اقتصادی و اجتماعی شنیده می شود. 
خاصه آنکه مسعود پزشکیان، رئیس جمهور صریحا 
از کنار رفتن نگاه های تنگ نظرانه گفت و محمدرضا 
عارف، معاون اول رئیس جمهور، با تأکید بر الزام 
همبستگی  حفظ  جهت  رویه ها  برخی  در  تغییر 
اجتماعی موجود، بیان کرد: »از پیام رهبر معظم 
انقلاب من این الزام را برداشت می کردم. چون با 
سبک نگارش و انشاء ایشان هم آشنا هستم، یعنی 
در صحبت های ایشان هم این الزام به ما دیکته شده 
که مسائل و مشکلاتی که مردم داشتند و به هرحال 
فاصله ای که مردم به خاطر عملکرد ما گرفته اند را 

کم کنیم.«
در همین راستا، محسن مهرعلیزاده، فعال سیاسی 
خبرگزاری  با  گویی  و  گفت  در  طلب،  اصلاح 
خبرآنلاین، در خصوص ایجاد اصلاحات و تغییرات 
در کشور گفت: »مشخصا این پیوند باید بین مردم 
و حاکمیت تقویت شود، مردم نشان دادند که می 
فهمند، وطن دوست، قوی، منسجم و متحد هستند 
و این نعمت بزرگی است. باید اتحاد میان حاکمیت 

و مردم هم تقویت شود.«
وی که در سوابق خود استانداری را نیز ثبت کردهف 
همچنین تاکید کرد: »مردم باید احساس کنند که 
دانند،  می  خودشان  برای  را  کشور  که  همانطور 

حاکمیت و نظام را هم مال خودشان بدانند.«
در ادامه مشروح گفت و گوی محسن مهرعلیزاده، 

فعال سیاسی اصلاح طلب را در ادامه می خوانید؛
شده  برقرار  بس  آتش  از  بعد  مهرعلیزاده،  آقای   
میان ایران و اسرائیل، برخی از چهره های سیاسی 
از حرکت به سمت اصلاحات روایت می کنند. نظر 

شما درباره این اصلاحات چیست؟
۲ تا جنبه بسیار مهم است. یک اینکه مردم انصافا 
افتخار آفریدند که در طول تاریخ ایران کم نظیر بود. 
آنان اقدامات بسیار زیادی در برابر تجاوز اسرائیل 
و همراهی  از خودشان  روز جنگ تحمیلی  و ۱۲ 
برای  ایران و  برای  با حاکمیت نشان دادند. مردم 
حفاظت از کشورشان، دینشان در برابر این رژیم با 
اقتدار کامل ایستاندند که خیلی ارزشمند است و 
باید برای داشتن مردم همت بسیار زیادی به خرج 
داد. برای این کار، باید یک سری اقدامات اساسی در 
شاکله و ساختارهای سیاسی انجام شود تا همراهی 

و همکاری میان مردم و مسئولان و حاکمیت تقویت 
شود. 

مسئله دیگر این است که در عملیاتی که اسرائیل 
انجام داد شاهد یک سری کارهای جاسوسی و رد 
و بدل شدن اطلاعات بودیم. این کار چه از سوی 
از سوی جاسوسان  افرادی در داخل کشور و چه 
موساد که در کشور رخنه کردند، رخ داد. در حال 
به  و  آنان شناسایی شود  های  باید شبکه  حاضر، 
شکل خیلی جدی این نقیصه ها جبران شود. این 
دو موضوع مهمی است که خیلی باید به آنان توجه 

کرد. 
 ما در جنگ ۱۲ روزه شاهد انسجام ملی و حضور 
برخی از چهره هایی سیاسی مانند همایون کاتوزیان، 
نهضت آزادی و ... بودیم. اما برای حفظ این انسجام و 

آشتی ملی چه اقدامی باید کرد؟
مشخصا این پیوند باید بین مردم و حاکمیت تقویت 
شود، مردم نشان دادند که می فهمند، وطن دوست، 
قوی، منسجم و متحد هستند و این نعمت بزرگی 
است. باید اتحاد میان حاکمیت و مردم هم تقویت 

شود. 
باید به نقش مردم اهمیت داده شود

 و آنان را نادیده نگیرند
 این اصلاحات به صورت مصداقی باید در چه زمینه 

هایی انجام شود؟
به  اما  بگویم  توانم  نمی  مصداقی  صورت  به  والا 
صورت کلی باید به نقش مردم اهمیت داده شود 
و آنان را نادیده نگیرند. مردم باید احساس کنند 
که همانطور که کشور را برای خودشان می دانند، 
در  یعنی  بدانند.  خودشان  مال  هم  را  حاکمیت 

ابعاد مختلف و جاهایی نقش مردم در غالب نظام 
دموکراتیک به نظام جمهوری اسلامی حفظ شود 

و ملت با حاکمیت همسویی کامل داشته باشند. 
چه اصلاحاتی در خصوص پدیده نفوذ باید صورت 

بگیرد؟
صد در صد باید در این زمینه اصلاحاتی با دقت و 
سرعت بالا صورت بگیرد، با تجریباتی که از جنگ 

۱۲ روزه به دست آمد، جلوی نفوذیان را بگیرند. 
در شرایط عادی کشور، فیلترینگ اصلا

 به صلاح مملکت نبود
شاهد  روزه  دوازده  جنگ  در  مهرعلیزاده!  آقای   
محدودیت ها در دسترسی به اینترنت، قطع آن و 
حتی ملی شدن اینترنت بودیم. یک علت احتمال 
سواستفاد از فیلترشکن ها در این مدت بود. برخی 
معتقدند که اگر فیلترینگ برداشته می شد، دچار 
خسارت کمتری در این زمینه بودیم، تحلیل شما 
که  است  مورادی  همان  از  موضوع  این  چیست؟ 
سابقه داران باید نظر بدهند. در شرایط عادی کشور، 
فیلترینگ اصلا به صلاح مملکت نبود و مانعی برای 
مردم در زمینه هایی مثل کسب و کارها، تجارت، 
علم و تحصیل، زندگی عادی و ارتباطات بوده است. 
نمی توانم درباره ضرورت فیلترینگ در زمان جنگ 
علی الخصوص این جنگ ۱۲ روزه اظهارنظر کنم 
چرا که اطلاعات و ارتباطات مردم خیلی مهم بود و 

رژیم صهیونستی از وضعیت استفاده کرد. 
اما در زمانی که کشور در شرایط عادی است، ما می 
توانیم با آموزش و هشدار لازم دسترسی آنان را به 
شبکه های اطلاع رسانی آسان کنیم و به اطلاعات 

لازم دست پیدا کنند. 

امور خارجه کشور، در  ویستا/ عباس عراقچی، وزیر 
گفت وگویی صریح با شبکه خبری سی بی اس اعلام 
کرد که تهران تنها در صورتی وارد مذاکرات خواهد 
شد که از توقف کامل حملات نظامی آمریکا در جریان 

گفت وگوها اطمینان یابد.
این گفت وگو که دوشنبه شب ۹ تیر )۳۰ ژوئن( به وقت 
شرق آمریکا منتشر شد، به سرعت در محافل رسانه ای 

و سیاسی بازتاب یافت.
عراقچی در این مصاحبه تأکید کرده است:

مذاکرات  مجدد  شروع  به  حاضر  زمانی  تنها  »ایران 
خواهد بود که مطمئن شود آمریکا در میانه گفت وگوها 

بار دیگر حمله نظامی نخواهد کرد.«
هفته  اقدام  به  مستقیم  پاسخی  موضع گیری،  این 
ترامپ،  دستور  با  که  است  متحده  ایالات  گذشته 
تأسیسات هسته ای ایران، از جمله سایت فردو، هدف 
حمله قرار گرفت. مقامات ایرانی از آن روز تا کنون، 
صراحتاً این حملات را ناقض اصول دیپلماسی و حقوق 

بین الملل خوانده اند.
غنی سازی؛ حق مسلم یا نشانه مقاومت؟

ادعای  با رد  از گفت وگو، عراقچی  در بخش دیگری 
نابودی کامل برنامه هسته ای ایران گفت:

با  را  غنی سازی  دانش  و  فناوری  نمی تواند  »کسی 
سریعاً  می توانیم  بخواهیم،  اگر  کند.  محو  بمباران 
تأسیسات را بازسازی و مسیر را با شتاب بیشتری ادامه 

دهیم.«
او غنی سازی اورانیوم را نه صرفاً یک برنامه علمی یا 
فنی، بلکه بخشی از »غرور و عزت ملی« دانست و 

افزود:
»مردم ایران از حق غنی سازی دست نخواهند کشید. 
به ویژه پس از تجربه جنگ ۱۲روزه اخیر، این حق برای 

ملت ما معنایی فراتر از مسائل فنی یافته است.«
ترامپ،  که  می شود  بیان  حالی  در  جملات  این 
رئیس جمهور آمریکا، در روزهای گذشته چندین بار از 
»موفقیت کامل« عملیات هوایی و نابودی کامل برنامه 
هسته ای ایران سخن گفته بود. ادعایی که نه تنها از 
سوی عراقچی، بلکه از سوی ناظران بین المللی نیز با 

تردید جدی مواجه شده است.

تهران: درهای دیپلماسی هنوز باز است
با وجود لحن صریح و هشدارآمیز عراقچی، او در عین 
حال تأکید کرد که ایران هرگز درهای دیپلماسی را 

به طور کامل نمی بندد. او گفت:
در  که  گفت وگویی  اما  هستیم.  گفت وگو  اهل  »ما 
حمله  ما  به  مذاکرات،  با  همزمان  مقابل،  طرف  آن 
کند، بیشتر به یک نمایش زور شبیه است تا مسیر 

حل وفصل اختلافات.«
از  راه ماندن بخشی  به معنای  اظهارات می تواند  این 
مسیر دیپلماتیک باشد، مشروط بر آنکه واشنگتن از 

منطق تهدید فاصله بگیرد.
تأکید دوباره بر مواضع ایران: تضمین، شرط 

اصلی گفت وگو
امور  وزارت  دیگر  مقامات  مصاحبه،  این  با  هم زمان 
میز  به  بازگشت  شرایط  دیگر  بار  نیز  ایران  خارجه 
مذاکره را تکرار کردند. مجید تخت روانچی، معاون 

سیاسی وزیر خارجه نیز به خبرگزاری مجلس گفت:
»وقتی با آمریکا مذاکره می کنیم که تضمین بدهد در 

جریان مذاکرات، به ایران حمله نخواهد شد.«
آغاز  بر  مبنی  آمریکایی  مقام های  اخیر  اظهارات  او 
قریب الوقوع مذاکرات را »نادرست« و »بی پایه« خواند.
موضع تند علیه اروپا: انتقاد از فرانسه و آلمان

در حاشیه همین تحولات، اسماعیل بقایی، سخنگوی 
نهم  روز  خبری  نشست  در  نیز  خارجه  امور  وزارت 

اروپایی  کشورهای  علیه  را  تندتری  مواضع  تیرماه 
به ویژه فرانسه و آلمان اتخاذ کرد.

بقایی از اظهارات »فردریش مرتس«، صدراعظم آلمان، 
که از اسرائیل برای حملات هوایی اش تشکر کرده بود، 

شدیداً انتقاد کرد و گفت:
»من هیچ وقت تصور نمی کردم که صدراعظم آلمان از 
همان ادبیاتی استفاده بکند که برای توجیه اقدامات 

نژادپرستانه هیتلر به کار می رفت.«
او همچنین گزارش اخیر آژانس بین المللی انرژی اتمی 
را »نامناسب« توصیف کرد و گفت این گزارش عملًا 
ایران در  بهانه ای برای حمله به تأسیسات هسته ای 

اختیار اسرائیل و آمریکا گذاشت.
جمع بندی: دیپلماسی در فضای پرتنش

دیگر  همزمان  موضع گیری های  و  عراقچی  مصاحبه 
در  ایران  که  نشان می دهد  وزارت خارجه  مقام های 
حال شکل دادن به یک چارچوب روشن برای گفت وگو 

با غرب است:
کامل  خروج  نه  هسته ای،  حقوق  از  عقب نشینی  نه 
از دیپلماسی؛ اما قطعاً هیچ مذاکره ای بدون تضمین 
وضعیت  در  همچنان  منطقه  حالی که  در  امنیتی. 
شکننده ای از آتش بس قرار دارد، آینده گفت وگوها به 
اراده سیاسی طرف آمریکایی و به ویژه پرهیز از اقدامات 

تحریک آمیز نظامی وابسته است.
مذاکره، ممکن است؛ اما نه در سایه بمب.
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ابلاغ افزایش تسهیلات پروژه های 
مسکن ملی به بانک های زنجان

کشف مواد مخدر صنعتی 
از دو قاچاقچی در زنجان

تعطیلی ۵ روزه سالن های نمایش 
همزمان با ایام سوگواری محرم

ایجاد بازارچه های مشاغل خانگی 
موجب رونق اقتصادی مناطق می شود

شهریه دوره های بدمینتون
 متغییر است

پویش »همت برای ایران« با مشارکت 
نیروهای داوطلب مردمی آغاز شد

عرضه شکر بالاتر از نرخ مصوب 
تخلف است

بازنگری طرح های تفصیلی
 و جامع شهری با رویکرد 
پدافند غیرعامل انجام شود
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برگزیده

رئیس اتحادیه خواربار و لبنیات فروشان زنجان گفت: توجه به مصوبات ستاد تنظیم بازار قیمت شکر 
برای مصرف کننده نهایی به مبلغ ۵۹ هزار تومان تعیین شده است. در صورت مشاهده تخلف یا 
عرضه خارج از قیمت اعلام شده برخورد قانونی و قاطع با متخلفان انجام خواهد گرفت.قاسم آقاجانلو 
با بیان اینکه توزیع قند و شکر در سطح استان به صورت منظم و هفتگی انجام می شود تا نیازهای 
مصرف کنندگان به طور کامل تأمین شود و از بروز کمبود در بازار جلوگیری شود، اظهار کرد: این روند 
توزیع تحت نظارت دقیق دستگاه های اجرایی و نظارتی استان صورت می گیرد و تمامی سهمیه ها بر 
اساس برنامه ریزی از پیش تعیین شده، در اختیار مراکز عرضه قرار می گیرند.وی با بیان اینکه با توجه به 

مصوبات ستاد تنظیم بازار قیمت شکر برای مصرف کننده نهایی به مبلغ ۵۹ هزار تومان...

 جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان سه شنبه ۱۰ تیرماه ۱4۰4 با حضور اعضای شورای شهر زنجان و 
معاون شهردار زنجان برگزار شد و 6 لایحه در این جلسه طرح و مصوب شد.منصور...

عضو شورای شهر زنجان تاکید کرد؛

رئیس اتحادیه خواربار و  لبنیات فروشان زنجان:

طالب: بازنگری در طرح های تفصیلی و جامع شهری با رویکرد شهر ایمن و لحاظ 
مسائل پدافند غیرعامل انجام شود.

فعال سیاسی اصلاح طلب:

باید شبکه های جاسوسی در داخل کشور 
شناسایی شود

خط قرمز مذاکره: 

عراقچی می گوید بدون تضمینِ امنیت گفت وگویی
 در کار نخواهد بود
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مطابق  گفت:  زنجان  استان  تجارت  و  معدن  صنعت،  مدیرکل 
قوانین و مقررات کشور، بکارگیری هرگونه تبعه افغانستانی )دارای 

پروانه کار یا بدون پروانه کار( در استان زنجان....

ممنوعیت به کارگیری اتباع بیگانه
 در واحدهای صنعتی، معدنی و 
کارگاه های صنفی استان زنجان

 معاون اقتصادی استاندار: موضوع شرکت سرجین بافت در دست بررسی است

 مدیرکل کار استان: سرجین بافت اخطار گرفت! طبق الزامات قانون کار، پرداختی حقوق کارگر جزو دیون ممتاز است
 و باید به عنوان اولویت اصلی شرکت در نظر گرفته شود

 یک منبع آگاه: دستگاه های استانی نباید به درخواست های غیرمنطقی برخی از صاحبان صنایع که کارگر تعدیل می کنند تا تسهیلات دریافت کنند
 اعتنایی داشته باشند، اتفاقا باید به این کارفرماها فشار وارد کنند

سرجین بافت؛ نبافت!سرجین بافت؛ نبافت!
صدای زنجان از اقدام مجموعه استان برای وضعیت 700 کارگر تعدیل شده شرکت »سرجین بافت« گزارش می دهد؛



چهار   شنبه  ۱۱  تیر   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۸۰ روز��

لیلا محمدی: برخی از کارگران و تشکل های کارگری نگران مماشات احتمالی برخی 
دستگاه ها در قبال اقدام نامتعارف برخی از کارفرماها که به دنبال اخذ تسهیلات با 
روش تعدیل و اخراج کارگران اند، هستند و حتی از مجموعه استان می خواهند که 
به هر قیمتی به دنبال حفظ تولید و اشتغال نباشند اما یک منابع آگاه که از توقف 
مجموعه سرجین بافت و تعدیل 7۰۰ کارگرش متاسف است می گوید: دستگاه های 
استانی نباید به درخواست های غیرمنطقی برخی از صاحبان صنایع که کارگر تعدیل 
می کنند تا تسهیلات دریافت کنند، اعتنایی داشته باشند، اتفاقا باید به این کارفرماها 

فشار وارد کنند.
شرکت سرجین بافت که وعده اشتغال ۱۵۰۰ تا ۲ هزار نفری را داده بود حتی نتوانست 

قانون کار را به درستی اجرا کند از این رو 7۰۰ کارگرش را تعدیل کرد!
طیب جعفری، مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان در گفت وگو با صدای 
زنجان در خصوص انتقادات نسبت به نحوه بازرسی ها از شرکت سرجین بافت زنجان 
عنوان می کند: بازرسی های اداره کار از شرکت سرجین بافت مستمر بوده و مواردی 
که در ۲ الی ۳ سال اخیر داشته است نیز به صورت ویژه تحت نظر داریم. حتی در این 
مدت، تذکرات و اخطاریه های قانونی را صادر کرده ایم. اخیرا مدیرعامل شرکت سرجین 
مدیریتش مشکل  تحت  واحد  که  کرده  اعلام  زنجان  استانداری  در جلسات  بافت 
نقدینگی داشته از این رو توانایی پرداخت حقوق کارگران را ندارد. من در جایگاهی 
نیستم که درستی یا نادرستی حرف ایشان را قضاوت کنم اما با توجه به الزامات حقوق 
کار، پرداختی حقوق کارگر جزو دیون ممتاز است و باید به عنوان اولویت اصلی شرکت 
در نظر گرفته شود، اخطارهای لازم به این شرکت داده شده حتی در جلسه مذکور نیز 
مستقیما این موارد را به مدیرعامل شرکت منتقل کردم. در حال حاضر منتظر عکس 
العمل درست کافرما هستیم اگر چه سایر مسئولان استانی نیز پیگیری های لازم را 
انجام می دهند. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان می گوید: گزارشی 
توسط دبیرخانه کمیسیون امنیت کارگری استان تهیه شده است و خدمت مقام عالی 
استان نیز ارائه شده است. اداره کار استان در چارچوب وظایف قانونی، ماموریت ها و 
کارهایی را در دست اقدام دارد که احصای لیست کارگران تعدیل شده و بیکار شرکت 
سرجین بافت نمونه آن می باشد. این کارگران به فرصت های شغلی موجود در سطح 
استان زنجان معرفی می شوند با توجه به اینکه درخواست نیروی کار در واحدهای 
مشابه کم نیست. علاوه بر این در صورت تمایل کارگران، اشخاص به صندوق  بیمه 

بیکاری معرفی می شوند تا بیش از این دچار مشکل معیشتی نشوند.
این مسئول در مورد گلایه کارگران به عدم دریافت حقوق و دستمزدشان نیز عنوان 
می کند: در خصوص مطالبات ۲ ماهه اخیر )اردیبهشت و خرداد ۱4۰4( نیز از طریق 
برگزاری جلسه فوق العاده مراجع تشخیص و حل اختلاف، رای ها صادر خواهد شد. 
طی هماهنگی با حوزه دادگستری استان زنجان، اجرای رای های صادره در اسرع وقت 

صورت خواهد گرفت تا مطالبات کارگران به حسابشان واریز شود.
جعفری در مورد فعالیت مجدد شرکت و بازگشت کارگران هم این گونه می گوید: 

فعالیت مجدد شرکت و بازگشت به کار نیروها را که تبعا حوزه اقتصادی استان و 
دستگاه های متولی مورد بررسی قرار می دهند و اگر دلیل کارفرما مبنی بر »مشکلات 
نقدینگی که عاملی برای عدم واریز مطالبات کارگران است« مورد موافقت قرار گیرد، 
تبعا حمایت هایی مشمول این واحد خواهد شد وگرنه سایر روش ها در پیش گرفته 

خواهد شد.
این مسئول در پاسخ به صدای زنجان مبنی بر تعداد بیکاران شرکت سرجین بافت تا به 
امروز چقدر است؟، عنوان می کند: با توجه به اینکه حضور کارگران در شرکت مستمر 
نبوده است، برآورد ما این است که حدود 7۰۰ نفر در اردیبهشت و خرداد ۱4۰4 در 
شرکت سرجین بافت فعالیت داشتند، در حال حاضر با توجه به اینکه قرارداد نیروها 
تا پایان خردادماه بوده است تمدیدقرارداد نشده اند و واحد مذکور هیچ فعالیتی ندارد!

 موضوع شرکت سرجین بافت در دست بررسی است
نرگس مرادخانی، معاون اقتصادی استاندار زنجان در خصوص اقدامات مجموعه استان 
برای وضعیت کنونی سرجین بافت نیز در پاسخی کوتاه به صدای زنجان می گوید: »در 

حال رایزنی و حل موضوع هستیم.«
مرادخانی در پاسخ به سؤال صدای زنجان مبنی بر اینکه »آیا مجموعه استان زنجان 
در قبال فشارهای برخی از صاحبان صنایع که به دنبال دریافت تسهیلات هستند و 
مشکل نقدینگی را بهانه کرده و تمامی کارگران را اخراج می کنند، کوتاه خواهد آمد؟« 

نیز این گونه پاسخ می دهد که »موضوع در دست بررسی است«.
معاون اقتصادی استاندار زنجان در حالی از دست بررسی بودن مشکلات کارخانه 
سرجین بافت می گوید که طبق اظهارات کارگران این نخستین اقدام مدیرعامل شرکت 

نیست و ظاهرا این روش بیش از ۲ بار در دستور کار متولیان امر قرار گرفته است.
 دستگاه های استانی نباید به درخواست های غیرمنطقی برخی از صاحبان صنایع 
که کارگر تعدیل می کنند تا تسهیلات دریافت کنند، اعتنایی داشته باشند

گفتنی است یک منبع آگاه که نامش نزد صدای زنجان محفوظ است با بیان اینکه در 
استان زنجان برخی از شرکت ها از جمله سرجین بافت درست سربزنگاه از اهرم های 
فشار بر کارگر جهت نیل به اهدافشان که دریافت تسهیلات است استفاده می کنند، 
تاکید می کند که دستگاه های نظارتی و اجرایی باید با این دست از واحدها که طمع 

می کنند، برخورد کنند.
این منبع آگاه در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه برخی از کارگران و تشکل های کارگری 
نگران مماشات احتمالی برخی دستگاه ها با این دست از کارفرماها هستند و حتی از 
مجموعه استان می خواهند که به هر قیمتی به دنبال حفظ تولید و اشتغال نباشند به 
صدای زنجان می گوید: به نظرم دستگاه های استانی نباید به درخواست های غیرمنطقی 
برخی از صاحبان صنایع که کارگر تعدیل می کنند تا تسهیلات دریافت کنند، اعتنایی 

داشته باشند، اتفاقا باید به این کارفرماها فشار وارد کند.

صدای زنجان از اقدام مجموعه استان برای وضعیت 700 کارگر تعدیل شده شرکت »سرجین بافت« گزارش می دهد؛

سرجین بافت؛ نبافت!
 معاون اقتصادی استاندار: موضوع شرکت سرجین بافت در دست بررسی است

 مدیرکل کار استان: سرجین بافت اخطار گرفت! طبق الزامات قانون کار، پرداختی حقوق کارگر جزو دیون ممتاز است و باید به عنوان اولویت اصلی شرکت در نظر گرفته شود
 یک منبع آگاه: دستگاه های استانی نباید به درخواست های غیرمنطقی برخی از صاحبان صنایع که کارگر تعدیل می کنند تا تسهیلات دریافت کنند، اعتنایی داشته باشند، اتفاقا باید به این کارفرماها فشار وارد کنند

اقتصاد۲۲

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان :

ممنوعیت به کارگیری اتباع بیگانه در واحدهای 
صنعتی، معدنی و کارگاه های صنفی استان زنجان

رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی 
استان زنجان:

ابلاغ افزایش تسهیلات پروژه های مسکن ملی 
به بانک های زنجان

صدای زنجان/  مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان گفت: مطابق قوانین 
و مقررات کشور، بکارگیری هرگونه تبعه افغانستانی )دارای پروانه کار یا بدون پروانه 
کار( در استان زنجان ممنوع است.امیرعلی مسیبی اظهار کرد: طبق ماده ۱۲۰ قانون 
کار، اتباع بیگانه نمی توانند در ایران مشغول به کار شوند مگر آن که دارای روادید 
ورود با حق کار مشخص باشند و مطابق قوانین و آیین نامه های مربوطه، پروانه کار 
دریافت دارند.وی تصریح کرد: بر اساس ماده ۱۸۱ قانون کار؛کارفرمایانی که اتباع 
بیگانه را که فاقد پروانه کار هستند و یا مدت اعتبار پروانه کارشان منقضی شده 
است به کار گمارند و یا اتباع بیگانه را در کاری غیر از آن چه در پروانه کار آنها 
قید شده است بپذیرند و یا در مواردی که رابطه استخدامی تبعه بیگانه با کارفرما 
قطع می شود مراتب را به وزارت کار و امور اجتماعی اعلام نکنند، با توجه به شرایط 
و امکانات خاطی و مراتب جرم به مجازات حبس از ۹۱ روز تا ۱۸۰ روز محکوم 
خواهند شد. مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان ادامه داد: همچنین در 
بند )ج( ماده ۱۱ قانون تنظیم بخشی از درآمدهای دولت آمده است که به منظور 
جلوگیری از حضور نیروی کار غیرمجاز خارجی در بازار کار کشور، وزارت تعاون، 
کار و امور اجتماعی مکلف است کارفرمایانی که اتباع خارجی فاقد پروانه را به کار 
می گیرند بابت هر روز اشتغال غیر مجاز هر کارگر خارجی معادل پنج برابر حداقل 
دستمزد روزانه جریمه کند و در صورت تکرار تخلف این جریمه ۲ برابر خواهد شد.

فارس/ رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان زنجان، از 
ابلاغ افزایش تسهیلات پروژه های طرح نهضت ملی مسکن به بانک های استان 

زنجان خبر داد.
بهزاد کردلو، رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان زنجان 
با بیان اینکه افزایش سقف تسهیلات بانکی طرح های نهضت ملی مسکن توسط 
بانک مرکزی در اسفندماه سال گذشته مصوب شد، اظهار کرد: خوشبختانه 
تیرماه سال جاری افزایش تسهیلات پروژه های حمایتی مسکن از ۵۵۰ میلیون 
تومان به ۶۵۰ میلیون تومان به بانک های استان زنجان ابلاغ شده است. وی 
بانک های  با  مسکن  ملی  نهضت  پروژه های  اغلب  اینکه  باتوجه به  کرد:  ابراز 
نحوه  و  شرایط  افزود:  است،  شده  قرارداد  عقد  ملت  و  ملی  مسکن،تجارت، 
برخورداری سازندگان پروژه های مذکور از تسهیلات متمم به بانک های عامل 
ابلاغ شده است. رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان 
زنجان، ادامه داد: از جمله مهم ترین شرایط پروژه ها، فعال بودن پروژه و پیشرفت 
فیزیکی بالای ۷۵ درصد است.کردلو تأکید کرد: اجرای زیر ساختهای پروژه و 
همچنین تکمیل پروژه با پرداخت متمم تسهیلات از شرایط دیگر می باشد. وی 
افزود: متقاضیان پروژه هایی که قبلا با تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومان، تقسیط 

تسهیلات را انجام دادند مشمول متمم تسهیلات نمی شوند

خبر 

کوتاه 

به  توجه  زنجان گفت:  لبنیات فروشان  و  اتحادیه خواربار  رئیس  زنجان/  صدای 
به مبلغ ۵۹  نهایی  برای مصرف کننده  بازار قیمت شکر  مصوبات ستاد تنظیم 
هزار تومان تعیین شده است. در صورت مشاهده تخلف یا عرضه خارج از قیمت 

اعلام شده برخورد قانونی و قاطع با متخلفان انجام خواهد گرفت.
قاسم آقاجانلو با بیان اینکه توزیع قند و شکر در سطح استان به صورت منظم و 
هفتگی انجام می شود تا نیازهای مصرف کنندگان به طور کامل تأمین شود و از 
بروز کمبود در بازار جلوگیری شود، اظهار کرد: این روند توزیع تحت نظارت دقیق 
دستگاه های اجرایی و نظارتی استان صورت می گیرد و تمامی سهمیه ها بر اساس 

برنامه ریزی از پیش تعیین شده، در اختیار مراکز عرضه قرار می گیرند.
برای  شکر  قیمت  بازار  تنظیم  ستاد  مصوبات  به  توجه  با  اینکه  بیان  با  وی 
مصرف کننده نهایی به مبلغ ۵۹ هزار تومان تعیین شده است، ابراز کرد: این قیمت 
بر مبنای بررسی های کارشناسی، وضعیت بازار جهانی و داخلی، و در راستای 
حمایت از حقوق مصرف کننده مشخص شده و اجرای آن برای تمامی واحدهای 

صنفی الزامی است. 
واحدهای  اینکه  به  اشاره  با  زنجان  لبنیات فروشان  و   خواربار  اتحادیه  رئیس 
عرضه کننده نیز موظف هستند این کالا را با قیمت مصوب و بدون افزایش نرخ، 
در اختیار مردم قرار دهند، بیان کرد: در صورت مشاهده تخلف یا عرضه خارج از 

قیمت اعلام شده برخورد قانونی و قاطع با متخلفان انجام خواهد گرفت.
وی ادامه داد: از سوی دیگر تمام کارخانه های تولید قند و شکر در سطح استان در 
حال فعالیت مستمر و بدون وقفه هستند و تولید با ظرفیت کامل در جریان است. 
رئیس اتحادیه خواربار و  لبنیات فروشان زنجان با بیان اینکه این واحدها با تأمین 
بهداشتی و کیفی، نقش مؤثری در  استانداردهای  اولیه و رعایت  به موقع مواد 
پایداری عرضه این محصول ایفا می کنند، تأکید کرد: برنامه ریزی هایی برای افزایش 
تولید و ارتقاء کیفیت محصولات نیز در دستور کار قرار دارد تا در آینده نزدیک 

پاسخگویی به نیاز روزافزون بازار با قدرت بیش تری ادامه دار باشد.
اجرایی،  دستگاه های  میان  نزدیک  همکاری  و  هماهنگی  با  گفت:  آقاجانلو 
کارخانه های تولیدی، شبکه های توزیع، و واحدهای صنفی، تلاش می شود تا بازار 
قند و شکر در استان به صورت پایدار، متعادل، و بدون نوسان اداره شود و مردم 

بدون دغدغه به کالاهای اساسی مورد نیاز خود دسترسی داشته باشند.

رئیس اتحادیه خواربار و  لبنیات فروشان زنجان:

عرضه شکر بالاتر از نرخ مصوب
 تخلف است

جنگ ۱۲ روزه بار دیگر باب گفت وگوها درباره ایران و مردم ایران را باز کرد. گفت وگوهایی 
که بر آشتی ملی تأکید دارد و در رأس آن مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری، دوباره 
برای آن پیش قدم شده است. پزشکیان یک بار دیگر در اولین روزهای تصاحب صندلی 
ریاست جمهوری، بر ضرورت آشتی ملی با واژه وفاق تأکید کرده بود؛ اما اکنون او پس از 
آتش بس جنگ ایران و اسرائیل دوباره این بحث را به میان کشیده و در نشست »امنیت 
محله محور« با اشاره به مشارکت دادن مردم در حکمرانی گفته است: »مردم باید در رفتار و 
گفتار ما ببینند که برای خدمتگزاری به آنها آمده ایم و اگر پناه آنان باشیم، هیچ گاه به سوی 
بیگانگان گرایش نخواهند یافت«. اقتصاددانان معتقدند سرمایه اجتماعی و همگرایی ملی 
یک اصل بلامنازع توسعه است، اما حکمرانان در ایران دیرهنگام به این اصل پی برده اند و 
اگر نخواهند آن را از سخنرانی پشت تریبون به تغییرات بنیادین و اساسی برسانند، روزهای 

خطرناکی در انتظار کشور است.
 پزشکیان: پناه مردم شویم

پس از جنگ ۱۲ روزه و اعلام همبستگی طیفی از منتقدان داخلی با جمهوری اسلامی، 
بحثی که مسعود  است.  اصلاح طلبان مطرح شده  از سوی  ملی  بار دیگر بحث آشتی 
پزشکیان پیش از این با واژه وفاق مطرح کرده بود و حالا به اهمیت مردمی سازی امنیت  
تأکید می کند و می گوید: اگر بتوانیم مردم را در تصمیم گیری، نظارت، مدیریت، امنیت 
و سلامت مشارکت دهیم، قدرتی مضاعف برای کشور فراهم خواهد شد. این مشارکت 
نه تنها پشتوانه ای عظیم برای نظام است، بلکه راهبردی اثربخش در مسیر توسعه پایدار 

کشور خواهد بود.
پزشکیان در ادامه گفته است که مردم پشتیبان انقلاب و مقام معظم رهبری بوده اند و 
باید قدر این سرمایه اجتماعی را دانست و آنان را در تصمیم سازی های کشور سهیم کرد. 

مشارکت مردم در تأمین امنیت، تضمینی برای استحکام و پایداری آن خواهد بود«.
رئیس جمهور همچنین با تأکید بر لزوم تقویت وحدت کلام در تریبون های رسمی و ملی، 
گفت: »ضروری است از منابر، رسانه ملی و نمازهای جمعه، صدای وحدت و همگرایی به 
گوش برسد و از طرح سخنان تفرقه افکنانه و اختلاف برانگیز به شدت پرهیز شود. این مهم، 
ناظر به منویات مقام معظم رهبری است که همواره بر همبستگی ملی و انسجام اجتماعی 
تأکید داشته اند. این سرمایه عظیم مردمی باید حفظ و تقویت شود. مردم باید در رفتار و 
گفتار ما ببینند که برای خدمت گزاری به آنها آمده ایم. اگر پناه مردم باشیم، هیچ گاه به 
سوی بیگانگان گرایش نخواهند یافت. هرچه میدان بیشتری برای نقش آفرینی به مردم 

داده شود، اقتدار نظام نیز به همان میزان افزایش خواهد یافت«.
 دولت اقتصاد را به دست مردم بسپرد

موضوع سرمایه اجتماعی و همبستگی ملی اما از نظر اقتصاددانان یک اصل بی بدیل در 
فرایند توسعه است؛ اصلی که در نظام حکمرانی کشور چندان جدی گرفته نشده است.

اقتصاددان، به »شرق« می گوید دایره خودی ها و غیرخودی ها در نظام  کامران ندری، 
حکمرانی کشور آن چنان تنگ و تنگ تر شده که عملا بسیاری از وابستگان حاکمیت را هم 
در سال های گذشته به حاشیه رانده است، چه رسد به شهروندان؛ بنابراین حس شهروند 
درجه دو بودن و طرد از سوی حاکمیت سبب شده است که بسیاری از اصلاحات اجتماعی 

به بن بست بخورد.
در اقتصاد کشور بنا به اعلام اتاق بازرگانی، صنایع و معادن تهران فقط چیزی حدود ۱۱ 
درصد دست مردم و بخش خصوصی است و چیزی حدود ۹۰ درصد اقتصاد کشور دست 
بخش دولتی و فرادولتی است. مشارکت نداشتن مردم در اقتصاد کشور با جود تأکید اصل 
44 قانون اساسی، موضوعی است که اقتصاددانان به بر آن تأکید دارند و می گویند یکی 

از مبانی مهم و اصلی مشارکت مردم در حکمرانی و تقویت جمهوریت، مشارکت آنها 
اقتصاددان، توضیح می دهد مداخله گسترده دولت در  اقتصاد است. کامران ندری،  در 
اقتصاد، سرمایه اجتماعی دولت را نشانه رفته است و این حس را برای طیف گسترده ای 
از شهروندان ایجاد کرده است که مالک منابع کشور نیستند و فقط کارگران و کارمندان 
طیف محدودی هستند که بخش عمده اقتصاد کشور را در دست دارند. بنابراین اگر دولت 
واقعا عزمی جدی برای مشارکت مردم در حکمرانی دارد، باید هرچه سریع تر اقتصاد را از 
تصدی گری گسترده دولت و نهادهای فرادولتی آزاد کرده و اداره آن را به مردم بسپارد و 

خود نقش رگولاتور را بر عهده بگیرد.
 خسارت سنگین حذف مردم از اقتصاد

لطفعلی بخشی، اقتصاددان، هم به خسارات سنگین مداخله دولت در اقتصاد اشاره کرده و 
معتقد است آنچه رئیس جمهوری درباره مشارکت دادن مردم در حکمرانی اشاره می کند، 
در واقع ارجاع به قانون اساسی است. او به »شرق« توضیح می دهد: در قانون اساسی کشور 
به مشارکت مردم اشاره و تأکید کرده است اما در روشی که تاکنون اجرا شده، اساسا مردم 
را به حساب نیاورده اند و من فکر می کنم وقت آن رسیده است که دولت به سهم خود این 
حرف را در عمل نشان دهد . او تأکید می کند که در بخش اقتصاد، دولت می تواند کمیته ای 
با حضور بخش خصوصی تشکیل دهد تا فرایند واگذاری اقتصاد به مردم را تسهیل کند و 
تمام مقررات زائد و بوروکراسی پیچیده را برچیند و مقاومت ها برای خصوصی سازی اقتصاد 
را بشکند. این اقتصاددان با اشاره به خسارت های سنگین مدیریت دولتی اقتصاد، می گوید 
کدام منطق و وجدانی می تواند بپذیرد که هر روز ۲۰ میلیون دلار گاز فلر بسوزد و هدر 
برود، در حالی که کشور با ناترازی انرژی مواجه است؟ او در ادامه می گوید این فقط یک 
مصداق از تبعات خسارت بار حذف مردم از مشارکت در اقتصاد و به حاشیه راندن بخش 
خصوصی است و تاوان این شیوه مدیریت و اداره منابع کشور را همه مردم داده اند. بنابراین 
اگر دولت واقعا عزم آشتی با مردم را دارد، بدون هیچ اما و اگری زمینه را فراهم کند تا اداره 

اقتصاد کشور را به مردم بسپرد و خود رگولاتور و تنظیم گر و تسهیل گر باشد.
 بوروکراسی دست و پاگیر زدوده شود

مرتضی افقه، دیگر اقتصاددان، باور دارد که شراکت مردم در حکمرانی نمی تواند فقط در 
قوه مجریه خلاصه شود و سایر قوا مانند مقننه و قضائیه را هم در برمی گیرد. با این حال اگر 
عزم دولت برای مشارکت مردم در حکمرانی جدی است، می توان از قوه مجریه شروع کرد.

پناه دادن  از  رئیس جمهور  منظور  دید  باید  می کند:  تأکید  »شرق«  با  گفت وگو  در  او 
از زمان دولت آقای  باشد که  اگر مشارکت همان مفهومی  یا مشارکت چیست.  مردم 
هاشمی رفسنجانی مطرح می شد، یعنی مشارکت سرمایه گذاران و سرمایه داران، باید گفت 
این گروه بخشی از مردم هستند و بدیهی است که باید مشارکت داشته باشند، اما اگر 
هدف، بازسازی سرمایه اجتماعی از دست رفته باشد که عمدتا در نتیجه بی مهری های سه 
دهه اخیر، به ویژه نسبت به جوانان، تضعیف شده، لازم است تحولات اساسی دیگری در 

نگرش ها به وجود آید.
 خسارت غیبت مردم 

برای مثال در موضوع استخدام ها، وقتی صحبت از مشارکت می شود، بخشی از مردم 
کسانی هستند که می خواهند از طریق استخدام یا پذیرش مسئولیت های مدیریتی، در 
فعالیت های اقتصادی و حکمرانی سهیم شوند اما با موانع متعدد مواجه هستند و فقط 
گروهی خاص با ویژگی های ایدئولوژیک و سیاسی مشخص انتخاب می شوند و دیگران 
از این امتیاز محروم هستند که بتوانند در حکمرانی مشارکت داشته باشند، یا حتی در 
استخدام های معمولی نیز درصد قابل توجهی از سهمیه ها به گروه های خاص اختصاص 

با تنگ نظری های شدید مواجه  هستند، طبیعی است که  نیز  داده می شود و سایرین 
بسیاری از جوانان سرخورده شوند و سرمایه اجتماعی از بین برود. بنابراین اگر واقعا قرار 
است این اظهارات کلی عملیاتی شوند، باید در بسیاری از ساختارهایی که تاکنون مانع 

پیشرفت اقتصادی بوده یا موجب عقب ماندگی شده اند، تجدید نظر اساسی رخ دهد.
این کارشناس اعتقاد دارد که تجربه ۱۲ روزه جنگ اخیر و همچنین شکنندگی بسیاری 
از بخش های اقتصادی طی حدود ۸ تا ۱۰ سال تحریم شدید، باید زمینه ساز یک بازنگری 
دایره »خودی ها«  به  نگاهشان نسبت  باید  و  باشد  نگاه کلی حاکمان کشور  جدی در 
گسترده تر شود تا در حوزه مدیریت، تصمیم گیری و حتی انتخابات ریاست جمهوری و 
مجلس نیز اصلاحاتی بنیادین انجام شود. در غیر این صورت باز هم کشور در آینده با 
مشکلات مشابه مواجه خواهد شد. او می افزاید: »هرچند اختیارات دولت محدود است اما 
نمی توان نقش دولت را از حاکمیت جدا دانست؛ بنابراین دولت می تواند در حوزه هایی که 
در حیطه اختیاراتش قرار دارد، اقداماتی انجام دهد، برای مثال درباره موانع کسب وکار، 
دولت می تواند با دریافت مجوزهای لازم، برخی از این موانع را به صورت ویژه برطرف کند. 
به ویژه آن دسته از موانعی که موجب شده اغلب بنگاه های کوچک و متوسط که اتفاقا در 
زمینه ایجاد اشتغال نقش مهمی دارند با مشکل مواجه شوند. این موانع عمدتا داخلی  و 
مربوط به مزاحمت های اداری، مالیاتی، نظارتی و بهداشتی هستند که به دلیل ناکارآمدی 
سیستم اجرائی و بوروکراسی سنگین، فشار مضاعفی بر بخش تولید وارد کرده اند. این 
موارد از جمله اموری است که دولت می تواند در چارچوب وظایف خود نسبت به اصلاح 

آنها اقدام کند.
حاکمیت تضمین قانونی برای مردم ایجاد کند

حیدر مستخدمین حسینی، دیگر اقتصاددان، از زاویه ای دیگر به ماجرا نگاه می کند و به 
»شرق« توضیح می دهد که »درباره مشارکت دادن مردم در حکمرانی دو دیدگاه قابل طرح 
است؛ یک دیدگاه آن است که در چنین شرایطی، مردم را بسیج کرده، گرد هم آورند و 
بخشی از برنامه های دولت را به آنان واگذار کنند که این نوع مشارکت در قالب قوانین 
تعریف نشده است و احتمال موفقیت آن تقریبا نزدیک به صفر خواهد بود، چراکه مردم 
یا فعالان اقتصادی تمایل اندکی به مشارکت خواهند داشت و حضور مؤثری در میدان 
نخواهند یافت و آن گونه که جناب رئیس جمهور انتظار دارد، محقق نخواهد شد. دیدگاه 
دیگر آن است که رویکرد اساسا تغییر یابد و این تغییر مبنایی داشته باشد، مبنایی که در 
قانون اساسی تعریف شود یا اینکه با استناد به برخی اصول قانون اساسی، مجلس شورای 
اسلامی قانونی را به تصویب برساند که جنبه قانونی و اجرائی به مشارکت مردم ببخشد و 

شهروندان احساس کنند که قانون، حامی آنها در این مسیر است.
از نگاه این کارشناس در شرایط فعلی هنوز فضای جنگی حاکم است، چراکه هرچند 
آتش بس اعلام شده است، اما این آتش بس نه از مسیر سازمان ملل، بلکه از سوی یک 
ابرقدرت، یعنی ایالات متحده آمریکا اعلام شده است و نمی توان بر چنین آتش بسی اتکا 
کرد، چراکه حتی پرونده آن به شورای امنیت سازمان ملل نیز ارسال نشده تا به عنوان 
توافقی بین دو کشور ایران و اسرائیل شناخته شود و دیگر کشورها نیز به آن رأی دهند؛ 
بنابراین در چنین فضایی، مشارکت دادن مردم در حکمرانی بسیار دشوار خواهد بود، مگر 
آنکه یک سازوکار قانونی تعریف شود.  او می گوید: »اگرچه احتمال تغییر قانون اساسی در 
این شرایط اندک به نظر می رسد، اما می توان با استناد به برخی اصول، نظیر اصل 44 قانون 
اساسی، قوانینی در مجلس تصویب کرد که در آن، مشارکت مردم در نظام حکمرانی در 
ابعاد اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و اجتماعی به صورت شفاف تعیین شود. در حوزه اقتصاد، 
زمانی که از مشارکت مردم در حکمرانی سخن می گوییم، باید دید مصادیق آن در شرایط 
کنونی چیست. در نظام حکمرانی اقتصادی، قاعدتا باید زمینه ای برای سرمایه گذاری مردم 
فراهم شود. اگرچه چنین امری به عنوان سیاست اعلام شده و هدف آن تولید بوده است، 
اما در عمل، نه سرمایه گذاری مؤثری صورت گرفته و نه تولید وضعیت مناسبی دارد. 
تولید امسال با مشکلات عدیده ای مواجه بوده؛ گاه با قطعی برق، گاه با تبعات جنگ اخیر 
که به نوعی کمر تولید را شکسته است؛ بنابراین در ساختار فعلی، این مکانیسم نمی تواند 

موفق عمل کند. 

اقتصاددانان از تبعات مشارکت نداشتن مردم در حکمرانی اقتصادی و توسعه توضیح می دهند

خسارت غیبت مردم



روز��چهار شنبه   ۱۱  تیر    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۸۰

سمیه محرمی: جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان سه شنبه ۱۰ تیرماه ۱4۰4 
با حضور اعضای شورای شهر زنجان و معاون شهردار زنجان برگزار شد و 6 لایحه در 

این جلسه طرح و مصوب شد.
منصور مرادلو رئیس شورای شهر زنجان در ابتدای این جلسه با اشاره به اینکه رژیم 
صهیونیستی بار دیگر با خباثت خود اقدام به ترور و به شهادت رساندن فرماندهان 
کشور کرد، اظهار داشت: این رژیم به دنبال تضعیف روحیه مردم ایران بود اما با واکنش 

سریع ملت در تحقق اهداف خود ناکام ماند.
رئیس شورای شهر زنجان با بیان اینکه اصحاب رسانه نیز در ایام جنگ ۱۲ روزه بسیار 
خوش درخشید، اضافه کرد: رسانه های استان در انتقال اخبار جنگ با دقت و صحت 

تمام فعالیت کردند.
وی به نقش اصحاب رسانه در جنگ ۱۲ روزه اشاره کرد و گفت: در این مدت، رسانه ها 

نقش مهمی در حفظ انسجام ملی ایفا کردند و باید قدردان زحمات آنها باشیم.
ناوگان حمل و نقل عمومی دو روز رایگان شد

مرادلو همچنین با اشاره به اینکه در روز ۸ و ۱۱ محرم سرویس دهی اتوبوس های 
داخل شهر زنجان رایگان شده است، اضافه کرد: با هدف حفظ شأن و جایگاه پایتخت 
شور و شعور حسینی، ایجاد رفاه برای مسافران و شهروندان و هرچه باشکوه تر برگزار 
شدن دسته های عزاداری به شهرداری زنجان مصوب شده است، نسبت به ارائه خدمات 

جابه جایی مسافر به صورت رایگان اقدام کند.
رئیس شورای شهر زنجان خاطر نشان کرد: اتوبوس های ملکی و بخش خصوصی 
به صورت رایگان در روزهای هشتم و یازدهم محرم همزمان با برگزاری دسته های 

عزاداری حسینیه اعظم و زینبیه اعظم صورت خواهد گرفت.
مرادلو تصریح کرد: تمام ناوگان عمومی و ملکی شهرداری اعم از ون، اتوبوس و تاکسی 

آماده خدمات رسانی به عزاداران است.
مهدی طالب رئیس کمیسیون سرمایه گذاری شورای شهر زنجان نیز در این جلسه 
با اشاره به اینکه جنگ ۱۲ روزه  نشان می دهد در مسائل شهری و شهرسازی یک 
سری نواقصات باید اصلاح شود، اظهار کرد: پیشنهاد می شود که بازنگری در طرح های 
تفصیلی و جامع شهری با رویکرد شهر ایمن و لحاظ مسائل پدافند غیرعامل انجام 

شود.
اینکه مسئله دوم  با اشاره به  رئیس کمیسیون سرمایه گذاری شورای شهر زنجان 
پرهیز از سیاست زدگی در بحث مسکن است، تاکید کرد: در بحث مسائل شهرسازی 
مجتمع سازی فعل خوبی نیست که انجام می شود به هر حال آنچه باید در حوادث در 
نظر داشته باشیم، موضوع دسترسی چه در مجتمع ها و چه در خروجی شهرها است.

وی با بیان اینکه در سال های اخیر بحث پناهگاه در منازل و مجموعه ها حذف شده 
است، تصریح کرد: لازم است که حتماً چنین فضاهایی به فراخور شرایط موجود در نظر 

گرفته شود و از حذف این فضاها به ویژه در مجتمع ها جلوگیری شود.
آقای رئیس، افتخار حضور در شورا را نمی دهد

حجت الاسلام کاظم مجتهدی عضو شورای شهر زنجان و رئیس کمیسیون فرهنگی 
و اجتماعی شورای شهر زنجان نیز در ادامه این جلسه در واکنش به اظهارات عباس 
محمدی رئیس هیات کشتی استان زنجان در رسانه صدای زنجان اظهار کرد: جهت 
تنویر افکار مردم و شهروندان باید عرض کنم که رئیس هیئت کشتی استان زنجان 
طی نامه ای درخواستی به شورای شهر زنجان تقدیم کرد ولی از آنجایی که شورای 
شهر را در حدی نمی دانند که برای پیگیری خواسته و مطالبه هیئت تشریف بیاورند 
و از مورد درخواستی خود دفاع کنند و نفر سومی را به جلسه اعزام کردند که وی هم 
در مقابل سئوالات اعضای شورا توان توضیح نداشت، مورد درخواست مورد تصویب 

قرار نگرفت.
وی با بیان اینکه تنها انتظار شورا آن است که وی برای دفاع از درخواست خود در 
شورای شهر حضور پیدا کند، گفت: بار دیگر این موضوع طرح شد که انتظار می رفت 
وی تشریف بیارند و توضیحات قانع کننده ارائه دهد تا تصمیم گیری صحیح انجام گیرد 
ولی بار دیگر رئیس هیئت کشتی استان زنجان در جلسه حضور نیافتند و این برای 
شورا و اعضای آن به منزله آن بوده که وی شورا را در آن حدی ندیده بود که در جلسه 
شرکت کنند به همین خاطر از آمدن به جلسه خودداری کرده بود و درخواست وی 

هم به دلیل عدم حضور صاحب نامه بایگانی شد.
مجتهدی با اشاره به اینکه اظهارات ایشان مبنی بر نبود نگاه مثبت به ورزش و هیئت 
کشتی در شورای شهر زنجان بیان کرد: این نظر درست نیست به این دلیل که در 

سال گذشته حمایت های قابل توجهی از سوی شورای شهر و شهرداری از ورزش و 
رشته کشتی صورت گرفته بود.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر زنجان با بیان اینکه این درخواست 
در رابطه با حمایت از مسابقات کشتی با عنوان مرحوم علی اکبر توفیق اولین شهردار 
زنجان طبق روال، مجددا از طرف هیئت درخواست و در شورا به صورت عادی، معقول 
و منطقی ارائه شود، شورای شهر و شهرداری آمادگی همکاری خواهد داشت، گفت: 

البته این تصویب منوط به رعایت مسیر قانونی است.

عضو شورای شهر زنجان تاکید کرد؛

بازنگری طرح های تفصیلی و جامع شهری 
با رویکرد پدافند غیرعامل انجام شود

طالب: بازنگری در طرح های تفصیلی و جامع شهری با رویکرد شهر ایمن و لحاظ مسائل پدافند غیرعامل انجام شود.

۳۳جامعه

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان زنجان :

رسیدگی به پرونده قاچاق بنزین در زنجان

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

صدای زنجان/  مدیرکل تعزیرات حکومتی استان زنجان گفت: شعبه 6 بدوی و 
رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی زنجان به تخلف قاچاق 
۳4 هزار و ۹۰۰ لیتر بنزین به ارزش ۱۵ میلیارد و ۵76 میلیون ریال رسیدگی 

کرد.
رضا مظفری دوشنبه، نهم تیر اظهار کرد: با توجه به مدارک موجود در پرونده، 
علاوه بر ضبط سوخت کشف شده متخلف به پرداخت ۳۱ میلیارد و ۱۵۲ میلیون 

ریال جریمه نقدی معادل دو برابر ارزش سوخت قاچاق محکوم شد.
وی گفت: شعبه بابت خودرو حامل سوخت قاچاق ۱۵ میلیارد و ۵76 میلیون 
ریال معادل ارزش کالا به جریمه اضافه و متخلف را در مجموع به پرداخت 46 

میلیارد و ۵76 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم کرد. 
او افزود: با گزارش شرکت توزیع فرآورده های نفتی منطقه زنجان، پرونده این 

تخلف برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی ارسال شد.

مدیر کل محیط زیست استان زنجان:

آب مهم ترین چالش و معضل زیست محیطی 
استان زنجان است

صدای زنجان/ / مدیر کل محیط زیست استان زنجان گفت: آب، مهم ترین چالش 
و معضل زیست محیطی استان است و باید حق آبه طبیعت و حیات وحش رعایت 

شود.
سیدرضا موسوی گفت: با وجود محدودیت های جدی در منابع انسانی، اعتبارات 
تخریب  از  جلوگیری  و  مدیریت  تحت  مناطق  حفظ  ما  تلاش  تجهیزات،  و 
زیستگاه هاست؛ چرا که این عرصه ها باید به عنوان میراثی برای نسل های آینده 

حفظ شوند.
وی با بیان اینکه متأسفانه امروز به دلیل توسعه تکنولوژی، ماشین آلات سنگین، 
جاده سازی، ارتباطات و سایر عوامل انسانی، میزان دخالت در طبیعت به طرز 
بی سابقه ای افزایش یافته است، اظهار کرد: ما دلخوش به همین مناطق تحت 
مدیریت محیط زیست هستیم و تمام تلاش مان حفظ آن ها به عنوان پشتیبان 

حفاظتی کشور برای نسل های آینده است.
مدیر کل محیط زیست استان زنجان افزود: هدف ما این است که هم مانع از 
دست اندازی بیشتر به این مناطق شویم و هم در عین حال، معیشت مردم بومی 
دچار اختلال نشود؛ چرا که این مردم از حقوقی برخوردارند و باید از منابع طبیعی 
محل زندگی شان بهره مند باشند، اما در عین حال، این بهره برداری نباید به قیمت 

نابودی محیط زیست تمام شود.
موسوی، بحران آب را اصلی ترین تهدید برای محیط زیست استان عنوان کرد 
و گفت: کاهش بارش، خشکسالی های پی درپی، افت سطح آب های زیرزمینی و 
برداشت های غیرمجاز، بیشترین آسیب را به طبیعت وارد کرده است؛ چرا که در 

رقابت برای تأمین آب، منابع طبیعی معمولاً بدون مدافع باقی می مانند.
وی تأکید کرد: ما بارها بر رعایت حق آبه های طبیعی، جاری ماندن رودخانه ها و 
حفظ تالاب ها هشدار داده ایم، اما چون این موضوع یک مطالبه عمومی و ملموس 

نیست، معمولاً کمتر مورد توجه قرار می گیرد.
تهدیدهای متنوع محیط زیست استان زنجان

مدیر کل محیط زیست استان زنجان همچنین به تهدیدهای متنوع دیگری نیز 
افزایش سطح زیرکشت،  اشاره کرد و گفت: تغییرات غیرمجاز کاربری زمین، 
احداث جاده های بین مزارع، آلودگی ها و فعالیت های معدنی نیز از عوامل مهم 

تهدیدکننده مناطق تحت مدیریت محیط زیست هستند.
موسوی افزود: ما با وجود کمبود شدید منابع انسانی، ماشین آلات و تجهیزات، با 
تمام توان در تلاشیم تا عرصه های طبیعی استان را حفظ کنیم. به ویژه مناطقی 
که هنوز چرخه طبیعی شان آسیب ندیده و گونه های جانوری در آن حضور دارند.

کاهش امنیت زیستگاه ها، عامل فرار حیات وحش
موسوی به وضعیت دشوار برخی زیستگاه ها از جمله دشت سهرین اشاره کرد و 
گفت: زیستگاه آهو در این منطقه به دلیل توسعه فعالیت های کشاورزی، انتقال و 
لوله گذاری آب و کاهش امنیت به شدت آسیب دیده است. در صورتی که امنیت 

زیستگاه فراهم نباشد، گونه های جانوری آن را ترک می کنند.
وی همچنین درباره جمعیت آهوان در مناطق سرخ آباد و فیله خاصه گفت: طبق 
آخرین سرشماری، جمعیت این گونه با رشد همراه بوده، اما عواملی نظیر چرای 
بی رویه دام، سگ های گله، تخریب زیستگاه و جزیره ای شدن مناطق باعث شده اند 

که رشد جمعیت حیات وحش کمتر از ظرفیت واقعی باشد.

شناسه آگهی

  اداره کل راه و شهرسازی استان زنجان در نظر دارد یک دستگاه خودروی سواری در اختیار خود را از طریق مزایده عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده ، با بهره گیری از سامانه  تدارکات الکترونیکی دولت )www.setadiran.ir( و با شماره مزایده 1004001271000001 به فروش برساند.
تاریخ انتشار : 1404/04/12- مهلت دریافت اسناد مزایده تا پایان : 1404/04/19 تا ساعت 19:00                                          * مهلت ارسال پیشنهاد: از تاریخ 1404/04/12 تا تاریخ 1404/04/30 ساعت 11:30 

تاریخ بازگشایی پاک ها   1402/04/31 ساعت 09:00 صبح.   زمان اعلام به برنده : تاریخ 1404/04/31 ساعت: 10:30صبح.       *  کلیه شرایط مزایده در اسناد مندرج در سامانه ستاد)www.setadiran.ir( موجود است.
ضمناً رعایت موارد ذیل الزامی است:

1. برگزاری مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه¬های مربوطه(، پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه( ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده 
گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.* 2. کلیه اطلاعات خودروی سواری شامل مشخصات، شرایط و نحوه فروش در برد اعلان عمومی سامانه مزایده، قابل مشاهده، بررسی وانتخاب می باشد.

3. وصول پیشنهادات صرفاً  از تاریخ 1404/04/12 ساعت : 11:30 تا تاریخ 1404/04/30 ساعت 11:300 بوده و ارائه پیشنهادات خارج از تاریخ ذکر شده به هیچ عنوان امکان پذیر نمی باشد. شایان ذکر است مهلت دریافت اسناد مزایده تا پایان : 1404/04/19 تا ساعت 19:00 امکان پذیر 
می باشد و به هیچ عنوان تمدید نمی گردد.  * 4. بازگشایی پاکت های حاوی پیشنهادها رأس ساعت 09:00 صبح روز سه شنبه به تاریخ 1404/04/31 در  سالن همایش ساختمان شماره یک اداره کل راه و شهرسازی واقع در اراضی پایین کوه، نبش میلاد 21 خواهد بود.

5. شرکت در مزایده و ارائه پیشنهادات صرفاً از طریق سامانه ستاد به نشانی https://setadiran.ir  خواهد بود.* 6. متقاضیان شرکت در مزایده می بایست حتماً تصویر مستندات واریزی ))مبلغ اولیه شرکت در مزایده بعنوان سپرده(( را در سامانه ستاد ایران بارگذاری نموده و اصل فیش 
واریزی را تا قبل از بازگشایی پاکات مزایده به این اداره کل ))واقع در اراضی پایین کوه – نبش میلاد 21- ساختمان شماره 1 اداره کل راه وشهرسازی زنجان- واحد امور نقلیه، آقای روحانی به شماره تلفن 33037214 (( تحویل نمایند. درغیراینصورت مسئولیت هرگونه عواقب بعدی در خصوص 

مورد مزایده و... برعهده متقاضی خواهد بود. * 7. واریز مبلغ پیشنهادی توسط برنده مزایده ، ظرف 3 روز پس از اعلام برنده مزایده کارسازی گردد . در صورت عدم پرداخت در مهلت های مقرر مزایده منفسخ و حقی برای برنده یا برندگان ایجاد نمی گردد.
* توجه به این نکته ضروری است پس از اعلام نتیجه مزایده ، فرد برنده مزایده علاوه بر واریز مبلغ پیشنهادی به حساب اداره کل راه و شهرسازی استان زنجان بایستی 10 درصد مبلغ پیشنهادی را شخصاً به عنوان مالیات بر ارزش افزوده به حساب اداره امور مالیاتی  واریز نماید.

بدیهی است پس از واریز این دو مبلغ  و ارائه اصل فیش یا رسید واریزی به واحد نقلیه، فرآیند انتقال سند مالکیت اجرایی خواهد شد. 
* درصورت عدم پرداخت در هر مرحله مزایده باطل و سپرده برنده یا برندگان ضبط خواهد شد .  

واریز وجه مزایده خودرو و ماشین آلات توسط برنده مزایده به  حساب  ایران جهت شرکت در مزایده ،  شماره حساب جهت  بانک مرکزی جمهوری اسلامی  8.  سپرده و رد وجوه سپرده به شماره حساب 4168063152765754 به شبای 330100004168063152765754 نزد 
4001000901032285تمرکز درآمدی خزانه معین و صاحب حساب وزارت امور اقتصادی و دارایی با شناسه واریز 309153068210203010000000000000 با ردیف درآمدی 21020301 به نام اداره کل راه و شهرسازی استان زنجان،ضمناً استرداد سپرده نقدی به حساب مزایده گران برنده نشده 

حداقل یک ماه کاری پس از اعلام نتایج مزایده خواهد بود.*9.  انتقال سند مورد مزایده صرفاً به نام برنده مزایده صورت خواهد پذیرفت.
* واریز وجه سپرده شرکت در مزایده حتماً به نام خود شرکت کننده در مزایده باشد .

10. شناسه اداره کل راه وشهرسازی استان زنجان به شماره 14002636297می باشد.*11. جهت رفع هرگونه ابهام و اجتناب از اشتباه در نحوه ی نگارش پیشنهاد قیمت و ارسال آن، مطالب داخل اسناد را به دقت مطالعه فرمایید. 
12.  در صورت داشتن هرگونه سؤال در ساعات اداری به اداره پشتیبانی و تحول اداری ساختمان شماره یک  اداره کل راه و شهرسازی استان زنجان به نشانی : اراضی پایین،کوه، نبش میلاد 21-  مراجعه نمایید. 

13.  علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره ذیل تماس حاصل نمایید:))مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه: 1456 – 021(( اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه   www.setadiran.ir بخش                        
ثبت نام / مزایده گر موجود است.
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تصادفات جاده ای و فوت هزاران هموطن در جریان این حوادث، از مهم ترین معضلات 
حمل و نقل و ترافیک کشور است؛ متاسفانه به جز اقدامات سطحی و البته کم تاثیر مثل 
راه اندازی پویش هایی مثل پویش نه به تصادف هنوز اقدام موثری که بتواند آمار کاهش 
تصادفات، تلفات حوادث جاده ای و همچنین کاهش تعداد مجروحان را تحقق ببخشد، 

انجام نشده است.
»من پیش از شروع به کار پویش نه به تصادف در سال گذشته که در آستانه نوروز ۱۴۰۴ 
بودیم هم گفتم که تصادفات، تلفات و مجروحان حوادث ترافیکی حداقل بین ۸ تا ۱۰ 
درصد رشد خواهد داشت.  این حرفها گفته های یکی از صاحب نظران و مسئولان باتجربه 

حوزه ترافیک در کشور است.«
این بخشی از گفته های سرهنگ سیدهادی هاشمی، رئیس پلیس سابق راهور تهران 
بزرگ و کارشناس راهنمایی و رانندگی، است؛ او درباره چرایی عدم کاهش تلفات تصادفات 
جاده ای و بالا بودن تعداد تصادفات به خبرآنلاین می گوید: مسئله ترافیک الزاماتی دارد؛ 
ارتقاء ایمنی، کاهش تصادفات، کاهش تلفات و مجروحان مربوط به حوادث رانندگی و 
تحقق این موارد نیازمند الزاماتی است و از مهمترین این الزامات می توان به ساختن راه های 

ایمن، تولید خودروهای ایمن و شرایط آرام روحی و روانی کاربر ترافیک اشاره کرد.
»نه به تصادف« پویش غلطی بود؛ پیش بینی افزایش ۸ درصدی تلفات جاده ای ما درست 

از آب درآمد/ فقط ۲۰ درصد حواس رانندگان به رانندگی است
بی تأثیر در کاهش تصادف و فزاینده حوادث جاده ای

او تصریح می کند: قبل از آنکه پویش نه به تصادف راه اندازی و فعال شود هم نظر من 
این بود که تنها اینگونه پویش ها در کاهش تصادفات، تلفات و مجروحان حوادث جاده ای 

تاثیری ندارد، بلکه تعداد کشته ها افزایش و حجم تصادفات رشد هم خواهند داشت.

رئیس پلیس سابق راهنمایی و رانندگی تهران می گوید: پویش نه به تصادف پویش غلطی 
بود؛ به جای اینکه ایمنی ترافیک را بالا ببرند، کارهای بی ربط و بیهوده این چنینی مثل 
راه اندازی پویش های مختلف انجام می دهند و  در واقع باید بگویم که این راه حل ها از طرف 

کسانی که سواد و تخصص کافی و لازم را ندارند مطرح می شود.
ترافیک  باشد،  ایمن تر  ما  راه های  که  چقدر  هر  می کند:  خاطرنشان  هاشمی  سرهنگ 
ایمن تری خواهیم داشت. هر چقدر خودروهای ایمن تری داشته باشیم طبیعتاً تصادفات 
کمتری خواهیم داشت، تلفات و مجروحان حوادث رانندگی هم در این صورت کاهش پیدا 
می کند و با تشویق های این چنینی که پویش ها در پیش گرفتند که رانندگان بااحتیاط 
بروند، از سرعت غیرمجاز و ... پرهیز کنند و از تذکرات این شکلی بشود تصادفات را کاهش 
داد، خیر این شدنی نیست و این نوع حرفها تنها یک نوع عوام فریبی است؛ چون در ابتدا 

باید زیرساختها را اصلاح و ایمن کرد.
راه اندازی پویش نه به تصادف بیشتر شبیه جادو جمبل است تا راهکار!

از نظر کارشناسان صاحب تجربه و  هاشمی می گوید: راه اندازی هشتگ نه به تصادف 
تخصص در حوزه ترافیک شرم آور است؛ دنیای متمدن امروزی با علم و دانش سر و کار 
دارد و اقدامات این چنینی شبیه یک جادو جمبل عبث و بیهوده است که جای تاسف دارد 
و از آن بدتر این است که شخصی مثل رئیس جمهوری که زن و بچه خود را در جریان 
یک تصادف رانندگی از دست داده است هم از این پویش حمایت کرد و دولت هم جریان 

تبلیغاتی آن را هم در دستور کار قرار دادند.
رئیس پلیس سابق راهنمایی و رانندگی تهران تاکید می کند: ما که اصلا راه نمی سازیم؛ 
در نگهداری راهها و جاده هایی هم که از قبل ساخته شده اند، عملکرد ما ضعیف است و 
خودروهای ایمنی هم که نداریم و خودروسازان ما خودشان یک مافیایی هستند که در این 

مملکت به حرف هیچ کسی گوشی نمی دهند و از هیچ کس حساب نمی برند.
»نه به تصادف« پویش غلطی بود؛ پیش بینی افزایش ۸ درصدی تلفات جاده ای ما درست 

از آب درآمد/ فقط ۲۰ درصد حواس رانندگان به رانندگی است
»با ایمنی بیگانه ایم«

به گفته هاشمی، در دنیا یک نرُمی به نام نرُم تراکم راه وجود دارد؛ یعنی مثلا این کشور به 
ازای ۱۰۰ کیلومتر مربع مساحت، چند کیلومار راه دارد؟ در سال ۲۰۱۴ در ژاپن نرخ تراکم 
راه ۶۵۰ بود، یعنی به ازای ۱۰۰ کیلومتر مربع مساحت ۶۵۰ کیلومتر راه داشت؛ در آلمان 
این عدد ۱۸۵ ، در فرانسه ۱۶۵ ، در آفریقای جنوبی ۷۸، در سوریه ۳۸ ، در پاکستان ۳۲ 
بود و در همان سال نرخ تراکم راه در ایران به ازای ۱۰۰ کیلومتر مربع، ۵.۲ دهم بود؛ برای 

همین می گویم ما در ایران راه نداریم.
او می گوید: جالب است در سال ۲۰۲۴ بعد از ۱۰ سال نرخ تراکم راه ما تازه به ۵.۳ دهم 
رسیده است؛ یعنی ما به ازای هر شهر در کشور در سال فقط ۱۰ متر راه می سازیم؛  
متاسفانه ما اصلا راه نمی سازیم و با راه و حمل و نقل و ایمنی بیگانه ایم و راه اندازی پویش ها 
و هشتگ هایی مثل نه به تصادف نه تنها هیچ مفهومی ندارد که هیچ دستاورد و نتیجه ای 

هم نداشت و تعداد جان باختگان رانندگی را هم افزایش داد.
برای راه سازی و نگهداری راه هزینه نمی کنیم؛ انتظار معجزه از هشتگ داریم

رئیس پلیس سابق راهنمایی و رانندگی تهران، بیان می کند: امروزه در بخش نگهداری راه 
کشورهای پیشرفته، هر سال ۶ درصد ارزش راه را برای نگهداری راه استفاده می کنند و 
این رقم در کشورهای در حال توسعه ۴ درصد و در کشورهای فقیر هم ۲ درصد است؛ 
متاسفانه در کشور ما ۱ درصد پیش بینی می کنند و در نهایت نیم درصد ارزش راه برای 
نگهداری آن محقق می شود و ظاهرا با راه اندازی پویش نه به تصادف و پررنگ کردن 
هشتگ آن انتظار معجزه داریم که حجم تصادفات و آمار تلفات و مجروحان پایین بیاید 
و کم شود. سرهنگ هاشمی می افزاید: مقوله ترافیک به این سادگی که مسئولان مربوطه 
فکر می کنند نیست و همانطور که از اسم این واژه مشخص است به راه، مکان و فضای ایمن 
نیاز دارد؛ هر چقدر راه های ایمن تر و روان تری به همراه خودروهای ایمن تری داشته باشیم 

ترافیک ایمن تر و در نتیجه حوادث کمتری خواهیم داشت./ خبرآنلاین

»نه به تصادف« پویش غلطی بود؛

پیش بینی افزایش 8 درصدی تلفات جاده ای ما درست از آب درآمد

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر زنجان خبرداد :
کشف مواد مخدر صنعتی از دو قاچاقچی در زنجان

صدای زنجان/  رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر زنجان گفت: در عملیات مشترک 
با پلیس شهرستان ابهر، ۱۶ کیلوگرم مواد مخدر صنعتی از دو سوداگر مرگ 

کشف شد.
با مواد مخدر در راستای  سرهنگ رحیم رفیعی گفت: مأموران پلیس مبارزه 
مراقبت و رصد تحرکات قاچاقچیان، از انتقال مواد مخدر توسط دو نفر سوداگر 

مرگ از استان البرز به زنجان مطلع شدند.
وی اظهار داشت: با احراز مشخصات قاچاقچیان و وسیله نقلیه مورد استفاده، دو 
تیم عملیاتی با پشتیبانی فرماندهی انتظامی شهرستان ابهر به آزادراه ابهر – زنجان 

اعزام شدند.
رفیعی تصریح کرد: در این راستا مأموران یک دستگاه پراید را شناسایی و متوقف 

کردند که در بازرسی از آن ۱۶ کیلوگرم مواد مخدر صنعتی کشف و ضبط شد.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان زنجان به دستگیری 
دو نفر متهم در این عملیات اشاره و خاطرنشان کرد: متهمان با قرار مناسب روانه 

زندان شدند.



چهار   شنبه  ۱۱  تیر   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۸۰ روز�� فرهنگ۴۴

حال و هوای محرم در شهرهای ایران؛

از یک شیوه عزاداری منسوخ شده تا حاجت خواهی با علَمَ
رسم و رسوم وابسته به آیین های ماه محرم با وجود شباهت هایی که در نقاط 
مختلف به هم دارند، اما در عین حال با شیوه خاص همان منطقه برگزار می شود. 
در هر شهر و روستا، مردم با آیین ها و رسم هایی که نسل به نسل منتقل شده 
است، سوگواری خود برای شهادت امام حسین )ع( را نشان می دهند. ایسنا در 

یک سلسله گزارش قصد دارد تا به رسوم خاص برخی شهرهای کشور بپردازد.
فرهنگیار فرهنگ مردم مرکز تحقیقات صداوسیما - در منطقه کبودرآهنگ استان 
همدان در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه زبان منطقه مردم کبودرآهنگ استان 
همدان ترکی با لهجه محلی و مشترک با آذری زبان ها است، گفت: ماه محرم در 
گویش ما »موحَرّم آیی«  گفته می شود. شهرستان کبودرآهنگ گسترده و دارای 
۲۲۰ روستا و سه بخش است؛ منطقه مهربان شامل بخش شیرین سو و بخش 
گل تپه دارای 6۰ روستا است که مراسم و آیین مشترک و نزدیک به هم دارند. در 

کبودرآهنگ و بخش مرکزی مراسم متفاوت از این دو بخش است.
به گفته او مردم این منطقه علاقه زیادی به ائمه اطهار و حضرت امام حسین )ع( 
دارند، به همین خاطر قبل از رسیدن ماه محرم مجالس شادی و عروسی را تمام 
می کنند. زنان هم آرایش وحنا گذاشتن را قبل از محرم انجام می دهند و در دو ماه 

محرم و صفر، جشن و شادی و حنا و آرایش تعطیل می شود.
طاقتی به غبارروبی مساجد، شست وشوی ظرف ها و فرش ها و آماده کردن امکانات 
مختلف برای عزاداری های ماه محرم اشاره کرد و افزود: با شروع ماه محرم زنان، 
مردان و کودکان لباس سیاه به تن کرده و پرچم عزای حسینی در معابر، مساجد 

و حسینیه ها برافراشته می شود.
تغییر شیوه عزاداری در طول زمان

او با اشاره به اینکه در گذشته خبری از امکانات امروزی و سیستم صوتی و تصویری 
نبود و عزاداری به صورت سنتی و ساده برگزار می شد، اظهار کرد: مراسم شب ها 
در مسجد بالا و روزها در مسجد پایین برگزار می شود؛ به این صورت که یک 
منبری روحانی برای دهه اول محرم انتخاب می کنند تا سخنرانی کند. بعد از منبر 
سینه زنی و زنجیرزنی در مسجد با مداحی مداحان و حضور مردم برگزار می شود.

این فرهنگیار ادامه داد: در قدیم که مداح سواد نداشت تا با کتاب نوحه بخواند، 
عزا  و  را در سوگ  از خودشان جملاتی  داشتند،  نفری که صدای خوب  چند 
می گفتند و حاضرین تکرار کرده به سینه می زدند. مردان پیراهن را تا کمر باز 
کرده و چنان سینه می زدند که سینه هایشان سرخ می شد و حتی برخی از هوش 

می رفتند.
او با بیان اینکه ابیات نوحه معمولا ابتدایی و برخاسته از ذوق و سلیقه مداح بود، 
اظهار کرد: مثلا: »حسین وای / شهید وای / امام وای / حسین یارا لاریا قوربان 
اولوم« به معنی حسین  قربان زخم هایت شوم. در آخر مراسم هم برخی بر یزید و 

شمر لعنت می فرستادند و حاضرین در پاسخ می گفتند: بیش باد.
ماجرای یک رسم منسوخ شده

محقق و فرهنگیار فرهنگ مردم مرکز تحقیقات صداوسیما ادامه داد: در گذشته 
در نزدیکی شهرستان شیرین سو مکانی به نام »نشانگاه« وجود داشت که به شکل 
دایره ای سنگ های فسیلی جمع کرده بودند و این محل را مقدس می دانستند. 
مردم شبانه از مسجد عزاداری کنان با چراغ های دستی و زنبوری به »نشانگاه« 

می رفتند. این مکان و این مراسم این روزها منسوخ شده است.
او با بیان اینکه عزاداری ماه محرم همزمان با روز هفتم ماه محرم شدت پیدا 
می کرد، اظهار کرد: در این منطقه روز هفتم به »قَتیل عباس« معروف است. مردم 
معتقدند در این روز حضرت عباس )ع( به جنگ رفته است. روزهای بعد را هم به 
روز حضرت قاسم )ع(، روز علی اکبر )ع(، تاسوعا، عاشورا، شام غریبان و سوم امام 

و... را برگزار می کنند.
دو ماه عزداری بی وقفه

طاقتی گفت: شاید در سایر مناطق کشور فاصله ای بین دهه های مختلف ماه محرم 
و صفر وجود داشته باشد، اما منطقه شیرین سو تنها منطقه ای است که دو ماه 
محرم و صفر را تماما عزاداری می کنند. با پایان یافتن مراسم در مساجد در شام 
غریبان، مردم دوباره به مساجد و حسینیه ها برگشته و تا اربعین عزاداری را ادامه 
می دهند. گروهی از افراد با چندین اتوبوس راهی قم و مشهد می شدند و عزاداری 

را تا آخر ماه صفر ادامه می دادند.
او درباره ویژگی خاص نوع عزاداری در کبودآهنگ، توضیح داد: یکی از ویژگی های 
عزاداری در کبودرآهنگ و روستاهای اطراف این است که سینه زنی به شکل دو 
ضرب و سه ضرب است که به »قتلمه« به معنای خم شدن معروف است. در این 
شکل از سینه زنی، سینه زنان سیه پوش با یک دست، کمرِ نفرِ جلویی را گرفته 

و با دست دیگر به سینه می زنند و در هر ضرب، یک درمیان به پایین خم شده، 
به سینه می زنند و دوباره بلند شده و به سینه می زنند. در این سینه زنی شدت 

ضربه دست زیاد است.
حاجت خواهی با عَلَم

این فرهنگیار با تاکید بر اینکه برای مراسم محرم تهیه عَلمَ، کَجاوه، زنجیر، طبل 
و سنج از ملزومات است،  بیان کرد: عَلمَ ها را از روز اول حاضر می کنند، پرچم ها و 
پارچه های سال های قبل را تمیز کرده و دوباره به عَلمَ می زنند. علم ها معمولا از 
چوب های سبک و بلند ساخته شده است و بالای آن فلزِ پنجه می زنند و در اطراف 
عَلمَ پارچه های نذری مردم و بیشتر زنان را می زنند. زنان به سلیقه خود و برای 
برآورده شدن نیت و حاجت خود روسری یا دستمال بلند به عَلمَ هدیه می دهند و 

همه را به عَلمَ ها می زنند تا در مراسم استفاده شود.
او افزود: چند نفری هم نعَش )پیکر نمادین از شهدا( و کجاوه از چوب درست 
می کنند. نعَش ها )پیکرهای نمادین( معمولا پیراهن و شلوار پرکرده از کاه است 
که روی آن رنگ قرمز به نشانه خون می ریزند. کجاوه ها هم به شکل مکعب و 
هرمی است که روی آن پارچه های رنگی و مشکی می کشند. نعَش و کجاوه در روز 
تاسوعا و عاشورا داخل دسته های عزاداری بر دوش مردم حمل می شود. گهواره 
حضرت علی اصغر )ع( هم در بین دسته حمل می شود و مردم نذری داخل آن 
می ریزند. امروزه مراسم شیرخوارگان هم به عزاداری ها اضافه شده و در جمعه اول 
ماه محرم زنان به تن نوزادان و کودکان کوچک دو تا سه ساله لباس های سبز و 

سفید می کنند و به مکان های عزاداری شیرخوارگان می برند.
حرکت دسته های عزاداری با یک نوحه معروف

طاقتی ادامه داد: روز تاسوعا دسته های عزاداری در کوچه ها و خیابان ها عزاداری 
می کنند و عموم مردم هم شرکت کرده و نذورات پخش می کنند. در روز عاشورا 
نیز دسته عزاداری از مسجد بالا و با نوحه همیشگی: »محمل یولا دوشدو اویان 
ابالفضلیم / زینب ایراقلاشدی اویان ابالفضلیم« به معنی »محمل و دسته به راه 
افتاد، بیدار شو ابوالفضلم / زینب دور شد، بیدارشو ابولفضلم« شروع به حرکت 
می کند. دسته عزاداری حرکت کرده به طرف مسجد پایین و در آنجا هم جمعیت 
جمع شده و هر دو دسته به هم ملحق می شوند و با نوای حزین نوحه و سینه زنیِ 
حاضرین گریه و ماتم می گیرند؛ سپس دسته های عزاداری مرتب پشت سرهم 
سینه زنان و زنجیرزنان با صدای مداحان و طبل و سنج به مسیر راهپیمایی ادامه 
می دهند و مداحان هم به نوبت مداحی می کنند. همه مردم سیاه پوش هستند و 

برخی به شانه هایشان گِل می مالند.
»نذَِرگه« معروف در کبودرآهنگ چیست؟

منطقه  مردم  دیرینه  رسوم  از  یکی  را  محرم  ماه  روزهای  در  دادن  نذری  او 
کبودرآهنگ معرفی کرد و گفت: به نذری »نذَِرگه« می گوییم. نذورات شامل دام 
و طیور، نقل و شیرینی و شکلات، آش، شله زرد، نان فطیر و پنیر، نان و سبزی، 
شربت های خانگی است. ناهار و شام به اقوام و مستمندان با غذای محلی »ایِ ران 

شوربا«، »ایِ ران شوربا آبگوشت« که با دوغ و کشک تهیه می شود، می دهیم.
این فرهنگیار بیان کرد: یکی از نذوراتی که از قدیم رایج بوده توزیع نان فطیر است. 
این نان توسط زنان در تنور و یا روی ساج پخته می شود. روی آن زرده تخم مرغ 
می زنند و بسیار خوشمزه است. نان فطیر و پنیر را در داخل مسجد شب و روز 
عاشورا در بین مردم داخل دسته های عزاداری توزیع می کنند. نان و سبزی و پنیر 

هم با نان لواش لقمه شده بین عزاداران توزیع می شود.
او با بیان اینکه توزیع حلیم نذری هم از هفتم محرم تا آخر ماه صفر در اکثر خانه ها 
مرسوم است. جوانان و علاقه مندان در پخت حلیم به صاحبخانه کمک می کنند 
و مردم با بردن ظرف نذری می گیرند. در پخت و توزیع حلیم زنان نقش مهمی 
دارند. در قدیم سینی های بزرگ مسی به نام مجمعه را از آش و حلیم پر می کردند 

و خانه به خانه پخش می کردند.
»عَلَم یاترِدما« چگونه برگزار می شد؟

طاقتی ادامه داد: روز عاشورا راهپیمایی و عزاداری در مسیرهای تعیین شده برگزار 
می شود و هنگام ناهار در مسجد بالا جمع شده و بعد از گوش کردن به سخنرانی 
و جمع آوری نذورات نقدی و کمک های مردم و پس از اقامه نماز ظهر عاشورا در 
جلو مسجد برای رسم قدیمی به نام »عَلمَ یاترِدما« به معنی علم خواباندن جمع 
می شدند. در این مراسم چند نوحه از واقعه کربلا خوانده می شد، سپس یکی از 
عَلمَ ها را خم کرده و سینه می زدند. در این بین هرکس نذری داشت به عَلم دست 
می کشد و زنان، بچه های تازه متولد شده را سه بار از بالا و زیر عَلمَ رد می کردند 
و مریضان را زیر عَلمَ می آوردند تا شفا بگیرند. بعد از عَلمَ چند خیمه گاه چوبی و 
پارچه ای را آتش می زدند. چند بچه را نمادین اسیر می بردند و شمر با اسب در 
بین جمعیت تاخت و تاز می کرد و در پایان عَلمَ را به مسجد بر می گرداندند. عَلمَ 

خواباندن این روزها کمرنگ شده است.
به گفته او در روز عاشورا اکثر خانه ها ناهار نذری می دهند و مردم بعد از مراسم 
برای صرف ناهار به خانه ها می روند. شب شام غریبان نیز بعد از گوش کردن 
سخنرانی در مسجد و یا مزار شهدا شمع روشن کرده، نوحه خوانی و سینه زنی 
می کنند. این فرهنگیار بیان کرد: در ایام محرم مجالس قرآن خوانی در بیشتر 
خانه ها دایر است و از قاریان قرآن دعوت می شود. بعد از ختم قرآن نیز برای 
اموات و تازه درگذشتگان دعا می کنند.او در پایان تاکید کرد: در منطقه ما مردم 
معتقدند عشق و علاقه به امام حسین )ع( را پدران و مادران ما و نسل گذشته به 
ما آموخته اند واین مراسم ماندگار است. در نوحه خود می گویند: »یلِ یاتار طوفان 
یاتار / یاتماز حسینین پرچمی« به معنای »باد وطوفان می خوابد / اما پرچم حسین 
نمی خوابد«. مداحان در نوحه خوانی از نوحه های شاعران و مداحانی مثل یحیوی، 
کلامی، علیزاده، موذن زاده و... استفاده می کنند. نوحه ها اغلب به زبان ترکی است. 
بعضی مواقع نوحه های فارسی و عربی هم در بین عزاداری استفاده می شود. مراسم 
عزاداری معمولا تا اربعین ادامه دارد تا عزاداران با هزینه خود به صورت کاروانی 

عازم قم و مشهد شوند/ ایسنا

خبر 

کوتاه 

ایرنا/  همزمان با ایام سوگواری شهادت امام حسین )ع( و یاران با وفای ایشان همه 
نمایش ها در سراسر کشور به مدت ۵ شب به صحنه نمی روند.

با اعلام شورای ارزشیابی و نظارت بر نمایش، همزمان با شهادت سرور و سالار 
شهیدان امام حسین )ع( و یاران با وفای ایشان و همچنین شهادت امام زین 
العابدین )ع( نمایش های سراسر کشور از اذان مغروب روز پنج شنبه ۱۲ تیر تا 

اذان مغرب روز سه شنبه ۱7 تیر به صحنه نمی روند.
در این ایام، فقط نمایش های مناسبتی و مرتبط با موضوع »عاشورای حسینی« با 

رعایت مقررات سالن های اجرا، روی صحنه باقی خواهند ماند.

همشهری/  ناریا به کارگردانی جواد افشار که پیش از این سریال های »کیمیا« و 
»گاندو« را در همین ژانر امنیتی ساخته،   داستان »هوژان« دختر نخبه و دانشمندی 
بود که تلاش می کرد با اختراعی استراتژیک )که البته هیچ وقت مشخص نشد دقیقا 
چیست( کشور را از واردات یک محصول حیاتی بی نیاز کند. او در این مسیر، با گروهی 
از تبهکاران داخلی و خارجی مواجه می شود که قصد دارند جلوی پیشرفت او را 

بگیرند. در این میان یکی از این تبهکاران هم به هوژان علاقه مند می شود.
ناریا از ۳۰ فروردین ماه و درست پس از پایتخت 7 که قسمت اولش در تلویبیون بیش 
از 4 میلیون بازدیدکننده داشت روی آنتن رفت و از اول هم مشخص بود که شکست 
خواهد خورد و این شکست با نزدیک به ۲۰۰ هزار بازدید برای قسمت اول و ۱4۲ 
هزار بازدید برای قسمت پایانی در تلویبیون قابل اثبات است. این شکست و اثر منفی 
پخش بلافاصله بعد از یک سریال کمدی پربیننده، حتی برای خود کارگردان و شبکه 
هم از پیش قابل تصور بود. جواد افشار در گفت و گویی با ایسنا گفته است: »از روزی 
که من مطلع شدم سریال »ناریا« قرار است بعد از سریال »پایتخت« پخش شود، این 
نگرانی را داشتم و احساس کردم که اتفاق خوبی نیست؛ نه فقط برای کار ما، بلکه 
برای تلویزیون؛ چراکه به هر حال مخاطب سریال »پایتخت« را دوست دارد. »ناریا« 
در معاونت دیگری یعنی معاونت برون مرزی تولید شد که اتفاقاً برای جایگاه این کار 
خیلی ارزش قائل بودند. اما وقتی برای پخش به شبکه یک واگذار شد، از این جهت 
که کار از دست معاونت تولیدکننده خارج شد، به درستی حمایت نشد و می بینیم که 

مدیران معاونت برون مرزی نگران از سرنوشت این کار هستند.«
او این را هم اضافه کرده که مدیران صداوسیما هم در این بخش مرعوب شدند: »یعنی 
احساس کردند که قافیه را باختند. این در حالی است که به هر حال حالا هر تصمیمی 
که گرفتید ولی باید حمایت بیشتری کنید، صبر و حوصله کنید تا کار جلوتر برود و 

لایه هایش بیشتر باز شود.«
اما واقعیت این است که شکست سریال دلایل بیشتری از پخش بلافاصله پس از 

پایتخت دارد.
سریالی که امنیتی هم نیست

در باره ناریا نقد و نظر کمی نوشته شده که همین هم نشانه شکست آن است. اما در 
این نقدهای کم تعداد می توان به دنبال دلایل ضعف سریال و دیده نشدن آن بود.

یکی از نکته هایی که در نقد یکی از منتقدان به آن اشاره مشخص نبودن ژانر سریال 
است. در حالی که سازندگانش آن را یک سریال امنیتی توصیف کرده اند، این منتقد 
معتقد است: »یک سریال امنیتی همیشه داستان های چندلایه و پر از جزئیات دارد. 
داستانی که تلاش عده ای برای بر هم زدن امنیت ملی یک کشور را نشان می دهد. 
این تلاش می تواند از طرف مزدوران داخلی یا دشمنان خارجی باشد و دیگرانی در 
مقابل می کوشند این عملیات را خنثی کنند...سریال های جنایی و پلیسی اما به دنبال 
خلافکاران هستند و در آن ها قتل، مواد مخدر، خشونت خانگی، بستر تربیتی منجر 
به بزه، روانشناسی مجرمان، دزدی و هر نوع بی قانونی دیگر را می بینیم. ناریا ملغمه ای 
بین این دو است یا شاید بهتر باشد بگوییم »ناریا« هیچ کدام از این دو نیست! نه 
امنیتی کامل است، نه جنایی پلیسی. چرا نیست؟ چون هر دوی این ژانرها به نوعی 
هوش و نبوغ و هیجان در نویسندگی و پرداختن به جزئیات و طراحی انواع و اقسام 
نقشه های توطئه آمیز نیاز دارند. نمی شود سریال امنیتی یا جنایی ساخت و به جزئیات 

اهمیت نداد.«
او شخصیت پردازی ضعیف در این سریال را هم نکته منفی دیگری برای آن در نظر 
گرفته است: »هوژان یکی از شخصیت های اصلی »ناریا« ست که در یک رشته ی 
فنی دکترا گرفته، از نخبگان کشور است، خودش هم کارخانه ای بزرگ دارد که در 
آن قطعه ای را تولید می کند که کشور را جلو می اندازد. به همین دلیل عوامل مزدور 
داخلی و خارجی می خواهند جلوی پای این نخبه که تخصصش در ایران تک است 
سنگ بیندازند. اما هوژانی که در »ناریا« تصویر شده به زحمت به هوش متوسط 
می رسد، چه برسد به نخبگی...سامان دیگر شخصیت اصلی هم از شخصیت پردازی  
ضعیف در امان نمانده. نویسنده اصلًا بلد نبوده مختصات یک انسان شیطان صفت را 
ترسیم کند، چه برسد به اینکه این شخصیت در کارهای جاسوسی و ضدامنیتی هم 
باشد.«منتقد دیگری هم نوشته: »سریال ناریا از همان قسمت اول شروع قدرتمندی 
نداشت و همچنان در ادامه مسیر و تا زمانی که قصه به نیمه رسید، تغییر محسوسی 
در کیفیت آن اتفاق نیفتاد. تعداد قسمت های زیاد »ناریا« باعث شده این مجموعه 
ضرباهنگی کُند و خسته کننده داشته باشد.« او معقد است فیلمنامه در ترسیم روابط 
شخصیت های متعدد قصه، مناسبات آنها و خط و ربط شان با یکدیگر ضعف های 
اساسی دارد، بنابراین قصه همه آنها به صورت منسجم و پیوسته پیش نمی رود، در 
نتیجه ناگهان بعضی کاراکترها در قصه غیب می شوند و در طول چند قسمت خبری 

از بعضی کاراکترها نیست.
بازی های ضعیف

مسئله دیگی که در نقدها مطرح شده است، بازی های ضعیف بازیگران این سریال 
است، به خصوص سامان صفاری و زهرا نادری فر. منتقدی نوشته: »ازی ها، به خصوص 
بازی بازیگران اصلی »ناریا« فاجعه است؛ چه سامان صفاری باتجربه که هرچه زور 
می زند نقش منفی بازی کند بیشتر به کمدی نزدیک می شود، چه بازیگر نقش هوژان. 
بازی های او را به خصوص در قسمت های ابتدایی ببینید. انگار در حال خواندن یک 
بیانیه ی رسمی در رادیو است. به علاوه مطلقاً اکت صورت ندارد و عضلات صورتش 

به طرز عجیبی فلج است. «

تعطیلی ۵ روزه سالن های نمایش 
همزمان با ایام سوگواری محرم

منتقدان و مخاطبان پس از پایان »ناریا«
 در باره آن چه می گویند؟

خبرآنلاین/  الهام معین، طراح لباس سریال »تاسیان« به واسطه فعالیت های اخیر 
خود در صفحه اینستاگرامش؛ بازنشر عکس هایی از شخصیت های سریال »تاسیان« 
که با مجوز ساترا در حال پخش از شبکه نمایش خانگی است، متهم و محکوم شد. 
اتهام او »تولید، ارسال، توزیع و انتشار آثار مستهجن و مبتذل به وسیله سیستم های 
رایانه ای و مخابراتی« و حکمش تحمل نود و یک روز حبس تعزیری است. حکمی که 
نظر به فقدان سابقه محکومیت کیفری معین، به پرداخت مبلغ پنجاه میلیون ریال 
جزای نقدی تبدیل شده است. حکم صادرشده از نظر وحید آگاه، حقوقدان »حکمی 
مغایر قانون« تلقی می شود. ضمن این که نظر به وقوع رویدادهای سریال در سال های 
منتهی به انقلاب، ظاهرا باید بخشی از تاریخ ایران را از هنرهای نمایشی حذف کرد! به 
عبارت دیگر، گویی هنرهای نمایشی در ایران را باید بر مبنای اقتضائات پس از پیروزی 
انقلاب، از زمانی که حجاب الزام قانونی پیدا کرد، بازتعریف نمود. امری که به نظر، 
ناممکن می نماید. پس این حکم می تواند به معنای مجازات طراحیِ لباس بخشی از 
تاریخ ایران باشد و نه صرفا مجازات یک طراح لباس. وحید آگاه، وکیل دادگستری، 
ضمن اشاره به مسائل فوق، می افزاید از نظر او ظاهرا نظام حقوقی کشور هنوز هم در 
جدال با مقتضیات دنیای هنر به سر می برد. به عبارت دیگر، جدال میان حقوق هنر 
و حقوق جزا همچنان در جریان است و اندیشه ای در پلیس امنیت اخلاقی در حال 

گزارش دادن در مورد هنرمندان است و این قصه، سر دراز دارد.
سرآغاز ماجرا؛ از گزارش پلیس امنیت اخلاقی تا انتقال پرونده به دادگاه صلح 
وحید آگاه با بیان مقدمه ای در مورد شکایت مرجع انتظامی به استناد گزارش پلیس 
امنیت اخلاقی تهران بزرگ، علیه الهام معین، به خبرآنلاین چنین گفت: »در مورد 
دادنامه  صادرشده توسط شعبه ۲۰۱ دادگاه صلح )دادگاه ارشاد سابق( و منتشرشده در 
صفحه اینستاگرام الهام معین، طراح لباس سریال »تاسیان« به عنوان محکوم علیه به 
چند نکته می توان اشاره کرد. اولا، جرمی که الهام معین نخست به آن متهم و سپس 
محکوم شده، عبارت از »تولید، ارسال، توزیع و انتشار آثار مستهجن و مبتذل به وسیله 
سیستم های رایانه ای و مخابراتی« است. مصداق ارتکاب به جرم نیز، فعالیت های اخیر 

ایشان در صفحه اینستاگرام شان بوده است. یعنی بازنشر عکس های شخصیت های 
با مجوزهای قانونی در حال پخش از شبکه نمایش خانگی  سریال »تاسیان« که 
است. این جرم از جرایم درجه 7 و ۸ به شمار می رود. جرایمی که طبق بند ۱۰ و 
تبصره ۱ ماده ۱۲ قانون شوراهای حل اختلاف مصوب ۱4۰۲ مستقیما و بدون ارجاع 
به دادسرا و بدون صدور کیفرخواست، در دادگاه صلح مورد رسیدگی قرار می گیرد. 
درنتیجه هنگامی که شکایتی از سمت مرجع انتظامی به استناد گزارش پلیس امنیت 
اخلاقی تهران بزرگ علیه ایشان به دادسرای فرهنگ  و رسانه ارسال شده، این دادسرا 
به درستی، عدم صلاحیتش را در رابطه با جرم انتسابی اعلام کرده است. پس پرونده به 
دادگاه صلح؛ محل رسیدگی به جرایم درجه 7 و ۸ واگذار و رسیدگی به اتهام ایشان 

مستقیما از دادگاه و نه از دادسرا آغاز شده است.«  
مغایرت تعریف محتویات »مبتذل« با اقدام الهام معین 

این وکیل دادگستری با اشاره به این که اتهام الهام معین »تولید، ارسال، توزیع و 
انتشار آثار مستهجن و مبتذل به وسیله سیستم های رایانه ای و مخابراتی« بوده است، به 
تعریف آثار مبتذل، براساس ماده ۱4 قانون جرایم رایانه ای الحاق شده به انتهای کتاب 
پنجم قانون مجازات اسلامی؛ »تعزیرات و مجازات های بازدارنده« و درواقع، ماده 74۲ 
مصوب سال ۱۳7۵ پرداخت. او در این مورد گفت: »در تبصره ۱ و تبصره 4 ماده ۱4 
قانون جرایم رایانه ای به ترتیب نکاتی آمده است که باید مورد توجه قرار گیرد. نخست 
این که »محتویات و آثار »مبتذل« به آثاری اطلاق می گردد که دارای صحنه ها و صور 
قبیحه باشد.« دیگر این که »محتویات »مستهجن« به تصویر، صوت یا متن واقعی یا 
غیرواقعی یا متنی اطلاق می شود که بیانگر برهنگی کامل زن یا مرد یا اندام تناسلی یا 
آمیزش یا عمل جنسی انسان است.« ارتکاب اعمال مورد اشاره درخصوص محتویات 
»مستهجن« حبس از نودویک روز تا دو سال یا جزای نقدی یا هر دو مجازات را در پی 
خواهد داشت. درخصوص محتویات »مبتذل« نیز موجب محکومیت به حداقل یکی 

از مجازات های فوق می شود.«
با توجه به تطبیق نعل به نعل لباس شخصیت ها در پست های اینستاگرامی الهام میعن 

با آن چه در سریال »تاسیان« دیده می شود، سوال مهمی به میان می آید. سوالی که 
آگاه آن را این طور مطرح کرد: »چه طور سریال، موفق به اخذ مجوز تولید و پخش 
شده اما انتشار تصاویر آن در قالب پست های اینستاگرامی اتهام »تولید، ارسال، توزیع 
و انتشار آثار مستهجن و مبتذل« را در پی آورده است؟ ما این تناقض را چگونه 
می توانیم برای خود حلاجی کنیم؟ آن  هم در وضعیتی که وقتی سازندگان سریال با 
چنین اتهامی مواجه نشده اند، به طریق اولی طراح لباس آن نیز نباید به چنین اتهامی 

متهم شود.« 
آگاه با گذر از این تعاریف قانونی به اصل موضوع پرداخت و گفت: »مصداق ارتکاب به 
جرم الهام معین، فعالیت های اخیر ایشان در صفحه اینستاگرام شان بوده است. یعنی 
بازنشر عکس های شخصیت های سریال »تاسیان« که با مجوز قانونی در حال پخش 
از شبکه نمایش خانگی است. دقت کنید که الهام معین در صفحه اینستاگرامش که 
قابل دیدن برای همه هم هست، خود را »طراح لباس« معرفی کرده و آن چه منتشر 
کرده، طراحی هایش برای سریال »تاسیان« بوده است. سریالی که اگر دارای مجوز 
تولید و پخش و مورد تایید نظام حاکمیتی ایران نبود، به سرنوشت سریال »سووشون« 

و پلتفرم پخش کننده اش یعنی سرنوشت »نماوا« دچار می شد.« 
انجام شده برای لباس  از طراحی های  الهام معین منتشر کرده چند نمونه   آن چه 
شخصیت شیرین نجات با بازی مهسا حجازی بوده است. او در مورد شخصیت های 
مریم سامان با بازی نازنین بیاتی، هما نجات با بازی پانته آ پناهی ها، حوری ملک شاهی 
با بازی ریحانه رضی و امیر یوسفی نیا با بازی هوتن شکیبا نیز اقدام به انتشار نمونه هایی 
از لباس های طراحی شده کرده است. در یک پست نیز شخصیت های شیرین نجات و 
مریم سامان در کنار هم دیده می شوند. آگاه با اشاره به این نکات اضافه کرد: »دقت 
کنید لباس  این شخصیت ها در پست های منتشرشده عینا مطابق چیزی است که در 

سریال دیده می شود.« 
با توجه به تطبیق نعل به نعل لباس شخصیت ها در پست های اینستاگرامی الهام میعن 
با آن چه در سریال »تاسیان« دیده می شود، سوال مهمی به میان می آید. سوالی که 
آگاه آن را این طور مطرح کرد: »چه طور سریال، موفق به اخذ مجوز تولید و پخش 
شده اما انتشار تصاویر آن در قالب پست های اینستاگرامی اتهام »تولید، ارسال، توزیع 
و انتشار آثار مستهجن و مبتذل« را در پی آورده است؟ ما این تناقض را چگونه 
می توانیم برای خود حلاجی کنیم؟ آن  هم در وضعیتی که وقتی سازندگان سریال با 
چنین اتهامی مواجه نشده اند، به طریق اولی طراح لباس آن نیز نباید به چنین اتهامی 

متهم شود.« 

بررسی حکم صادر شده برای یک طراح لباس در گفت وگو با یک حقوقدان؛

طراحی لباس های دوره پهلوی جرم است؟
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برنا/ در جهانی که اخبار در کسری از ثانیه مرزها را درمی نوردند و واقعیت زیر هجوم 
روایت های جعلی رنگ می بازد، تمایز میان حقیقت و دروغ پیچیده تر از همیشه شده 
است. در این میدان پرآشوب، هوش مصنوعی به عنوان ابزاری نوین و ضروری، وارد 

کارزار راستی آزمایی و دفاع از اعتماد عمومی شده است.
در دنیای امروز که اطلاعات در کسری از ثانیه در سراسر جهان پخش می شوند، انتشار 
یک خبر نادرست می تواند تبعاتی گسترده و گاه جبران ناپذیر داشته باشد. این موضوع 
در بستر شبکه های اجتماعی و به ویژه در مواقع بحران های سیاسی یا امنیتی اهمیتی 

دوچندان پیدا می کند.
در چنین شرایطی، فناوری های نوین به ویژه هوش مصنوعی، به عنوان ابزاری قدرتمند 
برای تشخیص، مقابله و کنترل موج های اطلاعات نادرست وارد میدان شده اند. این 
از  ابزار تحقیقاتی نیست، بلکه اکنون در خط مقدم دفاع  فناوری دیگر صرفاً یک 

حقیقت قرار دارد.
چهار کارکرد اصلی هوش مصنوعی در راستی آزمایی

با  مبارزه  در  مصنوعی  هوش  برای  کلیدی  نقش  چهار  فناوری،  حوزه  متخصصان 
اطلاعات نادرست برشمرده اند:

شناسایی محتوای مشکوک در میان حجم انبوه داده ها
تحلیل و ارزیابی صحت ادعا ها و منابع

مقایسه اطلاعات با پایگاه های داده معتبر جهانی
ردیابی جریان های هماهنگ در انتشار اطلاعات گمراه کننده

هوش مصنوعی از طریق بررسی الگو های زبانی، سابقه نویسندگان، تحلیل داده های 
صوتی و تصویری و تطبیق میان زبانی، می تواند نشانه های دروغ پردازی یا تحریف را 
تشخیص دهد و هشدار های اولیه را برای تحلیل گران انسانی صادر کند. این ترکیب 
قدرت محاسباتی با بینش انسانی، قلب تپنده سامانه های حقیقت سنجی مدرن است.

تجربه های جهانی: وقتی فناوری با راستی آزمایی پیوند می خورد
در اروپا، پروژه ای با عنوان AI4TRUST به عنوان یکی از پیشرفته ترین مدل های 
تلفیق هوش مصنوعی و تحلیل انسانی توسعه یافته است. این سامانه به صورت لحظه ای 
شبکه های اجتماعی را رصد می کند، محتوای چندزبانه را تحلیل می کند و موارد 
طبقه بندی  اطلاعاتی«  اپیدمی  »ریسک  چون  شاخص هایی،  براساس  را  مشکوک 
اختیار روزنامه نگاران و  برای تصمیم سازی در  ابزار مهمی  این شاخص ها،  می کند. 

سیاست گذاران قرار می دهند.
در بریتانیا نیز سازمان FUll FAcT از هوش مصنوعی برای پوشش گسترده تر منابع 

خبری و رسانه ای استفاده می کند. این ابزار ها کمک می کنند تا تیم های راستی آزما، 
سریع تر و دقیق تر ادعا های قابل بررسی را شناسایی کنند، هرچند تصمیم نهایی 

همچنان بر عهده تحلیل گران انسانی باقی می ماند.
وقتی ماشین از انسان دقیق تر می شود

نتایج پژوهشی در دانشگاه کالیفرنیا، سن دیگو نشان می دهد که الگوریتم های یادگیری 
ماشین در تشخیص رفتار های فریبکارانه حتی از انسان ها نیز دقیق تر عمل می کنند. 
این تحقیق بر مبنای تحلیل برنامه تلویزیونی »Golden BAllS« انجام شد و نشان 
داد که الگوریتم ها با دقتی 74 درصدی می توانند نیت واقعی افراد را تشخیص دهند، 
در حالی که میانگین دقت بیش از 6۰۰ شرکت کننده انسانی فقط حدود ۵۲ درصد 

بود.
از دیگر نتایج جالب این پژوهش، تأثیر زمان ارائه هشدار بود: اگر کاربران پیش از 
تماشای یک محتوا هشدار درباره احتمال دروغ بودن آن دریافت کنند، آمادگی ذهنی 
بیشتری برای تحلیل انتقادی خواهند داشت و کمتر تحت تأثیر محتوای گمراه کننده 

قرار می گیرند.
این یافته ها می تواند راهبردی کلیدی برای پلتفرم هایی، چون یوتیوب، تیک تاک و 
اینستاگرام باشد که میزبان حجم عظیمی از محتوای کاربران هستند و می توانند با 

طراحی هشدار های پیشگیرانه، از شیوع گسترده اطلاعات نادرست جلوگیری کنند.
راستی آزمایی دیجیتال، زیرساختی برای امنیت شناختی

می گیرند،  شکل  روایت ها  و  اطلاعات  با  که  سلاح  با  نه  جنگ ها  که  دورانی  در 
ساختار های دفاعی سنتی کافی نیستند. جنگ شناختی جنگی برای تأثیرگذاری بر 
ذهن و تصمیم مخاطب به ابزاری جدید برای تسلط بر افکار عمومی تبدیل شده است. 
در چنین شرایطی، هوش مصنوعی می تواند به یک سپر دیجیتال در دفاع از امنیت 

ملی بدل شود.
برای جمهوری اسلامی ایران، توسعه سامانه های بومی تحلیل محتوا با توانایی پردازش 
زبان های فارسی، عربی، عبری و انگلیسی، و اتصال آنها به نهاد های راهبردی رسانه ای 

و امنیتی، نه یک انتخاب، که ضرورتی راهبردی است.
فراتر از فناوری: لزوم پیوند با سیاست، فرهنگ و آموزش

هوش مصنوعی، به رغم توانمندی بالا، به تنهایی قادر به حل بحران اخبار جعلی نیست. 
کارآمدی آن در گرو سه عامل کلیدی است:

از  استفاده  شفاف،  نظارتی  و  قانونی  چارچوب های  بدون  هوشمند:  سیاست گذاری 
الگوریتم ها می تواند تبعاتی منفی نیز داشته باشد.

سواد رسانه ای عمومی: آموزش شهروندان، به ویژه نسل های جوان، در شناخت منابع 
معتبر و تفکیک اطلاعات درست از نادرست، یک پیش نیاز اساسی است.

فرهنگ مسئولیت پذیری کاربران: بازنشر ناآگاهانه اخبار جعلی، تنها یک اشتباه فردی 
نیست، بلکه یک تهدید اجتماعی بالقوه محسوب می شود.

جنگ روایت ها و سپر حقیقت
جنگ آینده، جنگ روایت هاست؛ جایی که جبهه ها نه در خاک، که در ذهن ها شکل 
آن  مخاطبان  که  دارد  بقا  بخت  زمانی  تنها  »حقیقت«  میدان،  این  در  می گیرند. 

هوشمند، آگاه و مسئول باشند.
ترکیب فناوری هوشمند، حکمرانی داده محور، آموزش فراگیر و فرهنگ سازی عمومی، 

تنها راه دفاع پایدار در برابر طوفان اطلاعات نادرست است.

فناوری در خط مقدم راستی آزمایی؛ 

هوش مصنوعی چگونه اخبار جعلی را شناسایی می کند؟
معرفی معرفی حرف های دل، از این آب و گل

کتابکتاب

آموزش

خبر فوری/ رئیس انجمن روانپزشکان کشور با اشاره به ترومای روانی ناشی از تجاوز 
وحشیانه رژیم صهیونیستی به کشور، گفت: افرادی که در معرض ترومای مستقیم قرار 

گرفته اند به خدمات تخصصی تر برای مشاوره و درمان نیاز دارند.
دکتر وحید شریعت  با بیان اینکه ترومای روانی ناشی از تهاجم دشمن به کشور برای 
تمام افراد یکسان نیست، اظهار کرد: افراد در مواجهه با تروما را می توان به دو گروه 
دسته بندی کرد؛ نخست افرادی که خود یا بستگان آنها در پی حملات دچار آسیب  
شده اند و در معرض مستقیم تروما قرار گرفته اند. گروه دیگر نیز افرادی هستند که در 
معرض ترومای مستقیم قرار نگرفته اند اما به دلیل فضای عمومی کشور و مواجهه با 
اخبار، استرس به آنها وارد شده است. به طور قطع، تمایز برای این دو گروه قائل شد. 

افراد در مواجهه با ترومای مستقیم به حمایت بیشتر نیاز دارند
وی با بیان اینکه افرادی که در معرض مستقیم تروما قرار گرفته اند به حمایت بیشتر 
نیاز دارند، تصریح کرد: به طور قطع، برخی افرادی که در معرض ترومای مستقیم 
قرار گرفته اند به خدمات تخصصی تر برای مشاوره و درمان نیاز دارند. ارتباط نزدیکان 
و آشنایان می بایست با افراد آسیب دیده حفظ شود. اگر افراد آسیب دیده احساس 
می کنند تعادل معقول خود را از دست داده اند، می بایست خدمات درمانی تخصصی 
را دریافت کنند و برای بررسی و پایش وضعیت خود به روان پزشک یا مشاور مراجعه 

کنند. 
ضرورت آموزش روش   های مدیرت استرس و افزایش تاب آوری

رئیس انجمن روانپزشکان با بیان اینکه جمعیت افرادی که در مواجه مستقیم با تروما 

قرار نگرفته اند نسبت به گروه اول بیشتر است، گفت: گروه دوم به آموزش روش های 
مدیریت استرس نیاز دارند تا بتوانند میزان تاب آوری خود را افزایش دهند و بدانند که 
چگونه مشکلات خود را برطرف کنند. به عبارت دیگر، گروهی که در مواجهه با تروما 
نبوده اند به آموزش مهارت های اجتماعی کلی و توانایی مهارت استرس نیاز دارند تا 

فشار کمتری را تجربه کنند. 
توصیه های اجتماعی عمومی، کمک کننده برای جمعیت کل کشور

رئیس انجمن روانپزشکان ادامه داد: افرادی که در مواجهه مستقیم با تروما نبوده اند، 
نه تنها میزان پیگیری اخبار را کاهش دهند، بلکه می بایست کارهای روزمره خود را 
انجام دهند و ارتباط خود را با دیگران حفظ کنند. به طور کلی، توصیه های اجتماعی 

عمومی برای جمعیت کل کشور کمک کننده است.
پاسخ به پرسش کودکان سنجیده باشد

شریعت با بیان اینکه لازم است کودکان تا حد امکان از فضای اضطراب آلود و نامعلوم 
فضای  از  باشد که کودکان  نحوی  به  باشند، گفت: شرایط می بایست  دور  کنونی 
اضطراب آلوده کنونی دور باشند و بیشتر به کارهای خود مانند بازی کردن یا آموزش 
مشغول باشند. اگر تصمیم بر این است که شرایط را برای کودکان توضیح دهیم یا به 
پرسش احتمالی آنها پاسخ دهیم، می بایست به صورت سنجیده عمل کنیم. پاسخ و 
توضیح برای کودکان می بایست به صورت سنجیده باشد تا سبب اضطراب آنها نشود. 

حمایت از سالمندان را فراموش نکنیم
برای  احتیاط  کرد:  اظهار  نیز  سالمندان  برای  اطلاع رسانی  چگونگی  درباره  وی 

اطلاع رسانی برای سالمندان نیز لازم است. آشنایی سالمدان نسبت با شرایط کنونی 
نسبت به کودکان بیشتر است و نمی توان انتظار داشت که این افراد به اندازه کودکان 
از اخبار، خیلی دور باشند. به جای آنکه به فکر دور نگه داشتن سالمدان از اخبار باشیم، 
میزان حمایت خود را از این گروه افزایش دهیم تا آرامش خود را حفظ کنند. توجه به 

تغذیه و فعالیت فیزیکی سالمندان مهم است. 
عملکرد رسانه ها بسیار مهم است

رئیس انجمن روانپزشکان با بیان اینکه عملکرد رسانه ها و دولتمردان در شراط کنونی 
بسیار مهم است، گفت: اظهارات دولتمردان و انتشار آن در رسانه ها می تواند سبب 
افزایش یا تخفیف استرس شود. هنگامی که رسانه ها رویدادها را بیشتر از میزان 
واقعی خود به تصویر می کشند سبب افزایش استرس می شوند. دیدگاهی واقع گرایانه 
سبب  که  کنیم  تلاش  امیدواری  با  همراه  رویکردی  با  و  باشیم  داشته  مسائل  به 

سرخوردگی جامعه نشویم. 
وی درباره برخی دستورالعمل ها در زمینه انتشار اخبار توضیح داد: به عنوان مثال، 
دستورالعملی درباره چگونگی انتشار اخبار خودکشی برای رسانه ها وجود دارد اما 
رسانه   اصحاب  ندارد.  وجود  تروماها  و  جنگ  اخبار  انتشار  برای  چندانی  راهنمای 
می بایست با متخصصان حوزه سلامت روان در ارتباط باشند تا میزان آسیب ناشی از 
اخبار در رسانه ها را به حداقل برسانند. همچنین افرادی که سخنگوی دولت و جنگ 
هستند نیز می بایست به نحوه بیان خود در ارایه مسائل توجه کنند تا کم ترین آسیب 

برای مردم اتفاق افتد. 

ایرنا/ »غلامرضا غفاری« جامعه شناس ضمن اشاره به ضرورت های پیش روی حاکمیت 
در شرایط کنونی کشور تصریح می دارد: نخبگان باید به طور پیوسته با جامعه صحبت 

و این انتظار را ایجاد کنند که جامعه تاب و تحمل خود را در این زمانه نشان دهد.
رمز پیروزی بر دشمن خارجی و عبور موفقیت آمیز از گردنه های خطرناکی که هر 
جامعه و کشوری از آن باید عبور کند، شنیده شدن صدای واحد از آن جامعه و کشور 

و در یک معنا یکپارچگی است.
پس از مواجهه کشور با تهاجم دوازده روزه دشمن صهیونیستی که با حمایت کامل 
و ورود آمریکا به جنگ، ابعاد و پیامدهای گسترده تری یافت، حالا بسیاری می گویند 
بازدارندگی جدید باید علاوه بر سخت افزارهای مورد نیاز نظامی، امنیتی و اقتصادی 
از طریق تحولات و حاکمیت نگاه های جدید در حوزه های سیاسی، فرهنگی و مدنی 

صورت گیرد.
»غلامرضا غفاری« استاد علوم اجتماعی دانشگاه تهران درباره ضروریات این شرایط، 

گفت وگویی با پژوهشگر داشته که مشروح آن را در ادامه می خوانید:
هدف دشمنی که کشور را مورد هجوم خودش قرار می دهد، صرفا از بین بردن توان 
نظامی، اقتصادی و زیرساختی جوامع نیست، بلکه هدفش متلاشی کردن انسجام است
نگاه بسیاری در شرایط کنونی جامعه به رفتار و سخنان نخبگان کشور و 
گروه های مرجع دوخته شده است. در این وضعیت، مهم ترین بایسته هایی 

که پیش روی نخبگان قرار دارد چیست؟
امروز اهمیت دارد، دعوت به حفظ هویت  در مورد نخبگان، مهم ترین چیزی که 
و انسجام اجتماعی و ملی است. اکنون بیش از هر دوره دیگری نیاز به همراهی، 

همکاری، تعامل و دفاع از ایران داریم.
امروز توجه به هویت ملی، جایگاه تاریخی ایران در ابعاد مختلف و اهمیتی که انسجام 
ملی و وفاق اجتماعی دارد، مواردی هستند که به نظرم باید در دستور کار نخبگان 

قرار داشته باشد.
و  وطن خواهی  و  ملی  عرق  انسجام،  حفظ  به  را  جامعه  مداوم  طور  به  باید  آنها 
همراهی های لازم دعوت کنند و از طرفی نیز از دولت و حاکمیت بخواهند که در انجام 
وظایف قانونی خود و حتی فراتر از آن در چارچوب مسئولیت اجتماعی شان، بیش از 

هر زمان دیگری کوشاتر باشند.

نخبگان باید به طور پیوسته با جامعه صحبت و این انتظار را ایجاد کنند که جامعه 
تاب و تحمل خود را در این زمانه نشان دهد و اقتدار ملی را با حمایت از مجموعه ها 
و نیروهایی که تلاش می کنند و در خط مقدم حضور دارند، حفظ کند. پاسداشت 
تلاش های این نیروها نیز چیزی است که امروزه از مجموعه های مختلف نخبگانی 

کشور انتظار می رود.
به نظر شما پاسخ جامعه چه می تواند باشد؟

جامعه نیازمند این است که اکنون تلاش کند و همراهی و کمک خود را داشته باشد 
و گذشت خود را نشان دهد.

نخبگان باید به طور مداوم جامعه را به داشتن عرق ملی و وطن خواهی دعوت کنند و 
از طرفی نیز از دولت و حاکمیت بخواهند که در انجام وظایف قانونی خود و حتی فراتر 

از آن در چارچوب مسئولیت اجتماعی شان، بیش از هر زمان دیگری کوشاتر باشند
ما نمی گوییم هیچ نقصی وجود ندارد و کاستی ها یا نقدهایی نمی توانند مطرح شوند 
اما اکنون زمان برجسته کردن آنها نیست و نباید به طور مداوم و پیوسته مطرح کنند 
بلکه دعوت به همدلی، همراهی، همکاری و حفظ و تقویت انسجام ملی و اجتماعی 

مواردی هستند که امروز باید همه به آنها بپردازند.
همچنان که اشاره کردید نقصان های موجود قابل کتمان نیست. در سال های 
همچنین  و  جامعه  در  شکاف هایی  وجود  متوجه  نقدها  از  بسیاری  اخیر 
چالش هایی در روابط حاکمیت با شهروندان بوده است. برخی این موضوع 
را از منظر تاریخی در ارتباط با جامعه ایرانی نگریسته  و مورد بررسی قرار 
برای  موجود  پرشدن شکاف های  به  می توان  این ها  همه  وجود  با  داده اند. 

رسیدن به یک انسجام حداکثری در داخل کشور امیدوار بود؟
بر اساس تجربه تاریخی، اغلب وقتی با دوره های سخت مواجه می شویم، به دلیل اینکه 
در این دوره ها نیروی گذشت اجتماعی و مدارای اجتماعی قوت بیشتری پیدا می کند، 

زمینه برای کاهش شکاف و فاصله بین دولت و ملت کمتر می شود.
اکنون زمانه ای است که اساسا نباید دیگر صحبت از این مطرح شود و این تصور و ایده 
وجود داشته باشد که مثلا این موضوع مربوط به دولت می شود یا آن بحث مربوط 

به جامعه می شود. 
دولت نباید خود را جدای از جامعه تصور کند و باید خود را در خدمت جامعه و کشور 

ببیند و این را در عمل هم بیشتر از گذشته نشان دهد.
جامعه نیز باید خود را حامی، همراه و کمک کننده به دولت بداند و اعتماد بیشتری 
از خود نشان دهد. این اعتماد البته باید بین جامعه و دولت متقابل باشد تا شکاف 
بین دولت و ملت هرچه بیشتر کاهش یابد و اساسا این دو مجموعه خود را جدای از 

یکدیگر تصور نکنند.
شرایط کنونی به گونه ای نیست که هرکسی و هرمجموعه ای صرفا کار و وظایف 
خودش را انجام دهد. قطعا و ذاتا هر مجموعه ای وظایف خاص خودش را دارد، اما 

امروزه انجام وظیفه و تکلیف مضاعف برای مردم و مسئولان ضروری است.
جامعه باید به مسئولیت اجتماعی خودش توجه کند و با کمک به مسئولیت اجتماعی 
خودش بپردازد و توجه کند. این می تواند همراهی، همدلی، انسجام و اقتدار ملی را 

تقویت کند.
جامعه باید خود را حامی، همراه و کمک کننده به دولت بداند و اعتماد بیشتری از خود 
نشان دهد. این اعتماد البته باید بین جامعه و دولت متقابل باشد تا شکاف بین دولت 

و ملت هر چه بیشتر کاهش یابد
و  روانی  عملیات  هدف  است  مدت ها  کردید،  اشاره  که  ضرورت هایی  چنین  ایرنا: 

جوسازی های تخریبی رسانه ها و دستگاه های تبلیغاتی دشمن قرار گرفته است.
نوع  یک  می گیرند،  قرار  دشوار  و  سخت  شرایط  در  افراد  و  جوامع  وقتی  طبیعتا 
به هم ریختگی و مسائل روانی را در این حوزه تشدید می کنند. اما چیزی که می تواند 
این به هم ریختگی و نگرانی های روانی را کاهش دهد، درکنار هم بودن، با همدیگر 
گفت وگو کردن و دعوت به آرامش است. این که در افراد این حس به وجود آید که 
کسانی وجود دارند مددکار ویاری رسان آنها هستند، می تواند تسلی خاطری به وجود 

آورد و مسائل و مشکلات روانی را که در این شرایط طبیعی وجود دارد کاهش دهد.
مهم ترین اقدام در برابر این به تعبیر شما به هم ریختگی ها چیست؟

تمام همّ وغم و تمام تلاش ها باید در جهت تقویت حس اقتدار ملی و انسجام ملی 
باشد چرا که اگر این ها تضعیف شوند، طبیعتا کار را مشکل می سازند. هدف دشمنی 
که کشور را مورد هجوم خودش قرار می دهد، صرفا از بین بردن توان نظامی، اقتصادی 

و زیرساختی جوامع نیست، بلکه هدفش متلاشی کردن انسجام است.
ایجاد اختلال و ایجاد شکاف بین نیروهای مختلف هدف اصلی است و اینجا است که 
ما باید توان خودمان را به کار گیریم. این بازمی گردد به میزان گذشت، مدارا، همراهی 
و همکاری ای که بین مجموعه ها، در بخش های کلان، میانی و در سطح خرد وجود 
دارد که مربوط به افراد می شود. به میزانی که این ها تقویت می شوند، طبیعتا تلاش ها 
برای حفظ جامعه سازنده خواهند بود و به نوعی این انسجام اقتدار ملی را نیز تقویت 

خواهد کرد.

تاثیر جنگ بر سلامت روان؛

 پاسخ به پرسش کودکان سنجیده باشد

استاد جامعه شناسی دانشگاه تهران: 

اکنون نوبت گذشت و مدارای اجتماعی است

از این نویسنده منتشر شده است:  
-بچه های یاخچی آباد، داستان واره ای ساده از زندگیِ جنوب شهری های 

تهران  
-برای بهتر زندگی کردن خلاصه و چکیده ی هفده جلد کتاب فرهنگی 
اجتماعی، تربیتی، آموزشی،مدیریتی روانشناسی و ارتباطات گفتاری و .... 

که در سال ۸7 چاپ و در  پائیز ۸۸ تجدید چاپ شد.  
-گزین گویه هایی کوتاه با تم فرهنگی اجتماعی تربیتی و تفکر برانگیز  است 

که در پائیز سال ۸۸ به چاپ رسید و نایاب شد.  
جور دیگر باید دید دلنوشته هایی کوتاه با تم فرهنگی اجتماعی تربیتی و 

تفکر برانگیز است و در پائیز سال ۸۹ به چاپ رسید و نایاب شد.  
-چرایی فولکلورها، شان نزول و وقوع و پیدایی برخی از فولکلورهای ترکی 
است که در بهار سال ۸۹ چاپ شد و نایاب است و باید تجدید چاپ شود.

قیل و قال های اجتماعی مجموعه مقالات و مطالب فرهنگی اجتماعی 
تربیتی است که از کالبد شکافی و نیشتر زدن به عمق وجود ما آدم ها 

شکل  گرفته است و در تابستان سال ۸۹ چاپ و نایاب گردید.  
چشم ها را باید شست دلنوشته های کوتاه با تم فرهنگی اجتماعی  تربیتی 

و تفکر برانگیز است که در بهار سال ۹۱ به چاپ رسید که نایاب  است.  
نانوایی شلوغ، مجموعه داستان های از عمق دل و وجود ما آدم هاست. که 

در تابستان سال ۹۳ به چاپ رسید و نایاب است.  
کتاب من، من نیستم! من چیزم، من میزم جان و جگر و هست و  نیستَ 
من و اجتماع است که در تابستان سالِ ۹۳ جزو پر فروشترین ها  بود و زود 

به اتمام رسید.  
علت عدم تجدید چاپ ها نداشتن پول از طرف من، غریبی و بی کسیِ 

کتاب در کشور است!  
-انیس کنج تنهایی که کتاب بود، خودش تنها و گنج نشین شده است

خبرآنلاین/ وزیر آموزش و پرورش از شهادت ۳۰ دانش آموز و 7 معلم در جنگ 
۱۲ روزه خبر داد و گفت: با راه اندازی ستاد هماهنگی و مدیریت شرایط جنگی 
در آموزش و پرورش، ۱4 کمیته ایجاد و سناریوهای احتمالی برای شرایط ویژه 

تدوین شده است.
علیرضا کاظمی؛ وزیر آموزش و پرورش در جلسه  نهم تیرماه که با حضور اعضای 
شورای معاونان و برخی اعضای کمیسیون آموزش برگزار شد ضمن تسلیت ایام و 
تبریک شهادت سربازان و سرداران اسلام بیان کرد: در این برهه سخت از تاریخ، 

شهادت، افتخار بزرگی است که نصیب بندگان خاص کشور شده است.
وی با بیان این که به شهادت ها افتخار می کنیم و خون شهیدان هیچ گاه پایمال 
نخواهد شد، تصریح کرد: بی شک کار شهدا با کار خوب و جهادی ادامه خواهد 

یافت.
وزیر آموزش و پرورش با تشکر از مردم خراسان رضوی که همزمان در تشییع ۱۳ 
شهید حضور داشتند، گفت: حضور پر افتخار مردم نشان از توجه و ارادت خاص 

ملت به نظام و جمهوری اسلامی ایران است. 
وزیر آموزش و پرورش با تأکید بر این که با وجود همه این دغدغه ها کار و فعالیت 
در آموزش و پرورش تعطیل نشد، افزود: جلسات استانی، شورای معاونان و ... به 
صورت منظم برگزار شد و هیچ چیز مانع از استمرار و پیشرفت کارها در نطام 

تعلیم و تربیت نشده است.
کاظمی با اشاره به این که براساس آخرین آماربه روزرسانی شده ۳۰ دانش آموز 
در این ایام شهید شدند، گفت: ۲۱ تن از دانش آموزان از شهر تهران بودند و در 
این میان یک دانش آموز هم مصدوم شد. همچنین هفت همکار فرهنگی در این 

جنگ ۱۲ روزه به مقام رفیع شهادت نائل آمدند.
کاظمی گفت: ۳6 مدرسه به دلیل همجواری با محل حمله تجاوزگرانه رژیم 
صهیونی و به سبب موج انفجار، آسیب دیده است که به سرعت تعمیر و به چرخه 

فعالیت بازگشت.
وی با تأکید بر این که در ایام جنگ روزانه از مراکز مختلف بازدید داشته ایم، 
گفت: برای پیشبرد کارها، آمون های داخلی را به استانها تفویض اختیار کردیم. 
همچنین آزمون ورودی مدارس سمپاد و نمونه دولتی را به تعویق انداختیم و روز 
گذشته اعلام کردیم که این آزمون در روزهای نوزدهم و بیستم تیرماه برگزار 

خواهد شد.
کاظمی گفت: سناریویی برای احتمال عدم برگزاری آزمون مدارس سمپاد و 
نمونه دولتی به هر دلیل پیش بینی کرده ایم. در خصوص اعلام نتایج دانشگاه 
فرهنگیان نیز چند سناریو تدوین کرده ایم که اگر به صورت حضوری امکان 
مصاحبه جهت أخذ ۲۵ درصد آزمون عملی صورت نگرفت، از طریق رتبه کنکور 

و سوابق تحصیلی جبران شود.
وزیر آموزش و پرورش به تصحیح اوراق نهایی دانش آموزان اشاره کرد و گفت: با 
تلاش همکاران بیش از ۵۰ میلیون برگه امتحانات نهایی پایه یازدهم و دوازدهم 
تصحیح شده است که تا یکی دو روز آینده نتایج امتحانات پایه دوازدهم اعلام 

می شود.

آمار شهدای دانش آموز و معلم اعلام شد
خبر خبر 

کوتاه کوتاه 



چهار   شنبه  ۱۱  تیر   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۸۰ روز�� خانواده۶۶

ایلنا/ رییس پیشین کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: یکی از دلایلی که بر خلاف 
آمریکا و اسرائیل، ایران به صورت مدیریت شده ای دفاع می کرد، این بود که امکان بازگشت 
به مذاکره وجود داشت. اما اگر این انباشت زرادخانه های نظامی غربی در اسرائیل منجر به 
تحریک نتانیاهو برای یک جنگ تازه شود، من معتقدم که ایرانی ها آخرین ابزارهای ویرانگر 
خود را به کار خواهند گرفت و این بار به هر متجاوزی حمله خواهد شد و اگر آتش بس 

شکسته شود، دنیا با انتحاری ترین جنگ تاریخ مواجه خواهد شد.
حشمت الله فلاحت پیشه رییس پیشین کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی ، 
در رابطه با ارزیابی خود از آینده ی آتش بس ایران و اسرائیل و احتمالات و امکانات موجود 
برای رسیدن به آتش بس پایدار تصریح کرد: معتقدم که چیزی به نام آتش بس بین ایران و 
اسرائیل وجود ندارد. طرفین تنها عملیات های خود را متوقف کرده اند و در این میان، بازیگر 
سومی به نام آمریکا وجود دارد که به اصطلاح سعی می کند در شرایط کنونی آرامش در 
این جنگ برقرار باشد. در همین رابطه، شاید بتوان گفت که به طور غیررسمی مذاکراتی 
بین طرفین در حال انجام است یا پیام هایی رد و بدل می شود تا بنیادی برای مذاکره ایجاد 
شود. اگر این بنیاد مذاکراتی شکل بگیرد، می توان گفت که ما با چیزی شبیه آتش بس 
مواجه هستیم. اما اگر این بنیاد مذاکراتی شکل نگیرد، هر لحظه امکان شعله ور شدن دوباره 

آتش جنگ وجود دارد.
حمله به تأسیسات هسته ای ایران طبق اساسنامه رم جنایت علیه بشریت محسوب می شود

وی ادامه داد: دو موضوع هم اکنون در جریان است. یکی اینکه طرف ایرانی به طور طبیعی 
به دنبال ایجاد یک بنیان حقوقی برای شرایط تازه است، زیرا باید مشخص شود که چه 
اتفاقاتی افتاده و چه تخلفات گسترده ای توسط اسرائیل و آمریکا صورت گرفته است. بدون 
توجه به این تخلفات و یا تعیین جایگاه آن ها در مناسبات حقوقی بین المللی، هیچ گونه 
مذاکره ای نمی تواند شکل بگیرد. به ویژه اینکه حمله به تأسیسات هسته ای ایران طبق 
اساسنامه رم جنایت علیه بشریت محسوب می شود و به نظر من، ترامپ و نتانیاهو باید 

به طور مستقل در دیوان بین المللی کیفری مورد پیگرد قرار بگیرند.
گروسی فتنه افکنی کرد  و کماکان به کار خود ادامه می دهد

تاکنون هیچ مأمور سازمان های بین المللی به اندازه گروسی پیام آور جنگ
 میان ملت ها نبوده است

این استاد روابط بین الملل درباره ادعای حمله ایران به دیمونا اظهار کرد: با توجه به گستره 
ویرانگری موشک های ایرانی، اگر یکی از موشک ها به دیمونا یا تأسیسات هسته ای اسرائیل 
برخورد می کرد، سرزمین های اشغالی با بزرگ ترین فاجعه هسته ای مواجه می شدند. اما ما 
دیدیم که به رغم ملاحظه انسانی ایران، این ملاحظه توسط آمریکا و اسرائیل نادیده گرفته 
شد. در سمت دیگر، فشارهایی وجود دارد، فشارهای مشکوکی برای اینکه دوباره پای 
گروسی به ایران باز شود. گروسی به وظایف خود عمل نکرده و برای اولین بار در تاریخ، 
تأسیسات هسته ای مورد حمله نظامی قرار گرفته است، آن هم با سنگین ترین بمب هایی 
که در دنیا وجود دارد  اما گروسی ساکت است و کماکان به فتنه افکنی خود ادامه می دهد. 

ایشان مدعی شده که ایران چند ماه با غنی سازی فاصله دارد.  تا به حال هیچ مأمور 
سازمان های بین المللی به اندازه گروسی پیام آور جنگ میان ملت ها نبوده است و اکنون 
هم ما می بینیم که به رغم اینکه  ترامپ اعلام می کند که برنامه هسته ای ایران سال ها 
عقب افتاده، گروسی به فتنه افکنی خود ادامه می دهد و ایران را به عنوان یک تهدید مطرح 
می کند. به طور طبیعی، ایرانی ها نمی توانند یکی از بانیان اصلی تجاوز به خاک خودشان 

یعنی گروسی را به خاک ایران راه دهند. این ها واقعیاتی است که شکل گرفته است.
اگر آتش بس شکسته شود، دنیا با انتحاری ترین جنگ تاریخ مواجه خواهد شد

ایرانی  ابزارهای ویرانگری دارد که هنوز به کار گرفته نشده است
این کارشناس سیاست خارجی با بیان اینکه  اگر آتش بس توسط آمریکا و اسرائیل شکسته 
شود، دنیا با انتحاری ترین جنگ تاریخ مواجه خواهد شد، عنوان کرد:  یکی از دلایلی 
که بر خلاف آمریکا و اسرائیل، ایران به صورت مدیریت شده ای دفاع می کرد، این بود که 
امکان بازگشت به مذاکره وجود داشت. اما اگر این  انباشت زرادخانه های نظامی غربی 
در اسرائیل منجر به تحریک نتانیاهو برای یک جنگ تازه شود، من معتقدم که ایرانی ها 
آخرین ابزارهای ویرانگر خود را به کار خواهند گرفت و این بار به هر متجاوزی حمله 
خواهد شد. من یکسال پیش  به عنوان یک کارشناس عرض کردم که با اطلاع می گویم، 
ایرانی ها ابزارهای ویرانگری دارند که هرگونه جنگ علیه ایران با جنگ های گذشته غرب 
و اسرائیل متفاوت خواهد بود. اکنون هم با اطلاع می گویم که بخش ویران گرتر  این 
ابزارها هنوز توسط ایران به کار گرفته نشده است. اگر آتش بس شکسته شود، من معتقدم 
ویرانی های سنگینی به متجاوز تحمیل خواهد شد و امیدوارم که این صحبت من که مبتنی 
بر داده های واقعی است، آمریکایی ها را پای میز مذاکره ای بکشاند که این میز نیز عادلانه 

چیده شود، نه به گونه ای که قبلًا ناعادلانه شکل گرفته بود.
شگفتانه اصلی جنگ ۱۲ روزه ملت ایران بودند

این نماینده سابق مجلس با تاکید بر اینکه  وقتی نام جنگ به میان می آید یا به ویژه 
وقتی نام دفاع به میان می آید، مردم ایران با تمام ملت های دنیا متفاوت می شوند، بیان 
کرد:  ایرانی ها در طول تاریخ در برابر هرگونه تجاوز به خاکشان به طور جدی و هماهنگ 
راداری، ماهواره ای و  این است که تمام ظرفیت پهپادی،  دفاع کرده اند. واقعیت قضیه 
سوخت رسانی آمریکا و بخش عمده ای از نیروی هوایی و ناوگان دریایی آمریکا به عنوان 
پشتیبان اسرائیل عمل می کرد. بر خلاف ادعای آمریکایی ها، آن ها فقط در زمان حمله به 
فردو وارد جنگ نشدند بلکه از ابتدا در کنار اسرائیل بودند. اما ایرانیانی که در روزهای اول 
غافلگیر شده بودند، توانستند به گونه ای جنگ را برابر کنند که از یک موضع برابر، آتش بس 
ایجاد شود. دلیلش این است که شگفتانه اصلی این جنگ، باز هم ملت ایران بودند و 

جوانانی که جان برکف جنگیدند.
وی افزود: کسانی که این جنگ نابرابر را در تل آویو و واشنگتن مدیریت می کردند، به ویژه 
مرکز تروریستی سنتکام که نقش موثری در این زمینه داشت، شاهد جانفشانی جوانان 
ایرانی بودند که در چه شرایط سختی مانع از این شدند که این جنگ نابرابر شود و ضربات 

متقابل را وارد کردند. با همه این شرایط، ما می بینیم که بعد از جنگ، همگان به رغم اینکه 
بعضاً بی مهری هایی دیده بودند، در دفاع از مملکت با هم یگانه شدند و این یک واقعیت 
است. این واقعیتی است که هرچند آمریکا و اسرائیل سعی نمی کنند به آن اشاره کنند، ولی 

حتماً در رأس همه محاسبات آن ها نسبت به ایران قرار دارند.
باید کل سیاست دولت بر محور خواسته های ملت شکل بگیرد

فلاحت پیشه در خصوص لزوم حفظ انسجام ملی، گفت: اعتقادم بر این است که اکنون 
توپ در زمین دولت است. به جای اینکه دوباره تریبون های کشور و نظام تصمیم گیری 
کشور در اختیار افراطیون قرار داده شود، باید کل سیاست دولت بر محور خواسته های ملت 
شکل بگیرد. به عنوان نمونه، به عنوان کسی که از روز اول در مقابل این جنگ موضع گرفتم 
و تمام مواضع را رصد کردم، نکته غمناک این بود که کسانی از ابتدا پای دفاع ایستادند که 
بیشترین بی مهری ها را از تندروها دیده بودند. همان تندروهایی که بارها فرصت کشور را 
سوزاندند و یک هفته منتهی به جنگ، نظام مدیریت و انتظام کشور را با پدیده مشکوکی به 
نام مقابله سگ گردانی مشغول کرده بودند تا  بعد از آتش بس ساکت بودند، لذا من امیدوارم 
که این حضور مردم در دفاع از کشور تبدیل به یک سرمایه اجتماعی شود که دولتمردان و 

مسئولان کشور این سرمایه را به رسمیت بشناسند.
وقتی همه مشغول مبارزه با سگ گردانی بودند اسرائیل

 در خاکمان پهپاد می ساخت
وی خاطرنشان کرد: ایران تنها آن معدود افرادی نیستند که فقط شعارهای تند و تو 
خالی  سر می دهند. ملت ایران آن مردمانی هستند که پای دفاع از کشور ایستادند. من 
در یک هفته منتهی به پایان ضرب الاجل ترامپ، مصاحبه کردم ولی کسی به من گوش 
نداد. دغدغه اصلی کشور سگ گردانی شده بود و   همه درگیر مقابله با این سماله بودند، 
در صورتی که اسرائیل داشت در داخل کشورمان پهپاد تولید می کرد. این خیانتی است 
که یک سری افراد تندرو به کشور می کنند. من از همان روز فریاد زدم، منتها کسی به ما 

گوش نداد تا اینکه ما دیدیم بهترین عزیزان ما این گونه قربانی شدند.

حشمت الله فلاحت پیشه:حشمت الله فلاحت پیشه:

وقتی همه مشغول مبارزه با سگ گردانی بودندوقتی همه مشغول مبارزه با سگ گردانی بودند
 اسرائیل در خاک مان پهپاد می ساخت اسرائیل در خاک مان پهپاد می ساخت

خبر 

کوتاه 

ایرنا/  مدیر گروه بهداشت محیط دانشگاه علوم پزشکی زنجان گفت: عزاداران و 
هیات های مذهبی برای توزیع نذورات خود از ظروف یکبار مصرف فاقد مجوز و 

همچنین ظروف پلاستیکی شفاف و نازک خودداری کنند.
با اشاره به توصیه های  از یک محل توزیع نذورات  بازدید  قاسم محمدی در 
بهداشتی برای توزیع نذورات و مواد غذایی در مراسم عزاداری محرم و صفر، افزود: 
هیات های عزاداری و شهروندان در صورت پخت و پز باید این کارها را در مکان 

هایی با شرایط بهداشتی انجام دهند.
وی با بیان اینکه تمامی افراد درگیر در توزیع آب و غذا باید دارای کارت بهداشت 
باشند و بهداشت فردی را رعایت کنند، افزود: مواد خام مصرفی باید سالم و 
بهداشتی باشد و توصیه می کنیم از مواد غذایی مشمول بسته بندی که مورد 

تأیید وزارت بهداشت است استفاده شود.
محمدی با تاکید بر اینکه از فرآورده های خام دامی با کشتار مجاز و یا بسته بندی 
شده که مورد تأیید وزارت بهداشت و سازمان دامپزشکی است استفاده شود، 

افزود: ذبح و قربانی دام جلوی هیات های عزاداری انجام نشود.
وی با بیان اینکه در تهیه و پخت غذا از نمک های بسته بندی ید دار تصفیه 
شده دارای مجوز ساخت از سازمان غذا و دارو استفاده شود، گفت: همچنین در 
تهیه غذا از روغن های دارای مجوز ساخت از سازمان غذا و دارو با ترانس پایین 

استفاده شود.
مدیر گروه بهداشت محیط دانشگاه علوم پزشکی زنجان با بیان اینکه از ظروف 
مناسب در آشپزی استفاده شود، ادامه داد:از نگهداری مواد غذایی پخته شده در 

دمای محیط به مدت طولانی)حداکثر دو ساعت( خودداری شود.
وی اضافه کرد: در صورت الزام به نگهداری بیشتر از دو ساعت، باید مواد غذایی 
پخته شده در زیر چهار درجه سانتیگراد یا در بالای 6۳ درجه )روی شمعک گاز( 

نگهداری شود.
بسته بندی غذا بیش از دوساعت ممنوع

محمدی با بیان اینکه در این ایام توصیه می شود از نگهداری مواد غذایی خام و 
پخته شده در مجاورت هم در داخل یخچال و یا سردخانه خودداری شود، افزود: 
از توزیع آب، شربت و یا شیر فاقد بسته بندی در بین دسته های عزاداری یا در 

مراسم جدا خودداری شود.
مدیر گروه بهداشت محیط دانشگاه علوم پزشکی زنجان ادامه داد: موضوع مهم 
اینکه پسماندهای تولید شده به صورت بهداشتی جمع آوری، انتقال و دفع شود، 
به ویژه در کنار هر ایستگاه صلواتی جهت جمع آوری مرتب ظروف و لیوان های 

یکبار مصرف، سطل و کیسه زباله وجود داشته باشد.
وی اظهار داشت: ضمن رعایت نظافت، شست و شو و گندزدایی مستمر سرویس 
های بهداشتی نسبت به نصب سیستم لوله کشی مایع دستشویی و یا نصب جای 

مایع محتوی مایع دستشویی اقدام شود.
مدیر گروه بهداشت محیط دانشگاه علوم پزشکی زنجان خاطر نشان کرد: با نصب 
تابلوها و یا اطلاعیه ممنوعیت استعمال دخانیات و جمع آوری زیر سیگاری ها از 

استعمال مواد دخانی در محل های مسقف خودداری شود.

مدیر گروه بهداشت محیط دانشگاه 
علوم پزشکی زنجان :

عزاداران حسینی از توزیع نذورات در ظروف 
یکبار مصرف فاقد مجوز خودداری کنند

و  کارگاه ها  گفت:ایجاد  زنجان  استانداری  خانواده  و  زنان  امور  دفتر  مدیرکل 
بازارچه های مشاغل خانگی موجب رونق اقتصادی مناطق می شود که باید این 

موضوع مورد توجه مسئولان و کارآفرینان باشد.
گیتی کریمخانلویی در بازدید از طرح های کارآفرینی بانوان شهرستان سلطانیه، 
افزود:  به رغم دشواری دسترسی گسترده بانوان کارآفرین به بازارهای مصرف اما 
با همت خودشان توانسته اند این مشکل را مرتفع کنند و در ادامه باید حمایتهای 

لازم از آنها صورت گیرد تا فرصت های شغلی ایجاد شده توسعه یابد.
وی با اشاره به برخی راهکارهای توسعه این کسب و کارها تصریح کرد: حضور 
بانوان در این کسب و کارها و ایجاد اشتغال برای بانوان قابل تحسین بوده و ایجاد 

چنین کارگاه هایی سبب رونق اقتصادی خانواده ها خواهد شد.
کریمخانلویی خاطرنشان کرد: ایجاد تشکل بانوان کارآفرین شهرستان می تواند به 
اهتمام فعالین این حوزه به ویژه در حل و انعکاس مشکلات آنان تاثیرگذار باشد.

مدیرکل دفتر امور زنان و خانواده استانداری زنجان بر ضرورت حل مشکلات 
کارآفرینان زن شهرستان با برنامه ریزی مناسب تاکید کرد.

در ادامه این بازدید بانوان کارآفرین شهرستان سلطانیه به برخی موانع توسعه 
کسب و کارهای خود اشاره کرده و خواستار دریافت تسهیلات برای توسعه کسب 

و کار خود شدند.
شهرستان سلطانیه با جمعیتی بالغ بر ۲۹ هزار و 7۰۰ نفر کوچکترین شهرستان 
زنجان بوده و دارای آثار تاریخی مانند گنبد سلطانیه و بنای چلبی اوغلی است 
و از جمله شهرهای گردشگر پذیر استان محسوب می شود و در طی سال های 
اخیر در این شهرستان شاهد رشد اشتغال بانوان در کارگاه های کوچک به ویژه 

در مناطق روستایی بوده ایم./ ایرنا

مدیرکل امور زنان استانداری زنجان:

ایجاد بازارچه های مشاغل خانگی
 موجب رونق اقتصادی مناطق می شود

برنا/  سخنگوی دولت گفت: در ۱۲ روز جنگ، ۲۱۰ هزار تن برنج، ۲۰۰ هزار تن 
روغن، ۱۰۵ هزار تن شکر، ۴۰ هزار تن آرد و حدود ۴۵۰ هزار تن نهاده های دامی در 
کل کشور توزیع شد که حدود ۲۵ درصد از آنها تاکنون مصرف شده است و ذخایر 

استراتژیک ما همچنان دست نخورده باقی مانده است.
فاطمه مهاجرانی در گفت وگویی با اشاره به اقدامات دولت برای مدیریت عمومی کشور، 
اظهار کرد: در روز شنبه ۲۴ خرداد ما رکورد ۱۹۷ میلیون لیتر مصرف بنزین را پشت 
سر گذاشتیم که با هماهنگی خوب در داخل دولت و اقدامات بجای وزارت نفت در 
ذیل کارگروه امور زیربنایی با فرماندهی معاون اول رئیس جمهوری توانستیم نیازهای 

مردم را برآورده کنیم.
برخی شهرستان ها بیش از ۳ برابر جمعیت خود پذیرای مهمان بودند

وی افزود: در طول این ۱۲ روز جنگ برخی شهرستان های ما بیش از ۳ برابر جمعیت 
خود پذیرای مهمان بودند. جلوه های زیبایی از همدلی و مهربانی در این روزها به 

تصویر کشیده شد.

ذخایر استراتژیک دست نخورده مانده است
سخنگوی دولت یادآور شد: در این ۱۲ روز ۲۱۰ هزار تن برنج، ۲۰۰ هزار تن روغن، 
دامی در  نهاده های  تن  و حدود ۴۵۰ هزار  آرد  تن  تن شکر، ۴۰ هزار  ۱۰۵ هزار 
کل کشور توزیع شد و حدود ۲۵ درصد از آن ها تاکنون مصرف شده است و ذخایر 

استراتژیک ما همچنان دست نخورده باقی مانده است.
مهاجرانی تاکید کرد: قرارگاهی هم با نام »شهید سلامی« با همکاری اتاق اصناف و 
بسیج راه اندازی شد که با سرکشی به واحدهای تجاری کار خود را انجام می دادند. از 

کسبه تشکر می کنم که شاهد حداقل مواردی همچون احتکار و گران فروشی بودیم.
شاهد هیچگونه تنشی در فروشگاه ها و مراکز خرید نبودیم

وی افزود: همچنین مردم هم به درستی مصرف و خرید می کردند و شاهد هیچگونه 
تنشی در فروشگاه ها و مراکز خرید نبودیم.

سخنگوی دولت گفت: در این ۱۲ روز ۵۶۴۶ مجروح در طول این مدت در مراکز 
درمانی بستری شدند که در این بین ۶۷۳ شهید غیرنظامی را داشتیم که از این بین 

۷۲ شهید زن و کودک و ۳۰۱ مجروح زن را شاهد بودیم که میان آنان چهار مادر 
باردار نیز حاضر بود و متاسفانه دو مادر با جنین خود به شهادت رسیدند.

مهاجرانی یادآور شد: ۱۱ آمبولانس مورد هجمه رژیم صهیونی قرار گرفت و ۹ نفر 
از کادر درمان به شهادت رسیدند و ۵ نفر از امدادگران هلال احمر هم به شهادت 

رسیدند.
وی افزود: حدود ۳۵۰۰ واحد مسکونی در جریان جنگ آسیب دیدند که از موارد 
جزئی مثل شکستن شیشه تا آسیب کاملاً کلی دسته بندی می شوند و حدود ۳۵۰ 
مورد از آن ها در شهر تهران قرار دارد که برای اسکان مردم با هماهنگی وزارت میراث 
فرهنگی هتل لاله در شهر تهران و سایر مهمانپذیرها در سایر شهرستان ها در اختیار 

قرار گرفته است.
سخنگوی دولت اظهار کرد: شهرداری هم اقدام خوبی برای اسکان مردمی که خانه های 
خود را در تهران از دست داده اند انجام داده و هتل های در اختیار خود را به این منظور 

در دسترس قرار داده است.
وی افزود: همه دستگاه های اجرایی از ظرفیت مهمانسراهای خود استفاده کردند. از 
آموزش و پرورش و سایر وزارتخانه ها که این اماکن را در اختیار افراد آسیب دیده قرار 

داده اند.
مهاجرانی یادآور شد: همچنین برای مشاوره های روانی، ۹۲ هزار تماس هم با سامانه 

»۴۰۳۰« برقرار شد و مشاوره هایی هم داده شد.

سخنگوی دولت :

تنها 25 درصد کالاهای اساسی توزیعی در دوران جنگ مصرف شدند

))آگهی مناقصه عمومی((

نوبت اول

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان در نظر دارد    اجرای با مصالح 
تأسیسات مکانیکی، برقی )لوله گذاری،قوطی گذاری ،تابلو برق( 
سیمانکاری  )بام،خرپشته(  کاری  بتن،عایق  آتشنشانی،فوم 
)اتاقک و شفت آسانسور ،خرپشته ،جانپناه( حفر چاه های جذبی و ارت 11بلوک 
مقررات  برابر  را  قیدار  شهر  مسکن  ملی  نهضت  طرح  واحدی  پروژه ۵19   4 فاز  از 
مربوطه و شرایط مندرج در اسناد مناقصه از طریق مناقصه عمومی واگذار نماید. 
پیمانکاران واجد شرایط می توانند جهت اطلاعات بیشتر و دریافت اسناد مناقصه 
بنیادمسکن  بلوار کشاورز،  آزادی،  میدان  زنجان،  آدرس  به  تاریخ 1404/04/31  تا 
شماره  با  یا  مراجعه   بودجه  و  ریزی  برنامه  امور  زنجان،  استان  اسلامی  انقلاب 

 33106223 -024 تماس حاصل فرمایند.

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
حساب 100 امام )ره(

استان زنجان

روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان 

شركت آب و فاضلاب استان زنجان در نظر دارد انجام پروژه ها با اطلاعات مشروحه ذیل را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید. 
1-نام و نشانی مناقصه گزار : زنجان ، اتوبان 22 بهمن ، بلوار شهید آوینی ، جنب پل زیرگذر قائم ، كد پستی : 4514868906

2-عنوان و مشخصات كلي مناقصه :
عنوان و مشخصات كلي مناقصه

نوبت اولآگهي مناقصه عمومی یک مرحله ای 

www.setadiran.ir مکان دریافت و تحویل اسناد : از طریق سامانه تداركات الکترونیکی به آدرس
تذكر : مناقصه گران می بایست اصل تضمین شركت در مناقصه را علاوه بر ثبت در سامانه ستاد ، در یک پاكت دربسته تا یک ساعت قبل از بازگشایی پاكات به دفتر قراردادهای شركت تحویل نمایند .

 هزینه درج آگهی در روزنامه بر عهده برنده مناقصه می باشد .

به اطلاع كلیه مناقصه گران میرساند با عنایت به تغییرات ایجاد شده اخیر در سامانه تداركات الکترونیکی دولت)ستاد( ، زمان بازگشایی ثبت شده در سامانه صرفا جهت اطلاع از آمار مناقصه گران میباشد
 و زمان بازگشایی درج شده در متن آگهی و فرم شماره یک اسناد مناقصه ملاک عمل خواهد بود.

مبلغ برآورد )ریال(زمان گشایش پاکاتمهلت تحویل اسنادتاریخ دریافت اسنادموضوعشماره فراخوانشماره مناقصه
بدون  ارزش افزوده

تضمین شرکت 
در فرآیند ارجاع  

کار)ریال(

محل تامین اعتبار

25-1404
نوبت اول

2004001230000020
اجرای خطوط انتقال 

آب از مخزن زرکوبان به 
شبکه توزیع آب شرب 

شهر ابهر

از ساعت 10 صبح 
مورخه 1404/04/11 

لغایت ساعت 10 صبح 
مورخه 1404/04/18

راس ساعت
10 صبح مورخه 

1404/04/28

راس ساعت

8 صبح مورخه 

1404/04/29

منابع عمرانی به صورت 50 % 201.749.644.96610.088.000.000

نقد و 50 % اوراق مرابحه

حداقل پایه 5 در رشته آب از سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان زنجان ) فقط پیمانکاران بومی استان زنجان مجاز به شرکت در این مناقصه میباشند (صلاحیت مورد نیاز

       دفتر روابط عمومی شركت آب و فاضلاب استان زنجان
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در بحبوحه روزهای جنگ و پساجنگ، ورزش جزء مواردی است که بسیار کمتر 
توجهات را به خود جلب کرده است. حداقل مردم حس و حال چندانی برای پیگیری 
اخبار ورزشی نداشتند و احتمالا هنوز هم ندارند. شاید این روزها برای کسی مهم نباشد 
که چه اتفاقاتی در فوتبال می افتد یا دیگر ورزش ها چه گرفتاری هایی دارند. طبیعتا 
اینکه کدام تیم ورزشی امکان اعزام به مسابقات بین المللی را دارد یا فشردگی لیگ 
برتر فوتبال می تواند برای بازیکنان آسیب زا باشد، دغدغه اصلی مردم نیست. بااین حال، 
به دلیل اینکه ما ایرانی ها حافظه ضعیفی داریم و به سرعت اتفاقات گذشته را از یاد 
می بریم، باید هر از گاهی نقبی به آنچه  در ورزش کشور مهجور مانده بزنیم. در روزگاری 
ملی  تیم  که  کنیم  یادآوری  باید  نیست،  دلهره آور جنگ  لحظه های  از  که خبری 
دوومیدانی در کره  جنوبی  چنان رسوایی به بار آورد که مدال طلای ریحانه مبینی هم 
تحت تأثیر »دوومیدانی گیت« قرار گرفت. با گذشت بیش از یک ماه از این آبروریزی، 
غیر از اینکه محمدشروین اسبقیان، معاون توسعه و ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت 
ورزش، اعلام کرد که »بر اساس تصمیم اتخاذشده مقرر شد در مرحله اولیه بررسی، 
سرپرست، سرمربی تیم و مسئول حراست تیم اعزامی تا زمان تعیین تکلیف نهایی 
پرونده  از مسئولیت خود تعلیق شوند«، واکنش خاص دیگری منتشر نشد. از زمان این 
تعلیق حدود سه هفته می گذرد، در حالی که دیگر خبری از پیگیری های وزارت ورزش 
و ماجرای سه دونده متخلف به گوش نمی رسد. نه خبری از استعفای احسان حدادی 
است، نه وزارت ورزش حتی برای ژست رسانه ای هم که شده، توپ و تشری متوجه 
حدادی  کرده است. از روزی که اخبار تجاوز سه دونده به دختر کره ای منتشر شد، 
فدراسیون دوومیدانی به غیر از یک بیانیه خیلی خنثی و معمولی عذرخواهی، واکنش 
دیگری نداشته است. در دنیای حرفه ای اگر چنین رسوایی به بار می آمد، حداقل یکی، 
دو مسئول استعفا می دادند، اما اینجا همیشه استعفا،  برکناری و تعلیق نصیب کسانی 
است که کمترین سهم را در ناکامی داشته اند. حتی بعد از حادثه، زمانی که عده ای 
نسبت به مدیریت حدادی مقابل وزارت ورزش تجمع کردند، آب از آب تکان نخورد 
و فقط یکی از اعضای فراکسیون ورزش مجلس در جمع معترضان گفت که آنها هم 
نسبت به این مسئله حساس هستند. هر چند شرایط جنگی توجهات را از پرونده های 
ورزشی پرت کرده است،  اما این دلیل نمی شود که با اهمال و احیانا رفیق بازی اجازه 
داده شود  همچنان حدادی در فدراسیون دوومیدانی به فعالیت خود ادامه دهد. اما 
سرزمین عجایب همین است. بعد از این اتفاق، احمد دنیامالی به  عنوان نفر اول ورزش 

کشور، به راحتی اجازه داده که رئیس فدراسیون سکوت کند و کار خود را ادامه دهد.
این حادثه به کجا ختم شد؟ زمان  به  اعتراض های جامعه دوومیدانی  پس نتیجه 
تعیین تکلیف نهایی پرونده چه تاریخی است؟ پیگیری های فراکسیون ورزش مجلس 

به کجا رسید؟ یعنی یک رئیس فدراسیون می تواند تا این اندازه قدرت و توان داشته 
باشد که بعد از رسوایی اخلاقی ورزشکارانش همچنان پشت میز ریاست نشسته باشد؟ 
آن هم رئیسی که مدعی اخلاق گرایی و اخلاق مداری در ورزش است. این بار رسوایی 
در ورزش از جنس دیگری رقم خورد؛ نه از جنس دوپینگ، رشوه و تقلب. جنس این 
رسوایی قابل گذشت نیست و یک آبروریزی بزرگ را به دنبال داشت. هر بار که با 
مسئولان فدراسیون دوومیدانی تماس بگیرید، جمله ای به غیر از این نمی شنوید که 
ما صحبت نمی کنیم یا بی اطلاع هستیم. حقیقت این است که ما هم از آنچه  در این 
فدراسیون گذشته و می گذرد  بی خبریم. آنچه  از پشت دیوارهای بلند حقایق پنهان 
ورزش می بینیم، این است که می توان خلاف کرد و تنبیه نشد،  به راحتی می شود از 
قانون مداری فاصله گرفت و مجازاتی در انتظار کسی نباشد،  می شود قانون را به شکل 
دیگری اجرا کرد و با خنده و شادی جام قهرمانی را بالای سر برد  و می توان حرف 
و عمل یکی نباشد ولی برای درمان خار پاشنه پا به آمریکا رفت. همه این اتفاق ها 
زمانی رخ می دهد که اخلاق در ورزش به یکی از حلقه های گمشده بدل می شود. 
همان تکه ای که مدت هاست اهالی ورزش و دلسوزان و کارشناسان، زنگ خطر را به 

صدا درآورده اند و درصدد یافتن آن هستند، اما واقعیت این است که کسی نمی تواند 
به تنهایی بار دیگر اصول اخلاقی را به بدنه نحیف تزریق کند و این مهم نیازمند عزم 
جدی است. قرار نیست فدراسیون دوومیدانی یا دیگر فدراسیون های ورزشی پهلوان 

تحویل دهند، اما عبور از خط قرمزهای اخلاقی هم قابل چشم پوشی نیست.
 واقعیت این است که تجاوز در هیچ کشوری قابل پذیرش نیست؛ بنابراین بد نیست 
فعالان رسانه، حالا که از زیر بار تنش های درگیری و جنگ تحمیلی به کشور خارج 
شده اند، بار دیگر به پرونده ورزشکاران خاطی در کره  جنوبی رجوع کرده و اجازه ندهند 
 در کشوهای کمیته های اخلاق و انضباطی وزارت ورزش و فدراسیون دوومیدانی خاک 
بخورد. به ویژه که افکار عمومی پیش از این در مواردی مهم هم شاهد خاک خوردن 
پرونده  یک  است؛  آن  از  نمونه  یک  بیرانوند  پرونده  بوده اند.  ورزش مان  در  پرونده 
فراموش شده که اگر روزی حکمی برای آن صادر شود، دیگر خیلی برای مردم و 
هواداران تیم ها مهم نیست. اجازه ندهید  پرونده دوندگان خاطی و متجاوز هم بخشی 
از تاریخ خاک خورده این ورزش شود. اینکه آنها در کره  جنوبی حبس هستند دلیل 

نمی شود که مدیران فدراسیون دوومیدانی به راحتی از پاسخ گویی فرار کنند./ شرق

یک ماه از آبروریزی تعدادی از ورزشکاران در کره  جنوبی گذشت

پرونده »دوومیدانی گیت« همچنان باز است
رشته  کلاس های  گفت:  زنجان  استان  بدمینتون  هیأت  رئیس  رسا/  موج 
بدمینتون معمولاً به طور متوسط هفته ای دو تا سه جلسه برگزار می شوند و 

شهریه آن ها بین ۳۰۰ تا ۸۰۰ هزار تومان متغیر است.
غلامرضا باقری با بیان اینکه کلاس های تابستانی رسته بدمینتون با هدف 
استعدادیابی و غنی سازی اوقات فراغت کودکان و نوجوانان در رده های سنی 
برگزار  بخش  دو  در  این کلاس ها  کرد:  اظهار  برنامه ریزی شده اند،  مختلف 
می شود. بخش اول شامل دوره های آموزشی و تمرینی در رشته های مختلف 
ورزشی و فرهنگی است، و بخش دوم به صورت ویژه به شناسایی و پرورش 

استعدادها در حوزه های خاص اختصاص دارد.
وی با بیان اینکه دوره های استعدادیابی در رشته بدمینتون برای کودکان زیر 
۹ سال تا نوجوانان و حتی افراد با سنین بالاتر طراحی شده و همه علاقه مندان 
می توانند در تمرینات این کلاس ها شرکت کنند، افزود: در پایان تابستان و 
هم زمان با پایان شهریور ماه افراد منتخب بر اساس ارزیابی عملکرد استعداد و 
پیشرفت شان معرفی می شوند و امکان ادامه مسیر حرفه ای یا ورود به تیم های 

ویژه برای آن ها فراهم خواهد شد.
رئیس هیأت بدمینتون استان زنجان با تأکید بر اینکه این ارزیابی ها توسط 
مربیان متخصص و کارشناسان حوزه مربوطه انجام می شود، ابراز کرد: هزینه 
برخی  و  متفاوت است  نوع دوره و سطح آن  به  بسته  شرکت در کلاس ها 
کلاس های استعدادیابی به صورت رایگان برگزار می شوند تا امکان حضور برای 

همه فراهم باشد. 
وی گفت: کلاس های رشته بدمینتون معمولاً به طور متوسط هفته ای دو تا سه 
جلسه برگزار می شوند و شهریه آن ها بین ۳۰۰ تا ۸۰۰ هزار تومان متغیر است 
و به عنوان نمونه کلاس های آموزشی بدمینتون ماهانه حدود ۲۰۰ هزار تومان 

هزینه دارد و هر جلسه آن بین ۱۵ تا ۲۰ هزار تومان برآورد می شود.
برنامه ها،  این  اصلی  داد: هدف  ادامه  زنجان  استان  بدمینتون  رئیس هیأت 
ایجاد فضایی پویا، آموزنده و هدفمند برای کودکان و نوجوانان است تا در کنار 
آموزش، مهارت های فردی و اجتماعی آن ها نیز تقویت شود و بستری مناسب 

برای رشد و شکوفایی استعدادهایشان فراهم آید.

همشهری/  آقا این ماجرای اعلام نشدن رأی علیرضا بیرانوند خیلی باحال و 
بامزه است. 

یعنی فدراسیون فوتبال عین خیالش هم نیست که این همه از طولانی شدن 
روند این پرونده انتقاد می شود. دوستان طوری خودشان را به آن راه زده اند که 
اصلا انگار نه چیزی می بینند و نه چیزی می شنوند. خیلی حرف است که از 
طرف بابت فسخ قراردادش در ابتدای فصل گذشته شکایت شده، اما الان که 

فصل جدید دارد شروع می شود هم هنوز حکمش را نداده اند.
 تا یک جایی می گفتند محکومیت بیرو تا پیش از قطعی شدن قهرمانی تراکتور 
در لیگ اعلام نمی شود، از آنجا به بعد گفتند دست نگه داشته اند تا مسابقات 

انتخابی جام جهانی تمام شود که شد و باز هم رأی را ندادند. 
و  هستند  کافا  جام  نفسگیر  بازی های  برگزاری  منتظر  احتمالا  هم  الان 
نمی خواهند روحیه دروازه بان اصلی تیم ملی پیش از جدال های مرگ و زندگی 

دربرابر افغانستان و قرقیزستان به هم بریزد!

تسنیم/ ورزش ایران در کمتر از یک ماه آینده انتخابات ۵ فدراسیون را در 
پیش خواهد داشت. بر این اساس قرار است انتخابات فدراسیون های بدنسازی 
۱۱ تیر، نجات غریق ۲۲ تیر، کاراته ۲۸ تیر، اسکی ۳۰ تیر و موتورسواری و 
اتومبیلرانی 6 مرداد برگزار شود؛ انتخاباتی که هر کدام از آنها چالش های خاص 

خودشان را دارند.
یکی از مسائلی که در روزهای اخیر نمایان شده، اتفاقاتی است که در فرآیند 
انتخابات برخی از این فدراسیون ها رخ می دهد که از جمله آنها می توان به 
بدنسازی و کاراته اشاره کرد. روز قبل از حمله وحشیانه رژیم صهیونیستی به 
ایران، مسابقاتی زیر نظر فدراسیون بدنسازی برگزار و باعث شد که 7۰ باشگاه 
به مجمع این رشته اضافه شوند تا بدین ترتیب، تعداد اعضای مجمع بدنسازی 

به عدد ۱۵۸ برسد؛ آن هم یک شبه.
در فدراسیون کاراته نیز با انصراف ۵ عضو اصلی و سه عضو علی البدل کمیسیون 
ورزشکاران، شائبه عدم حضور نمایندگانی از این کمیسیون در مجمع انتخاباتی 

مطرح شده و حاشیه هایی را برای این رشته به وجود آورده است. 
پیش از این نیز در دو سه فدراسیون دیگر از جمله نجات غریق و موتورسواری 
اتفاقات مشابه ای رخ داده و اعمال سلیقه هایی شده بود که بعضاً شائبه مهندسی 

انتخابات را تقویت می کرد.
اینها نشانه های نگران کننده ای برای صحت و سلامت انتخابات فدراسیون ها 
محسوب می شود. وزارت ورزش چندی قبل تصمیم گرفت که ثبت نام مجامع 
انتخاباتی فدراسیون ها به صورت الکترونیکی انجام شود تا با اعلام این نهاد 
به »شفافیت، صرفه جویی در هزینه، دقت بالاتر و قانون مداری« کمک کرده 
و از اتلاف وقت و حتی مهندسی جلوگیری کند، اما با اتفاقاتی که اخیراً رخ 
داده، نوعی حرکت به سمت مهندسی کردن انتخابات از سوی فدراسیون های 
مربوطه دیده می شود. اگر قرار بود شرایط اینگونه سلیقه ای پیش برود پس چه 
لزومی به انتصاب سرپرست و طی شدن این همه پروسه بود؟ اینجاست که 

وزارت ورزش باید نقش نظارتی خود را ایفا کند.
ادامه قدم برداشتن در این مسیر، می تواند وزارت ورزش را با حاشیه ها و چالش 
بزرگی مواجه کند. در واقع کوچک ترین ابهام و بی قانونی، می تواند راه را برای 
این همان چیزی است که در  باز کند و  نامزدها  شکایت اعضای مجمع و 
سال های گذشته در برخی از فدراسیون ها رخ داد و منجر به ابطال انتخابات 

شد.
 مسائل اخیر از جمله اضافه شدن ناگهانی 7۰ عضو به مجمع بدنسازی و آنچه 

در کاراته رخ داده، باید به طور کامل و دقیق شفاف سازی شود.
 اینکه وزارت ورزش که باید همه توان خود را صرف آماده سازی برای حضور 
در رویدادهای بزرگی همچون بازی های کشورهای اسلامی، بازی های آسیایی 
و در نهایت المپیک ۲۰۲۸ کند، بخشی از توانش را به حاشیه های انتخابات 
فدراسیون ها اختصاص دهد، قطعاً شرایط خوبی نیست و می تواند به ورزش 

ایران ضربه بزند.

رئیس هیأت بدمینتون زنجان:

شهریه دوره های بدمینتون متغییر است

وزارت ورزش و چالش بزرگ برگزاری سلیقه ای 
انتخابات فدراسیون ها

رأی بیرانوند، بعد از کافا؟

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

خبرآنلاین  باشگاه پرسپولیس این روزها در آستانه فصل جدید با چالش مهم انتخاب 
سرمربی جدید روبروست؛ چالشی که طی روزهای گذشته بارها رسانه ای و حاشیه ساز 
تیم،  این  ترکیه ای  سرمربی  کارتال،  اسماعیل  قریب الوقوع  جدایی  با  است.  شده 
گمانه زنی ها و شایعات درباره گزینه های جانشینی او به اوج خود رسید و اکنون تصمیم 

هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس نیز توجه ها را به خود جلب کرده است.
مربی خارجی اما با شرایط خاص

باشگاه  مدیره  هیأت  جلسه  در  معتبر،  خبرگزاری های  از  یکی  گزارش  براساس 
پرسپولیس، مدیران تاکید کردند که همچنان تمایل به جذب مربی خارجی دارند، 
اما این مربی باید پیش تر در فوتبال ایران فعالیت کرده باشد و با شرایط ویژه فوتبال 
ایران آشنا باشد. در این راستا، نام دو گزینه اصلی یعنی برانکو ایوانکوویچ و اوسمار ویرا 

به شدت مطرح است.
اما در میان این دو گزینه، وضعیت کاملًا متفاوتی وجود دارد. اوسمار ویرا به نظر 
نمی رسد تمایلی به ترک تیم بوریرام تایلند داشته باشد و حاضر نیست به ایران بیاید، 
در حالی که برانکو، پس از ناکامی در فوتبال چین، در مصاحبه ای گفته که ابتدا قصد 
دارد استراحت کند و سپس تصمیم بگیرد که ادامه مسیر حرفه ای اش چگونه خواهد 

بود.
برخی منابع از پیشنهاد جدید باشگاه شاندونگ، همان تیمی که برانکو ۱۶ سال قبل 

آن را قهرمان سوپرلیگ چین کرده بود، به این مربی خبر می دهند. شاندونگ پس از 
رتبه پنجم در فصل اخیر، قصد دارد بار دیگر از تجربه برانکو برای بازگشت به صدر 
استفاده کند. این موضوع احتمال بازگشت برانکو به فوتبال چین را تقویت کرده است 

و پاسخ او هنوز به باشگاه پرسپولیس قطعی نیست.
سرمربی داخلی با شرط بازگشت برانکو یا اوسمار

در این شرایط، هیأت مدیره باشگاه تصمیم گرفته است تا برای جلوگیری از از دست 
رفتن زمان، ابتدا با یک مربی داخلی به توافق برسد و هدایت تیم را به او بسپارد. اما 
نکته مهم این است که این راهکار موقت خواهد بود تا اگر برانکو یا اوسمار نظر خود 
را تغییر داده و تمایل به حضور در پرسپولیس پیدا کردند، قرارداد رسمی با آن ها 

منعقد شود.
مذاکرات با گزینه های خارجی دیگر و شرایط ویژه ایران

گزارش ها همچنین حاکی از آن است که باشگاه پرسپولیس با سه گزینه خارجی دیگر 
نیز مذاکره کرده است که احتمالا برانکو و اوسمار هم جزو آن ها هستند. نکته کلیدی 
این است که همه این مربیان از شرایط خاص و پیچیده فوتبال ایران آگاهند و آمادگی 

اولیه خود را برای حضور اعلام کرده اند.
گزینه های داخلی؛ از سیدجلال حسینی تا نام های غافلگیرکننده

برخلاف کمبود مربیان خارجی، لیست گزینه های داخلی پرسپولیس گسترده تر و 

پرپیمان تر است. پس از اینکه کریم باقری پیشنهاد سرمربیگری را رد کرد، سیدجلال 
حسینی کاپیتان پیشین و پرافتخار پرسپولیس پا به میدان گذاشته و به عنوان یکی از 

گزینه های جدی مطرح شده است.
از سوی دیگر، مهدی تارتار که ظاهراً گزینه اصلی مدیران بوده، به دلیل مخالفت 
هواداران کنار گذاشته شده است. نام های دیگری مثل مجتبی حسینی، محمد ربیعی 
و حتی مهدی مهدوی کیا، وحید هاشمیان و حسین عبدی نیز شنیده شده که برخی 

از آن ها به دلیل عدم سابقه کافی یا دلایل دیگر، احتمال انتخابشان کم است.
گزینه ای که فعلاً کنار گذاشته شده؛ یحیی گل محمدی

یکی از گزینه هایی که در این روزها بسیار مطرح می شود، یحیی گل محمدی است 
که به دلیل مشکلات قراردادی با باشگاه فولاد خوزستان و اختلاف با مدیرعامل این 
باشگاه، فعلًا از لیست خارج شده است. اما فوتبال ایران پر از شگفتی است و هیچ 

چیز قطعی نیست.
باشگاه پرسپولیس در آستانه انتخاب سرمربی جدید خود قرار دارد؛ انتخابی که با 
تردیدها، گزینه های متنوع و چالش های فراوانی همراه است. مدیران باشگاه تمایل 
دارند مربی ای با تجربه و شناخت کافی از فوتبال ایران به خدمت بگیرند و در عین 
حال، گزینه داخلی نیز به عنوان راهکار موقت روی میز است. در نهایت، باید منتظر 

ماند و دید تکلیف پرسپولیس و سرمربی بعدی این تیم پرطرفدار چه خواهد بود.

از بازگشت به نام های تکراری گذشته تا گزینه های جوان داخلی؛

معمای عجیب نیمکت پرسپولیس

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی
موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱40460۳27۱00000۳69 – ۱404/۳/۱۳ هیات اول/موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای معصومه ایوبی فرزند جلال 
بشماره شناسنامه 9409 صادره از در یک باب خانه به مساحت 70/84 مترمربع پلاک ۳56 فرعی از 5292 اصلی واقع در بخش ۱ 
زنجان خریداری از مالک رسمی مالکیت مشاعی خود متقاضی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مانکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسیده ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع فضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۳/26 تاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/04/۱۱
اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی

آگهی فقدان سند مالکیت

موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱40460۳27۱00000۳72 – ۱404/۳/۱7 هیات اول/موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای اسحق تاراسی فرزند علی بشماره شناسنامه 
۱۱۱7 صادره از در یک باب خانه به مساحت ۱00 مترمربع پلاک ۱00 فرعی از 444۳ اصلی واقع در بخش 2 زنجان خریداری از مالک 
رسمی آقای مالکیت مشاعی خود متقاضی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مانکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسیده ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
فضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۳/26 تاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/04/۱۱

الکترونیکی  دفتر  بشماره  زنجان  بخش یک  اصلی  از 5۳00  فرعی  یکباب ساختمان پلاک 929  دانگ  کاداستری سه  مالکیت  سند 
۱40۱20۳27۱000078۳۱ بشماره چایی 49۱486 سری ج سال 00 به آدرس:زنجان - کوی سعیدیه خیابان کریمی پلاک ۳5 بنام 
خانم قره تل محمدی فرزند عباس به شماره ملی 56097۱۳242 صادر و تسلیم شده است، سپس برابر سند انتقال اجرائی شماره 747۳6 
– ۱404/0۳/26 دفتر 84 زنجان مقدار ۳0 شعیر مشاع از 96 شعیر به غیر انتقال یافته است. آقای خالق خسروی باستناد انحصار وراثت 
۱402۱۱۳900280۱945 – ۱402/۱۱/۱9 شعبه ۱ شورای حل اختلاف زنجان بعنوان احدی از وراث نامبرده با ارائه دو برگ استشهادیه 
مصدق، مدعی مفقود شدن سند مالکیت به علت سهل انگاری گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است که مراتب به 
استناد ماده ۱20 اصلاحی آئین نامه قانون ثبت آگهی میگردد تا هر کس به نحوی از انحاء ادعایی نسبت به ملک مذکور دارد یا معاملاتی 
به نفع آنها انجام شده است از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده روز ضمن مراجعه به این اداره اعتراض خود را با ارائه اصل سند مالکیت 

یا سند معامله تسلیم نماید در غیر این صورت سند مالکیت المثنی بنام متقاضی صادر و تسلیم خواهد شد.

اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاک

اسحق بیگدلی مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان از طرف سعید بدلی

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی
موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱40460۳27۱00000۳20 – ۱404/۳/۳ هیات اول/موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای رحیم حصاری فرزند کریم 
بشماره شناسنامه 427059۱82۱ صادره از در2دانگ از 6دانگ یک باب مغازه به مساحت 26/90 مترمربع پلاک 2۱6 اصلی واقع 
در بخش 2 زنجان خریداری از مالک رسمی آقای عباس حصاری محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مانکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسیده ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
،اعتراض دادخواست خود را به مراجع فضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاکتاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۳/26 تاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/04/۱۱

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
برابر رای صادره هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک ایجرود به شرح ذیل مالکیت روح اله بهرامی فرزند شمسعلی به شماره ملی 0078956757 نسبت ششدانگ خریداری به 
صورت قولنامه عادی مالک رسمی در ۱ باب ساختمان به شرح ذیل محرز گردیده.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعترافسی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 
مند مالکیت صادر خواهد شد.  ۱-ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 285/85 متر مربع به پلاک فرعی 2۱6 از ۱84 اصلی 

بخش 6 زنجان واقع در پاشاچای برابر رای شماره ۱40۳60۳27004005785 مورخه ۱40۳/۱2/۱5
علی غلامی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ایجرود تاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۳/27 تاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/04/۱۱

با صدای زنجان در ارتباط باشید

www.sedayezanjannews.irsedaye.zanjan@sedaye  zanjan
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 امیر کبیرخیابان امام - چهارراه امیر کبیر - کوچه سید برهان   زنجان1
دفتر مرکزیجنب درمانگاه فرهنگیان  بن بست برهانی - پلاک 22 

  024 -33336777
 024 -33336778
024 - 33332565

آب بر- خ امام ، جنب اداره آب شهرستان طارم -کیوسک مطبوعاتی  طارم2
32824730 - 024     نسیم اله اجاقلو نسیم زیتون

09100252161 

قیدار خیابان امام جنب فرهنگسرای اشراق کوچه بامداد پلاک 1 طبقه اول  خدابنده3
حبیب اله اسفندیاریکدپستی 4581813385 

  09192427318
02434228645

خیابان مطهری - روبروی کوچه مسجد جامع - نرسیده به کارواش ابهر  4
35273157-024        علی نظریتک نماینده روزنامه صدای زنجان 

09125427682

35526880-024تیمورکلانتریخرمدره - خیابان امام خمینی روبروی بانک مسکن- دکه مطبوعاتیخرمدره5
09127448865

ایران۸۸

سخنگوی کمیسیون اجتماعی :

دولت برای حمایت از بخش خصوصی 
آسیب دیده در جنگ 12 روزه بی برنامه نیست

رئیس کارگروه آرد و نان اتاق اصناف :

محدودیت فروش نان یارانه ای بازگشت

خبر 

کوتاه 

نگاه روز

پویش اطعام حسینی با محوریت 182 مرکز نیکوکاری در زنجان آغاز شد

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

پویش »همت برای ایران« با مشارکت 
نیروهای داوطلب مردمی آغاز شد

مهر/ در روزهایی که همراهی و مسئولیت پذیری اجتماعی بیش از همیشه 
احساس می شود، پویش »همت برای ایران« با هدف سازماندهی و تسهیل 

فعالیت های داوطلبانه مردمی در سراسر کشور آغاز به کار کرد.
پویش مردمی »همت برای ایران« با تجمیع فرصت های متنوع داوطلبانه در 
تأمین  از کودکان،  از خانواده های درگیر، مراقبت  زمینه هایی چون حمایت 
اسکان موقت، خدمات حمل ونقل، پشتیبانی از گروه های خدماتی و امنیتی، و 
ارائه مشاوره های روان شناختی و اجتماعی، بستری عملی برای ایفای نقش مؤثر 

شهروندان در کنار نهادهای مسئول فراهم کرده است.
دبیر اجرایی این پویش با اشاره به رویکرد غیرسیاسی و فراگیر این حرکت 
گفت: همت برای ایران تلاشی ست برای تبدیل دغدغه های اجتماعی مردم به 
اقدام های واقعی، کوچک اما مؤثر. بسیاری از افراد در موقعیت کنونی مشتاق اند 
سهمی در کاهش بار مشکلات داشته باشند، اما مسیر مشخصی پیش رویشان 
نیست. ما این مسیر را با جمع آوری و معرفی فرصت های ساده، قابل اجرا و 
بومی شده طراحی کرده ایم تا هر فرد یا گروهی، بسته به توان و علاقه مندی 

خود، بتواند همراه شود.
وی در ادامه افزود: این پویش توسط مجموعه های مردمی و نهادهای همکار 
در حال اجراست، و تاکنون بیش از ده ها فرصت در محله ها و شهرهای مختلف 
تعریف و اجرا شده اند؛ از پخت غذای نذری برای نیروهای خدماتی گرفته تا 

همراهی با خانواده های آسیب دیده یا ارائه مشاوره کودک.
نشانی به  پویش  رسمی  پایگاه  به  مراجعه  با  می توانند  علاقه مندان 

مشاهده  را  موجود  فرصت های  جزئیات  pakar.app/l/همت-برای-ایران   
کرده و در صورت تمایل، اعلام آمادگی کنند.

ایسکانیوز/ اسماعیل کوثری، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
با بیان این که مدیران آژانس بین المللی انرژی با سکوت خود در برابر بمباران مراکز 
هسته ای ما شریک جرم آمریکا و اسرائیل هستند، تصریح کرد: ایران به تمام قوانین 
بر  از سایر کشورها  اراده کرد بیشتر  نیز هر زمانی که  آژانس  بود و  پایبند  آژانس 

فعالیت های ما نظارت کرد اما در نهایت شاهد نقض صریح قانون بودیم.  
طرح تعلیق عضویت ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی تصمیم بزرگ مجلس 
شورای اسلامی ایران پس از حمله آمریکا به تاسیسات هسته ای فردو و نطنز بود که 
هفته گذشته کلیات این طرح با ۲۲۱ رأی موافق، بدون رأی مخالف و یک رأی ممتنع 

از مجموع ۲۲۳ نماینده حاضر در صحن مجلس به تصویب رسید.
علت تصویب چنین طرحی که با فاصله اندکی از سوی شورای نگهبان نیز به تایید 
رسید؛ گزارش های جانبدارانه آژانس درباره برنامه هسته ای ایران است که زمینه ساز 

حملات اسرائیل و آمریکا شد.
هم زمان با تصویب این طرح گمانه زنی هایی مبنی بر تصمیم جمهوری اسلامی ایران 
مبنی بر خروج از nPT شکل گرفته بود. ۲6 خردادماه در میانه بحران موشکی و 
نظامی ایران و اسراییل، رضا نجفی، نماینده ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی، در 
گفت وگو با شبکه المیادین تأکید کرد که تصمیم ایران برای خروج یا عدم خروج از 
معاهده منع اشاعه هسته ای nPT، به تحولات آینده بستگی دارد و مسئولیت هرگونه 

اقدام در راستای خروج از معاهده برعهده اسراییل است.
اما سیدمحمود نبویان، نائب رئیس دوم کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس ضمن رد این گمانه زنی ها گفته است: »موضوع طرح الزام دولت به تعلیق 
همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی به معنی خروج جمهوری اسلامی ایران 
از معاهده nPT نیست، در این طرح موضوع همکاری با آژانس مطرح است به این 
معنا که نصب هرگونه دوربین پادمانی و فراپادمانی در کشورمان ممنوع خواهد شد.«

وی همچنین گفته است: »بر اساس ماده 4 معاهده nPT که به هر عضو خود سه 
حق تحقیق و توسعه، تولید و بهره برداری از صنعت هسته ای را می دهد، ما نیز باید 
این حقوق را برای خود قائل شویم و تا زمان تأمین آن و تأمین امنیت مراکز هسته ای 
این الزام وجود دارد و دولت حق هیچگونه همکاری با آژانس به ویژه گروسی رئیس 

جاسوس آن را نخواهد داشت.«
قانون تعلیق عضویت ایران در آژانس انرژی اتمی چه می گوید؟

در این قانون تصریح تاکید شده است با توجه به نقض حاکمیت ملی و تمامیت ارضی 
جمهوری اسلامی ایران توسط رژیم صهیونیستی و ایالات متحده امریکا نسبت به 
تأسیسات هسته ای صلح آمیز کشور و به مخاطره افتادن منافع عالیه جمهوری اسلامی 
ایران، مستندا به ماده 6۰ عهدنامه ۱۹6۹ وین در خصوص معاهدات، دولت مکلف است 
بلافاصله پس از تصویب این قانون هرگونه همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی بر 
اساس معاهده منع گسترش سلاح  های هسته ای )nPT( و پادمان مبتنی بر آن را تا 

حصول شروط زیر به حالت تعلیق درآورد.
این دو شرط عبارتند از»حصول اطمینان از رعایت کامل حاکمیت ملی و تمامیت 
ارضی جمهوری اسلامی ایران و تأمین امنیت مراکز و دانشمندان هسته ای بر اساس 
و  ملی«  امنیت  عالی  تشخیص شورای  به  و  متحد  ملل  منشور سازمان  چارچوب 
»حصول اطمینان از رعایت کامل حقوق ذاتی جمهوری اسلامی ایران در بهره مندی 
از کلیه حقوق مصرح در معاهده منع گسترش سلاح های هسته ای به ویژه غنی سازی 

اورانیوم در داخل کشور به تشخیص شورای عالی امنیت ملی«.
در تبصره این ماده واحده نیز تاکید شده است که »اطمینان از تحقق شروط مذکور 

پس از گزارش سازمان انرژی اتمی با تصویب شورای عالی امنیت ملی احراز خواهد 
شد. دولت مکلف است هر ۳ ماه یک بار گزارش تحقق شروط مذکور را به مجلس 

شورای اسلامی و شورای عالی امنیت ملی ارائه کند.«
در ادامه گفتگوی ایسکانیوز با اسماعیل کوثری، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس شورای اسلامی را در این زمینه می خوانید:
مدیران آژانس شریک جرم بمباران مراکز هسته ای هستند

کوثری با اشاره به نقض صریح قوانین بین المللی در حمله به تاسیسات هسته ای فردو 
و نطنز به خبرنگار سیاسی ایسکانیوز گفت: مدیران آژانس بین المللی انرژی اتمی و 
کسانی که قوانین آژانس را نوشتند و کشورها را تشویق می کردند که فعالیت های 
هسته ای خود را در چارچوب این قوانین پیگیری کنند، با سکوت خود در برابر بمباران 
مراکز هسته ای ما شریک جرم آمریکا و اسرائیل هستند. زیرا ایران به تمام قوانین 
بر  از سایر کشورها  اراده کرد بیشتر  نیز هر زمانی که  آژانس  بود و  پایبند  آژانس 

فعالیت های ما نظارت کرد اما در نهایت شاهد نقض صریح قانون بودیم.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در ادامه تصریح کرد: زمانی 
که پای منافع سردمداران این مجموعه به میان آمد بر خلاف آن عمل کردند و به 
ایران تعرض کردند و قوانین آژانس تبدیل به قانون قلدری و زورگویی شد. حمله به 
تاسیسات هسته ای کشورمان برخلاف ماده ۱۰ بند ۱ قانون آژانس بین المللی انرژی 

اتمی بود.
این نماینده مجلس با بیان این که اگر آژانس قدرت اجرایی و ایستادگی در برابر این 
تجاوز را ندارد حداقل باید این قانون شکنی را محکوم می کرد، گفت: وقتی محکومیت 
جنایت امریکا واسرائیل از طرف مدیران آژانس اتفاق نمی افتد دیگر قوانین آژانس 
خاصیت خود را از دست می دهد. بر این اساس همه مجلس بویژه کمیسیون اجتماعی 
امنیت ملی و سیاست خارجی به شکل یکپارچه به این نتیجه رسیدند که عضویت 

ایران در آژانس بین المللی تعلیق شود.
تعلیق عضویت تا تضمین امنیت دانشمندان و مراکز هسته ای ادامه دارد

کوثری در توضیح جزئیات این تعلیق گفت: باید مانع ورود بازرسان آژانس به ایران 
شویم تا اولا بفهمند وقتی بازرسانی را به ایران می فرستند، این افراد حق ندارند یک 

طرفه به مسائل بپردازند و ثانیا مدیران آژانس بر اساس قوانین، متجاوز را محکوم کنند 
و تضمین برای همکاری های آتی بدهند. اگر این دو شرط محقق شود دیگر نیازی 
به تداوم تعلیق عضویت ایران نیست زیرا امنیت مراکز و دانشمندان هسته ای محقق 
می شود اما در شرایط فعلی و تا پیش دست یابی به نتیجه این شروط نیاز مبرم به 

اجرای این قانون داریم.
وی در ادامه با تاکید بر این که ما تاکنون خارج از قوانین آژانس حرکت نکرده بودیم، 
تصریح کرد: اما بنا به دلایلی که اشاره کردم آن را تعلیق کردیم تا علاوه بر احقاق 
حقوق خودمان، پشتوانه ای برای تمام کسانی باشد که در جهان فعالیت صلح آمیز 
هسته ای انجام می دهند. و نیز رژیم صهیونیستی که خودش حتی عضو nPT نیست 

و به بمب اتمی نیز دسترسی دارد، دیگر به خود اجازه چنین رفتارهایی را ندهد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در پاسخ به این پرسش که چرا با 
این که صنعت هسته ای ایران، بومی است اما امریکا و اسرائیل تصور می کنند، می توانند 
آن را بمباران کنند؟ گفت: دلیل این مسئله ناآگاهی آن ها از قدرت دانشمندان ما است. 
اگر آن ها با واقعیت ها آشنا بودند اصلا به خاک ایران تعدی نمی کردند. وقتی توسط 
برخی کشورهای داعیه دار قانون مداری، قانون زیر پا گذاشته می شود دیگر اعتباری 
برای قوانین بین المللی باقی نمی ماند و چنین شرایطی برای جامعه بین الملل اصلا 

خوب نیست.
فعلا نیازی به خروج از NPT نداریم

وی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر این که آیا تعلیق همکاری با آژانس به معنای 
خروج از nPT است؟ گفت: فعلا نیازی به خروج از nPT نداریم بلکه خواسته ما 
این است که آژانس در قبال همه اعضاء از جمله ما باید عملکرد درستی داشته باشد و 

قانون را برای همه یکسان اجرا کنند.
کوثری با اشاره به همکاری اطلاعاتی رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی با آسرائیل و آمریکا گفت: قصد داریم از گروسی نیز به علت رفتار مزورانه اش 
شکایت کنیم البته که می دانیم هرگز به این شکایت رسیدگی نخواهد شد اما به عنوان 

ثبت در تاریخ این کار را انجام خواهیم داد.
همانطور که در مذاکرات هسته ای کوتاه نیامدیم در تقابل با آمریکا هم کوتاه نیامدیم

این نماینده مجلس در واکنش به این که آیا حمله ایران به پایگاه العدید، عملیاتی 
متناظر به حمله به فردو و نطنز بود یا دستاوردی فراتر از یک پاسخگویی صرف داشت، 
تاکید کرد: همان طور که در مذاکرات هسته ای کوتاه نیامدیم، در تقابل اخیر با آمریکا 
نیز از موضع خودمان کوتاه نیامدیم. البته آن ها نامردی کردند و در میانه مذاکرات، 
جنگ به راه انداختند و ما نیز آمادگی شروع جنگ احتمالی را داشتیم. اما در نهایت 

این جنگ شروع شد که در خلال آن، ایران به پایگاه آمریکا در قطر نیز حمله کرد.
ابعاد عملیات  ادامه به  عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در 
»بشارت فتح« پرداخت و گفت: اگرچه حمله ایران به پایگاه آمریکای در قطر تلفات 
انسانی نداشت، ولی آن پایگاه که مرکز فرماندهی آمریکایی ها است و با حمله نیروهای 
دفاعی ما منهدم شد و بر همین اساس آمریکایی ها درخواست آتش بس مطرح کردند.

کوثری در توضیح علت پذیرش توقف جنگ از سوی جمهوری اسلامی ایران تصریح 
کرد: درخواست آتش بس از سوی آمریکا و اسرائیل در کشورمان بررسی شد و اگرچه 
ما این آمادگی را داشتیم که اگر آمریکا مجددا خطایی مرتکب شود، بازهم پایگاه های 
آن ها منهدم کنیم، ولی نتیجه بررسی ها این بود که اگر آن ها حمله ای نکنند، ما هم 
به حملات خودمان ادامه ندهیم و به همین دلیل، فعلا به صورت موقت در توقف 

جنگ قرار گرفتیم.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

مدیران آژانس شریک جرم بمباران مراکز هسته ای هستند

ایلنا/ سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی گفت: قطعا دولت برای 
حمایت از بخش خصوصی آسیب دیده در دوره جنگ تحمیلی ۱۲ روزه برنامه دارد. ما 
هم در مجلس حتما پیگیری می کنیم که دولت یک سری امتیازاتی را در اختیار بخش 

خصوصی بگذارد که متضرر نشود.
لزوم  درباره   ، اسلامی  اجتماعی مجلس شورای  داداشی سخنگوی کمیسیون  ولی 
حمایت از بخش خصوصی در دوره جنگ تحمیلی ۱۲ روزه گفت: قطعا دولت برای این 
موضوع بدون برنامه نیست و برای خسارت ها و زیان های شرکت های مختلف و کسانی 
که با دولت طرف قرارداد هستند، برنامه جبرانی دارد. این طور نیست که بی توجه باشد. 
ایام جنگ تحمیلی، کسانی که خسارت دیدند، دولت قطعاً امتیازاتی را در اختیار آن ها 

قرار خواهد داد.
وی ادامه داد: موضوع بعدی در خصوص بخش خصوصی است چراکه بخش دولتی 
را خود دولت تکفل کرده است. کارمندانی که سر کار نرفته بودند، دورکار بودند یا 
به صورت یک سوم کار کرده بودند، همه آن ها را دولت اعلام کرد که حقوقشان را 

می دهیم. صحبت من ناظر به همان بخش خصوصی است.
سخنگوی کمیسیون اجتماعی تصریح کرد: یک تعداد از دستگاه ها اعلام کردند که 
ارفاقاتی را در نظر گرفته اند از جمله در رابطه با عقب افتادگی پرداختی هایی که بخش 
خصوصی به تأمین اجتماعی داشت یا در خصوص مالیات یک سری بیانیه هایی صادر 
شد که در ایام جنگ مردم عجله نکنند، چون امکان اینکه مثلًا یک سری جرایم را 
متوجه بخش های مالیاتی شرکت ها کنند، وجود داشت. ولی دولت اعلام کرد که ما 
صبر می کنیم و به مردم فرصت می دهیم و به بخش خصوصی فرصت و امتیازی دادند 

و بیشتر از این هم فکر می کنم این اتفاق بیفتد.
داداشی تصریح کرد: ما هم در مجلس حتما پیگیری می کنیم که دولت یک سری 

امتیازاتی را در اختیار بخش خصوصی بگذارد که متضرر نشود.
وی درباره نحوه احراز شهادت شهدا در بنیاد شهید گفت: قطعاً کسانی که با حمله 
رژیم صهیونیستی شهید شدند، شهید محسوب خواهند شد چراکه این افراد با اقدامات 
متخاصمانه و در جنگ تحمیلی از دار دنیا رفته اند لذا بر اساس قوانین موجود، این ها 
شهید حساب می شوند و بنیاد شهید و امور ایثارگران باید اقدامات بعدی را انجام بدهد.

قانون  گفت:  این حملات  آسیب دیدگان  به  خسارت  پرداخت  نحوه  درباره  داداشی 
خاصی برای این موضوع وجود دارد. این قانون مربوط به مجلس نیست و در مجالس 
گذشته این قوانین تصویب شده و قطعاً هم خسارت مالی به افرادی که دچار خسارت 
شده اند، پرداخت می شود و دولت هم اخیراً اعلام کرد، پرداخت خسارت به کسانی که 
ساختمان شان آسیب دیده از طریق وزارت راه و شهرسازی و بنیاد مسکن که دولت را 
در این بحث نمایندگی می کند، پیگیری می شود که در واقع این ساخت و سازها انجام 

و خسارت هایی که دیده شده، جبران شود.

رئیس کارگروه آرد و نان اتاق اصناف ایران و تهران با اشاره به بلوکه شدن پول نانوایان 
در دستگاه های نانینو که به حساب های بانک سپه متصل است، گفت: محدودیت 
فروش نان یارانه ای دوباره اعمال می شود. محمدجواد کرمی، رئیس کارگروه آرد و نان 
اتاق اصناف ایران و تهران در مورد وضعیت تولید نان در کشور پس از جنگ ایران و 
اسرائیل، گفت: یکی از بخش هایی که در جنگ ۱۲ روزه عملکرد قابل قبولی داشت، 

بخش نان و نانوایان بود. این بخش در حال حاضر به روند عادی خود برگشته است.
سهمیه آرد نانوایی ها کاهش یافت

رئیس کارگروه آرد و نان اتاق اصناف ایران و تهران در پاسخ به این سوال که »آیا 
محدودیت فروش نان یارانه ای به مردم دوباره اعمال می شود و این سهمیه نیز به دوران 
پیش از جنگ بازگشته است؟« گفت: با توجه به اینکه سیستم نانینو شروع به کار 

کرده، محدودیت فروش نان یارانه ای به دوران پیش از جنگ ۱۲ روزه بازگشته است.
به گفته کرمی، سهمیه آرد نانوایی های دولتی نیز دوباره کاهش یافته است و طبق روال 

گذشته انجام می شود.
تاخیر در افزایش قیمت نان به دلیل شرایط جنگی

رئیس کارگروه آرد و نان اتاق اصناف ایران و تهران در مورد طرح دوباره افزایش قیمت 
نان در کارگروه های استانی، گفت: افزایش قیمت نان پیش از جنگ مطرح شد و 
دولت نیز به این نتیجه رسید که باید قیمت نان اصلاح شود. همچنین این موضوع در 
کارگروه ها مطرح شد و به نتیجه رسید و قرار بود در دستگاه های نانینو اجرا شود؛ ولی 

این کار با توجه به آغاز جنگ، به تاخیر افتاد.
به گفته کرمی، کارگروه های آرد و نان استان ها ظرف چند روزه آینده در زمینه افزایش 
قیمت نان فعال خواهند شد تا تصمیم لازم اخذ و ابلاغ شود و نانوایان بیش از این 
معطل ابلاغ قیمت نان نمانند. اگر قیمت نان همراه سایر کالاها و خدمات در ابتدای هر 
سال با توجه به شرایط و تورم جامعه افزایش یابد، بی نظمی ها در فروش نان از بین 
می رود.وی با اشاره به تاخیر در افزایش قیمت نان، گفت: تقریبا 4 ماه از سال گذشته؛ 
ولی تاکنون قیمت جدید نان در دستگاه های نانینو اعمال نشده است. این تاخیر موجب 
بی نظمی هایی در فروش نان شده؛ ازجمله اینکه قیمت ها در واحدهای نانوایی متفاوت 

است یا نانوایی ها نان را خارج از قیمت های تعیین شده عرضه می کنند.
بلوکه شدن پول فروش نان در دستگاه های نانینو

رئیس کارگروه آرد و نان اتاق اصناف ایران و تهران گفت: هک بانک سپه، سیستم آرد 
و نان را به هم ریخته است زیرا پول خرید نان در حالی از طریق دستگاه های نانینو 
به حساب نانوایان واریز می شود که تمام این دستگاه ها متصل به بانک سپه است. به 
عبارتی، کل زنجیره گندم اعم از خرید و فروش گندم، فروش آرد و فروش نان در کل 
کشور در حوزه بانک سپه است. بنابراین پول به حساب نانوایان واریز می شود؛ ولی عملا 

آنها امکان برداشت این پول را ندارند./ ویستا


